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1919-cu ildən çıxır xalqqazeti.azTəsisçi: Azərbaycan Respublikası Prezidentinin İşlər İdarəsi və qəzetin redaksiya heyəti

Şuşada II Qlobal Media Forumunun açılış mərasimi
Prezident İlham Əliyev forumda iştirak edib 

Şuşa Forumu: Qlobal media məkanı yalan  
və dezinformasiyadan təmizlənməlidir

Azərbaycan 
dövlətinin “yaşıl”  

iqtisadiyyata 
keçid strategiyası

İyulun 20-də “Yalan məlumatların ifşası: 
Dezinformasiyaya qarşı mübarizə” möv-
zusunda II Şuşa Qlobal Media Forumunun 
açılış mərasimi keçirilib.
AZƏRTAC xəbər ver r k , Azərbaycan Res-

publ kasının Prez dent  İlham Əl yev forumda 
şt rak ed b və sualları cavablandırıb .

M o d e r a t o r  -  “Eurone s” telev z yasının 
aparıcısı və prodüser    l -

- s h  S z  görməyə çox şadam, cənab 
Prez dent. Tədb r m zə qatıldığınıza görə S zə 
dər n təşəkkürümüzü b ld r r k. 

Xanımlar və cənablar, mən m üçün böyük 
şərəfd r k , bu cür çox mötəbər II Şuşa Qlobal 
Med a Forumunda şt rak ed rəm. B z buraya 
səyahət edərkən çox gözəl, səfalı təb ət n, 
möhtəşəm tunellər n şah d  olduq və möhtərəm 
cənab Prez dent, S zə bu şdə uğurlar arzu 
ed rəm. Mən şadam k , bugünkü tədb r m z Za-
t -al lər , cənab İlham Əl yev n h mayəs  altında 
keç r l r. 

Mən m adım Rebekka Maklafl n-İsthamdır, 
mən “Eurone s” telev z ya kanalının aparıcısı 
və prodüser yəm. Şadam k , bu gün mən bu təd-
b r n moderatoru olacağam. 

Bu gün çox maraqlı gündəl y m z var. B l-
rəm k , hər b r n z Zat -al lər  İlham Əl yevlə 
sual-cavab h ssəs n  səb rs zl klə gözləy rs n z. 
B z m böyük şt rakçı s yahımız var və cənab 
Prez dentə təşəkkür ed r k k , o, b zə k fayət 
qədər vaxt ayırıbdır. Mən çox xah ş ed rəm sual-
lar qısa olsun k , b z vaxtımıza qənaət edə b lək. 

Xah ş ed rəm k , özünüzü təqd m edəs n z və 
təms l etd y n z təşk latın da adını çəkəs n z. 

Bu gün burada əll dən artıq ölkən  təms l 
edən nümayəndələr var. B z Şuşada yalan 
məlumatların fşasına həsr ed lm ş b r tədb rdə 
şt rak ed r k. Bu, dez nformas ya lə mübar zə 
baxımından çox vac b b r vəz fəd r. Bu gün, 
əlbəttə k , nformas yanın nk şafı b z m sahə 
üçün çox əhəm yyətl d r. Amma burada, əl-
bəttə k , mən  hallar da var. Burada med a 
sektorunu təms l edən nümayəndələr m z 
var, onlar da öz əllər ndən gələn  ed rlər k , 
cəm yyət  məlumatlandırsınlar. Əlbəttə k , bu 
baxımdan bu gün burada oturan hər b r şəxs 
öz peşəs nə böyük sədaqətlə yanaşır. 

Mövzuya gəld kdə, b z dörd əsas məqamı 
qeyd etməl y k: burada dez nformas yanın tə-
s r , d gər tərəfdən s yasət və təşəbbüslər və 
əlbəttə k , Zat -al lər n n tövs yəs  olacaqdır. 
Bu baxımdan əlbəttə k , müsbət və mən  tə-
s rlərdən danışacağıq. Sün  ntellekt n, eyn  
zamanda, med a sahəs ndə məlumatlandır-
ma və ql m fəal yyət , - əlbəttə k , COP29-la 
bağlı da b z səb rs zl klə gözləy r k bu tədb -
r , - ql m dəy ş kl y  və ya keç d məsələs  də 
müzak rə mövzusu olacaqdır. Tədb r m z n 
üçüncü günündə də Frank Keyn tərə ndən 
“Yaşıl dünya nam nə həmrəyl k” mövzusunda 
təqd mat olacaqdır. O, sırf COP29 mövzusu-
na həsr ed ləcəkd r və orada Elnur Soltanov 
tərə ndən də təqd mat keç r ləcək.

( d  2-ci səhifədə)

II Şuşa Qlobal Media Forumu – 
yalanlara qarşı mübarizə əzmimiz

Həsən bəy ərdabi ənənələri və dezinformasiyalarla mübarizə platformamız
İyulun 20-dən start götürmüş və dünən də davam etmiş II Şuşa Qlobal Media 
Forumunun mövzusu son dərəcə aktualdır - “Yalan məlumatların ifşası: Dezin-
formasiyaya qarşı mübarizə”. 

Belə bir mövzunun seçilməsi adi 
məsələ sayıla bilməz. Çünki həm bizim 
qarşılaşdığımız, həm də bütövlükdə, dün-
yanın üzləşdiyi reallıqlar var. Elə bir real-
lıqlar ki, onların ədalətsizlik payı bəşəri 

dəyər və prinsipləri təhdid təbiətinə malik-
dir. Yazımızda bununla bağlı beş məqa-
ma nəzər salacaq, eyni zamanda, digər 
əlaqəli məsələrə də diqqət yetirəcəyik. 

i i ci ə  Bəli, yalan və dezin-

formasiyalar, ümumən dünyanı düşün-
dürür. Deməli, mövzunun II Şuşa Qlobal 
Media Forumu müstəvisinə çıxması fun-
damental anlam daşıyır. Nəticə etibarilə 
Azərbaycan beynəlxalq ictimaiyyət üçün 
faydalı işə imza atmış olur. Bəs dünya ya-
lanlar və dezinformasiyalar barədə nə dü-
şünür  Daha doğrusu, onlara qarşı hansı 
tədbirləri görür  Bu mənada Qərb təcrü-
bəsinə istinadən bir sıra faktları sadala-
maq mümkündür. Məsələn, Almaniyada 
internet qanunu, sosial media ilə bağlı 
Şəbəkə Mühafizə Qanunu (NetzDG), 
Fransada İnformasiyanın Manipulyasi-
yası ilə Mübarizə Qanunu var. Habelə, 
Avropa İttifaqının Süni intellekt üzrə y-
ğunlaşdırılmış (təklif) Qaydaları da de-
zinformasiyaya, manipulyasiyaya səbəb 
ola biləcək məzmunlara qarşı müqavimət 
formalaşdırmaqdadır. Bundan başqa, 
qardaş Türkiyədə sosial media platforma-
larındakı xəbər çirkliliyi və dezinformasi-
yalarla mübarizə baxımından qanunveri-
ciliyin təkmilləşdirildiyini deyə bilərik. 

( d  -ci səhifədə)

Qərbdə Azərbaycan bərabər 
tərəfdaş kimi qəbul edilir

Şərqlə Qərbin kəsişməsində, tarixən formalaşmış 
mühüm nəqliyyat yollarının üzərində yerləşən 
Azərbaycanın dünyada rolu, önəmi və nüfuzu gü-
nü-gündən artır. Ölkəmizin nüfuzunun yüksəlməsi-
nin daha bir göstəricisi son illərdə paytaxtımızda 
tez-tez keçirilən mötəbər beynəlxalq tədbirlərdir. 
44 günlük Vətən müharibəsindən sonra işğaldan 
azad olunmuş ərazilər də bu cür tədbirlərin ünva-
nına çevirilib. Belə tədbirlərdən biri də mədəniyyət 
paytaxtımız Şuşada artıq ikinci dəfə keçirilən Qlo-
bal Media Forumudur.

İyulun 20-də “Yalan məlumatların ifşası: Dezinformasiyaya 
qarşı mübarizə” mövzusunda başlayan II Şuşa Qlobal Media 
Forumunda Prezident İlham Əliyev də iştirak edib. Dövlətimizin 

başçısı müxtəlif məsələlərə dair sualları cavablandırıb. Prezi-
dentin səsləndirdiyi fikirlər ölkəmizdə və dünyada böyük maraq 
doğurur.

( d  2-ci səhifədə)

Prezident İlham Əliyev Milli Mətbuat 
Günü münasibətilə paylașım edib

ə c  s li s  id i lh  li v 22 l  illi ə  
 si ə ilə s si l di  h s l d  l  di

 hə i  l  ə di  di

Bayden getdi, Harris gəldi

Səhifə  1

Səhifə  11
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Şuşada II Qlobal Media Forumunun açılış mərasimi
(əvvəli -ci səhifədə)
Sual-cavab hissəsinə başlamazdan 

əvvəl qeyd etməliyəm ki, burada maraqlı 
film təqdimatları olacaq və əlbəttə ki, biz 
şəhərlə də tanış olacağıq. Bu tədbirin çox 
səmimi və şə af olmasını arzu edirəm və 
buna əminəm. 

Cənab Prezident, bir daha Sizə təşək-
kür edirəm. l  l  cə  id ə 

ə il i f l  l  s l v ə  
is ə di  l ə i də  əd i də   

ədə  di  s həsi də h s  də i-
i li lə   v i di  

id  lh  li v: Əvvəlcə 
məni bu tədbirə dəvət etdiyinizə görə 
təşəkkür edirəm. Bu, böyük şərəfdir. 
Mənə məlumat verildi ki, burada 49 ölkə-
dən və ev sahibi ölkədən nümayəndələr 
var, jurnalistlər var. Yəni, bu gün Qara-
bağda ikinci dəfə əllidən artıq ölkənin nü-
mayəndəsi bir araya gəlibdir. 

Mən xatırlayıram ki, ötən il məhz bu 
auditoriyada, məhz bu tarixdə mənim işti-
rakçılarla çox maraqlı söhbətim oldu və o 
vaxt mən arzumu bildirdim ki, bu forum bir 
ənənəyə çevrilsin və gördüyünüz kimi, bu 
tədbir artıq bir ənənəyə çevrilibdir. Deyər-
dim ki, mən ötən forumdan bəri regionda 
və ölkədə baş verən hadisələrlə bağlı 
geniş danışmağa başlasam, bizim vaxtı-
mız qalmaz. Bu, təkcə media sahəsində 
deyil, ümumiyyətlə, ölkədə və regionda 
baş verən hadisələrdir. Cənubi Qafqaz 
regionuna gəldikdə deyə bilərəm ki, biz 
tarixi transformasiyanın şahidiyik, tarixi, 
geosiyasi dəyişikliklər baş verir. Ənənəvi 
ittifaqlar bir qədər zəifləyib və yeni əmək-
daşlıq formatları meydana gəlib. Əlbəttə, 
ərazi bütövlüyümüzün və suverenliyimizin 
tam bərpası, - bu, ötən ilin sentyabrında 
baş verdi, - ən mühüm hadisədir. Təkcə 
bu, birinci və ikinci forum arasında deyil, 
ümumiyyətlə, müasir tariximizdə mühüm 
hadisə oldu. Bundan əlavə bir çox ha-
disələr baş verdi və ümid edirəm ki, bütün 
bu hadisələr regionu daha proqnozlaşdı-
rılabilən edəcəkdir. 

Yəni, biz - bu regionun xalqları özü-
müzü təhlükəsiz hiss edəcəyik. Buna 
əminəm, münaqişələr və qarşıdurmalar 
keçmişdə qalıb. Füzuli hava limanından 
buraya səfər edərkən siz gördünüz ki, 
biz nəhəng yenidənqurma proqramı hə-
yata keçiririk və sizin gördükləriniz, bəlkə 
bu işlərin heç beş faizi deyil. Qarabağ və 
Şərqi Zəngəzurda aparılan bərpa işləri ilə 
bağlı biz çox nikbinik və Azərbaycan cə-
miyyəti də olduqca nikbindir və bu işlərə 
çox həvəslə yanaşır. Bu, hər bir ölkənin 
müvə əqiyyətə nail olması üçün əsas 
amildir. Burada rahatlıq və təhlükəsizlik 
vacib amildir. Eyni zamanda, gözləntilər 
vacibdir. Cəmiyyət görür ki, uzun illər can 
atdığı məqsədlər artıq reallığa çevrilibdir. 

Moderator  l i - s -
h  ə  id  d h  i  s l  

l  əl l  if s  və d i f -
si   i ə v s -

d d  i cə  i  ə də əcədə ə i  
və i ə də i  h  ə də əcədə 

d  
id  lh  li v  Təəssüflər 

olsun ki, bu gün dünyada baş verənlər 
məhz bu mövzunun bir növ qurbanına 
çevrilibdir. Təəssüf ki, bu, bizim artıq həyat 
tərzimizin bir hissəsinə çevrilibdir. Bəzən 
biz təəccüblənirik ki, Azərbaycan haqqın-
da beynəlxalq mediada yayılan məlumat-
lar həqiqətə uyğun olmur - yəni, faktların 
manipulyasiyası, yanlış narrativlər. Biz 
uzun illər ərzində bunun qurbanı olmu-
şuq, əlbəttə ki, onlardan biri Ermənistan 
və Azərbaycan arasındakı münaqişə idi 
və bütün erməni diasporunun səfərbər ol-
ması idi. Ermənipərəst siyasətçilər, media 
nümayəndələri Azərbaycana qarşı hücum 
edirdilər, Azərbaycan haqqında yanlış nar-
rativlər yayırdılar və Azərbaycanı reallıq-
dan çox uzaq olan bir şəkildə təqdim edir-
dilər. Mən xatırlayıram ki, müxtəlif xarici 
qonaqlarla görüşlərimdə, səmimi söhbət-
lərdə, mütləq hallarda mənə ötürülən me-
saj olur ki, biz Azərbaycanın bu dərəcədə 
inkişaf etmiş ölkə olduğunu gözləmirdik və 
ona görə də bu narrativlər çox zərərverici-
dir. Bu, təkcə ölkənin nüfuzunu ləkələmir. 
Bu, ölkənin biznes potensialını, sərmayə 
imkanlarını azaldır. Bu, beynəlxalq ictima-
iyyətin əsas məsələlərdən diqqətini yayın-
dırır və tamamilə qeyri-realist ssenarilər 
üzərinə yönəldir. 

Biz etnik təmizləmənin qurbanı olmu-
şuq, işğalın qurbanı olmuşuq. Bu hal 30 il 
davam edib. Ancaq bizi dünyada təcavüz-
kar kimi təqdim edirdilər və medianın bu 
məsələni işıqlandırması, siyasi motivlərə 
söykənən mesajlar və qərarlar nəticəsin-
də biz beynəlxalq sanksiyalara məruz qal-
dıq. ABŞ 1992-ci ildə Azərbaycana qarşı 
sanksiyalar tətbiq edibdir. Biz işğalın və 
təcavüzün qurbanı olmuşuq və o zaman 
konqresin ermənipərəst nümayəndələri-
nin səyləri nəticəsində bizə qarşı sank-
siyalar tətbiq edildi. Yəni, bu, absurd bir 
vəziyyətdir ki, humanitar böhrana məruz 
qalan, bir milyon qaçqını olan, işğal edil-
miş əraziləri tamamilə dağıdılan bir ölkə 
sanksiyalara məruz qalmışdır. O zaman 
bizim beynəlxalq media şəbəkələrinə 
o qədər də çıxış imkanımız yox idi. Biz 
müstəqilliyini yeni bərpa etmiş ölkə idik və 
biz ciddi səylər göstərməli idik. Bizə elə 
gəlirdi ki, mesajımızı çatdıra bilmirik. Biz 
özümüzü günahlandırırdıq, resurslarımızı 
səfərbər edirdik, beynəlxalq ictimaiyyə-
ti maarifləndirirdik. Daha sonra biz dərk 
etdik ki, bir çox insanlar, müxtəlif fərdlər 
bizim mesajları eşitmək istəmir, onlar 
vəziyyəti tamamilə fərqli şəkildə təqdim 
etmək istəyir. Ona görə də bu məsələyə 
yanaşmanın ən yaxşı yolu budur: 30 il 
müstəqil olan ölkə nə edə bilər  Sizin kimi 
şəxsləri Bakıya və bölgələrimizə dəvət 
etmək və bizim nə işlər gördüyümüzü, 
planlarımızı təqdim etmək, gözləntiləri-
mizi sizə çatdırmaqdır ki, biz dövlət qu-
ruculuğunda nələrə nail olmuşuq. Məhz 
bu, ən səmərəli üsuldur. Biz uzun illərdir 

üzləşdiyimizi bu gün görürük ki, Amerika 
Prezidenti də buna məruz qalıbdır. Pre-
zident Tramp “Vaşinqton Post”u və “Nyu-
York Tayms”ı feyknyus, yəni yalan xəbər 
mənbəyi adlandırıb. Mən tamamilə onun-
la razıyam. Mən təkcə bu məsələdə deyil, 
onun bir çox bəyanatları ilə razıyam. Bu 
gün ABŞ Prezidenti məhz media tərəfin-
dən hücumların qurbanıdır, ictimai rəyin 
manipulyasiyasının qurbanıdır. Elə, sadə-
cə, bunu görəndə biz özümüzü bir az ra-
hat hesab edə bilərik. Yəni, bu gün diqqət 
Azərbaycandan yayınıbdır. Əlbəttə, biz 
çox arzu edirik ki, media obyektiv olsun, 
hər kəs obyektiv olsun. Ancaq medianın 
xüsusi məsuliyyəti var. Çünki medianın 
mesajları, məsələni işıqlandırması bir çox 
insanların həyatına təsir edir.

d   l i - s -
h  Cənab Prezident, təşəkkür edirəm. 
Bu səmimiyyətə görə Sizə təşəkkürümü 
bildirirəm. İndi isə auditoriyaya müraciət 
edəcəyəm. Birinci, TASS xəbər agent-
liyindən Mixail Qusmana sözü vermək 
istəyirəm.

id  lh  li v  Hər zamankı 
kimi...

i il s  ə  id  
i  il d  əvvəl ə    -

d  i i  di di  və d  s l -
 ə c  dili də v di    

s l  s dili də səslə di əcə ə  
i  id   d di i  ə  

də  sə hə  i ə   ə  
d d  hə i  əd i də l  

li i ə sil i ə  s li -
l  i s  i   əh ə i ilə -

ə  və  l  i  l  
idi  d di  i  d  v l  -

l  idi və  əh ə i  ə ə lə di-
il əsi əd i i idi  əvvəl i l d  
if ə  ədə  fə lə i di və  -

l  idi  l  d  i  - əl ə də s l 
v ə di  ə ə  d  l s d  
- id  i ə və di ə  əh ə lə ə 

 s ll  v ili  və i  s  əh ə lə  
lə i  s ll  v i  i d  və-

i ə  h  də i ə l  d il  i   
əvvəl fə li idi və l  i -
s  və i ə i fə li idi  ləli lə  i  

ə c  id i l  - ildi-
i i  i i  i  s i si s  

əs sə  s ilə  i ili  - i i  d  
v  2 -si səslə di il əsi i is ə -

di i   -s   -  
əlli l c  d  i i ilə əl əd  
əsələ d d  i i ci ilə əl əd  

iələ  v  id  d i  -
l - l s  

id  lh  li v  Təşəkkür 
edirəm sualınıza görə. Tərəfimdən bəlkə 
də tam birmənalı cavab vermək düzgün 
olmazdı. Mən çalışıram, əlimdən gələni 
edirəm ki, maksimum dərəcədə fikirlərimi 
səmimi ifadə edim. İstənilən auditoriya 
qarşısında, istər mətbuat qarşısında və 
yaxud da Azərbaycan ictimaiyyəti qarşı-
sında keçirilən tədbirlərdə mən heç bir 
halda yanlış məlumat paylaşmıram. a-
kin siyasi mədəniyyət anlayışı var və bu 
anlayış sizin sualınıza birbaşa cavab ver-
məyə imkan yaratmır. Ancaq sizin sualı-
nız başa düşürəm ki, tamamilə ritorikdir. 
Biz bir-birimizi onilliklərdir tanıyırıq və ta-
mamilə əminəm, siz də yaxşı bilirsiniz ki, 
mən kimə üstünlük verərdim. Düşünürəm 
ki, Azərbaycanda mən bu məsələdə, bu 
mövqedə yeganə deyiləm. Bizə gəldikdə, 
bu məsələyə öz nöqteyi-nəzərimizdən 
yanaşırıq. Qərarı Amerika xalqı verəcək. 
Bu, onların prezidentidir. akin, eyni za-
manda, bu, bütün dünya üçün xüsusi 
əhəmiyyətə malikdir. Çünki bir çox xalqla-
rın və ölkələrin taleyi böyük dərəcədə Bir-
ləşmiş Ştatların birinci şəxsinin verəcəyi 
qərarlardan asılı olacaq. Mənim fikrimcə, 
Prezident Trampın hələ də davam edən 
kampaniya zamanı səsləndirdiyi mühüm 
tezislərdən biri də odur ki, onun vaxtında 
heç bir müharibə olmayacaq. Onun haki-
miyyəti dövründə Amerika müharibələrə 
başlamadı, Vyetnam, Koreya, Yuqosla-
viya, Əfqanıstan, iviya, İraq, Suriya və 
necə deyərlər, onların davamı olmadı. 
Bax, bu müddət ərzində onların heç biri 
baş vermədi. Ancaq buna, yəqin ki, böyük 
hörmətlə yanaşmağa dəyər. 

İkinci tezis də çox əhəmiyyətlidir. Bu 
mövzuya, necə deyərlər, uzun-uzadı və 
dərindən toxunmaq istəmirəm, amma in-
diki halda, ilk növbədə, ABŞ-nin özü və 
onun bilavasitə təsiri altında olan ölkələr 
üçün ikinci tezis də vacibdir. Bu, təbii ki, 
ənənəvi dəyərlərdən gələn məsələ ilə 
bağlı aydın mövqedir. Zənnimcə, Azər-
baycan xalqının mütləq əksəriyyəti nəinki 

bu mövqeyi bölüşür, həm də onu fəal şə-
kildə təbliğ edir və əməldə həyata keçirir. 
Odur ki, mən daha dərinə getsəm, hər 
şey çox aydın olacaq. Ona görə də bu-
nunla fikrimi yekunlaşdırıram.

i il s  ə ə  di ə  
lh  də l  i i ci f d  i i 

s l v ə  i  d l d
id  lh  li v: İstənilən hal-

da moderatora müraciət etməli olacaqsı-
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ki, ikitərəfli münasibətlərdə həll oluna 
bilməyən məsələ mövcud deyil və uzun 
müddətdir ki, belədir. Düşünürəm ki, hət-
ta müttəfiqlik qarşılıqlı fəaliyyəti haqqında 
Bəyannamədən əvvəl də belə idi. Prinsip 
etibarilə biz bütün məsələləri qarşılıqlı 
anlaşma, qarşılıqlı hörmət, qarşılıqlı ma-
raqlar və xalqlarımızın münasibətlərinin 
çoxəsrlik tarixi nəzərə alınmaqla nizamla-
mışıq. Siz tamamilə haqlısınız, son vaxt-
lar Zirvə görüşlərinin intensivliyi artıb və 
buna böyük ehtiyac var. Biz apreldə Mos-
kvada, bu ayın əvvəlində Şanxay Əmək-
daşlıq Təşkilatı çərçivəsində görüşmü-
şük və güman ki, ilin sonuna qədər yenə 
görüşlər olacaq, mövzular çox genişdir. 
Ancaq onu da deməliyəm ki, indi əsasən, 
gündəlik çox geniş olsa da, - siz, əlbət-
tə, gündəliyə hamıdan daha yaxşı bələ-
dsiniz, - düşünürəm ki, yenə də ön plana 
çoxtərəfli əməkdaşlıq məsələləri çıxır. 
Çünki prinsip etibarilə, ikitərəfli əməkdaş-
lıqda artıq hər şey nizamlanıb. 

Siyasi qarşılıqlı fəaliyyət uğurla davam 
etdirilir. Ticarət dövriyyəsi artır. Rusiya 
ilə Ermənistan arasında olduğu kimi de-
yil. Bildiyiniz kimi, Rusiya ilə Ermənistan 
arasında ticarət dövriyyəsi son iki ildə 5 
dəfə artıb, 1,5 milyard dollardan 7,3 mil-
yard dollara çatıb. Bu, bizə çox maraqlıdır. 
Maraqlıdır ki, Ermənistan nəyin hesabına 
öz ixracını bu qədər artıra bilib. Bu, necə 
deyərlər, ritorik sualdır. Ancaq bizim ticarət 
dövriyyəmiz son bir ildə təxminən 17 faiz 
artıb - 4 milyard 300 və ya 4 milyard 400-ə 
bərabər olub. Bu, sabit artımdır.

Ancaq çoxtərəfli əməkdaşlıqla bağlı 
məsələlərə gəldikdə, bu sahədə əlbət-
tə ki, həm tərəfdaşların, həm də başqa 
ölkələrin iştirakı ilə müzakirə etdiyimiz, 
həll etdiyimiz mövzular çoxdur. Bu, ilk 
növbədə, geosiyasi vəziyyət və Azər-
baycan ərazisində bu layihənin bütün 
seqmentlərinin artıq yaradıldığı nəzərə 
alınarsa, bu gün Rusiya yükgöndərən-
ləri üçün həmişəkindən daha vacib olan 
Şimal-Cənub Nəqliyyat Dəhlizidir. Biz bu 
dəhlizin buraxılış imkanlarının genişləndi-
rilməsi barədə danışıqlar aparırıq. akin 
bir çox başqa mövzular da var. 

Əlbəttə ki, bizə xüsusilə yaxın olan 
məsələlər müzakirə olunmadan heç bir 
Zirvə görüşü keçirilmir. Bu, humanitar 
əməkdaşlıqdır, insanlar arasında təmas-
dır, mədəni əməkdaşlıqdır, təhsildir. Yəni 
bu, hamımızın yaxşı bildiyimiz böyük bir 
sahəni əhatə edir. Əminəm ki, münasibət-
lərimizin belə intensiv inkişafı davam edə-
cək. Bu, həm ölkələrimiz, həm də bütöv-
lükdə region üçün son dərəcə zəruridir.

d   l i - s -
h  Təşəkkür edirəm, cənab Prezident. 
İndi sual Holqer Fridrixdəndir. Buyurun, 
sualınızı verin. 
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bu, Qərbdən qaynaqlanır və dediyim kimi, 
bu, bizim gündəlik həyatımızın bir hissə-
sinə çevrilib. Əvvəllər biz təəccüblənirdik, 
sonra məyus olurduq, indi isə buna çox 
biganə yanaşırıq. Bizim üçün fərq etməz, 
çünki burada əsas qərar sahibi Azərbay-
can xalqıdır və hökumətin fəaliyyəti məhz 
xalqın mənafeyi naminədir. 

Əlbəttə, biz istərdik ki, Azərbaycanda 
və regionda baş verən hadisələr obyektiv 
şəkildə işıqlandırılsın. Bu, müəyyən de-
zinformasiya sayəsində obyektiv deyilsə, 
eybi yoxdur. Ancaq bu, məqsədyönlü şə-
kildə edilirsə, bu, Azərbaycanı nüfuzdan 
salmağa yönəlibsə, əlbəttə, biz sual ve-
ririk ki, bu, nədən baş verir, bu, niyə belə 
olmalıdır  Dediyim kimi, bizim bununla 
bağlı edə biləcəyimiz o qədər də çox deyil. 
Bu gün Qarabağda apardığımız işlər, ola 
bilsin ki, bu vəziyyəti dəyişə bilər. Ancaq 
vaxt keçdikcə siyasi dairələrdə - Qərbdə 
reallıq daha çox üzə çıxır və Azərbaycana 
bərabər tərəfdaş kimi yanaşılır. 

Bilirsiniz ki, Sovet İttifaqının süqutun-
dan sonra Qərbdə və keçmiş sovet res-
publikalarının çoxunda belə bir fikir var 
idi ki, irəli getməyin və mövcudluğunu tə-
min etməyin yeganə yolu böyük ölkələrin 
diktəsi altında yaşamaqdır. Biz fərqli yol 
seçdik. Bu, asan deyildi. Bizim ölkədə 
sabitliyi pozmaq səyləri oldu. 2000-ci il-
lərin əvvəllərində narıncı inqilablar, rəngli 
inqilablar cəhdləri olurdu. Eyni zamanda, 
bizim seçimimiz Azərbaycanın satellit 
ölkəyə, “proksi” ölkəyə, vassal, qul ölkəyə 
çevrilməsinin qarşısını aldı və bu da əl-
bəttə ki, bizim xalqımızın çox dəhşətli 
dərəcədə əziyyət çəkməsinə imkan ver-
mədi. Biz de-fakto və de-yure müstəqilliyi 
seçdik. Müstəqil xarici siyasət, özünü tə-
min edən iqtisadiyyat, tərəfdaşlarımızla, - 
o ölkələrlə ki, onlar bizimlə əməkdaşlığa 
can atırdı, - səmərəli əməkdaşlıq. Əlbəttə 
ki, daxili potensialımıza söykənirdik. Eyni 
zamanda, biz region ölkələri ilə də sıx 
əlaqələr qurduq. Bu, bizə imkan verdi ki, 
iqtisadi problemlərin böyük əksəriyyətini 
həll edək və biz öz üzərimizdə çalışdıq, 
diqqətimizi xalqımıza, ölkəmizə yönəltdik 
və dedi-qodulara, Avropa Parlamentində 
və ya Avropa Şurasında kiminsə hansısa 
bəyanatına məhəl qoymadıq, fikir vermə-
dik. Biz onlara tamamilə biganə yanaşırıq. 

Yəni, sizin regionunuzda olan ölkələr-
dən nə qədər çox insan buralara gəlsə, 
ölkəmizlə bağlı anlayış daha dəqiq olar. 
Əlbəttə ki, Azərbaycanın sizin Qərb 
ölkələri ilə əlaqələri də daha yaxşı olacaq. 
Çünki təəssüratlar, media və ictimai həya-
tın digər elementləri qərar qəbul edənlərin 
mövqeyinə təsir edir və onlar ictimai rəyi 
nəzərə almaya bilməzlər. Çünki bəzən 
biz demonizasiyaya məruz qalırıq. Bəzən 
elə siyasətçilər var ki, onların səyləri nə-
ticəsində biz onların ölkələrinin xeyrinə 
müsbət qərar qəbul edə bilmirik. Ona 
görə də biz daha da yaxınlaşmalıyıq və 
yaxınlaşdıqca daha az yanlış məlumatlar 
olacaqdır.

d   l i - s -
h  Növbəti sual Gela Vasadzedəndir. 
O, müstəqil jurnalistdir. 
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edirəm. Sizi görməyə çox şadam. Keçən 
il siz iştirak etmişdiniz, təşəkkür edirəm ki, 
bir daha təşrif buyurmusunuz. 

Mən bu haqda fevralda inauqurasiya 
mərasimindəki çıxışımda danışmışam. 
Qeyd etmişəm ki, biz hamımız bir yerdə 
cəmiyyət, bütün insanlar - hansılar ki, 
gələcək inkişafa töhfə vermək istəyən 
insanlar gərək yeni milli ideyanı forma-
laşdıraq. Bizim belə bir ideyamız var idi. 
Yəni, siyasi üstünlükdən asılı olmayaraq 
belə bir ideyamız var idi. Bu da ərazi bü-
tövlüyümüzün bərpası və öz ərazilərimi-

zin qaytarılması idi. Biz buna nail olduq, 
keçən ilin sentyabrında biz buna tama-
milə nail olduq. 

akin biz dincəlməməliyik, biz bu 
mövzunu uzun-uzadı müzakirə etməmə-
liyik. Çünki bu mövzunu çox uzun müd-
dət istismar etmək olar, lakin bu, bizə bir 
nəticə verməyəcək. Sözsüz ki, biz heç 
bir zaman nə işğalı, nə fəsadları, nə ver-
diyimiz qurbanları, nə böyük qələbəmi-
zi unutmayacağıq. Biz və bizim gələcək 
nəsillərimiz bu qələbə ilə fəxr edəcək. 

akin biz buna fokuslanmamalıyıq, biz 
bu mövzunu daimi istismar etməməliyik 
və onu daimi bir rəmzə çevirməməliyik, 
biz irəli getməliyik. Ona görə Prezident 
olaraq mən cəmiyyətə üz tutub dedim ki, 
gəlin, birgə düşünək. Mən bunu təkbaşı-
na düşünə bilmərəm. Hətta mən nəyi isə 
düşünsəm, bu, sözsüz ki, ictimai müza-
kirələrin, ictimai düşüncələrin, fikirlərin 
əsasında, yaxud da Azərbaycanda baş 
verən hadisələr əsasında formalaşacaq. 
Eyni zamanda, bildirim ki, tərəfimdən bu 
məsələ fevral ayında qeyd olunmuşdur, 
lakin hələ də bu proseslər davam edir. 

Həmçinin əminəm ki, yeni milli ideya-
nın, yaxud da ideyaların necə olmasından 
asılı olmayaraq, onlar geosiyasi konteksti 
nəzərə almadan mövcud ola bilməz. Böl-
gədə geosiyasi kontekst dramatik şəkildə 
dəyişmişdir. Hətta kiminsə təsəvvür etdi-
yindən daha kəskin dəyişmişdir. Hazırda 
Azərbaycanın Qarabağda qələbəsi ye-
ganə geosiyasi dəyişiklik deyil. Mən bunu 
artıq dəfələrlə demişəm və çıxışımın əv-
vəlində demişəm ki, köhnə alyanslar artıq 
eroziyaya məruz qalır, yeni əməkdaşlıq 
formatları isə üzə çıxmaqdadır. Mən bu 
məsələyə daha dərindən vara bilərəm, 
lakin bu, hamıya kifayət qədər məlumdur.

Biz Cənubi Qafqaz ölkələrindən bəhs 
ediriksə, bu ölkələrin hər birində çox ciddi 
siyasi və xarici siyasi transformasiyalar 
baş vermişdir və baş verməkdədir. Hətta 
deyərdim ki, kəskin dəyişikliklərə yaxın 
transformasiyalar baş vermişdir və bu da 
Cənubi Qafqazda yeni vəziyyətin üzə çıx-
ması deməkdir və biz bunu dərindən başa 
düşməliyik. Bundan irəli gələrək Gürcüs-
tanın, Ermənistanın, Azərbaycanın xarici 
siyasət vektorlarının necə inkişaf etməsin-
dən asılı olaraq, biz sizin sualınıza cavab 
verə bilərik ki, hansı Cənubi Qafqazda 
yaşamaq istəyirik. Hamı deyəcək ki, biz 
sülh içində yaşayan, münaqişəsiz, mü-
haribəsiz, ərazi iddiası olmayan, hamının 
bir-birini sevdiyi, əməkdaşlıq etdiyi Cənu-
bi Qafqaz istəyirik. akin bu, badə qaldı-
randa gözəl kəlamlardır, real siyasət üçün 
belə deyil. Odur ki, həm Gürcüstanda, 
həm də Ermənistanda yeni xarici siyasət 
gündəliyi formalaşan dövrdə onu dərin-
dən düşünməli, təhlil etməli və bundan 
sonra, - Azərbaycanda bu dəyişməyib və 
əminəm ki, dəyişməyəcək, - biz müəyyən 
tədbirlər görməliyik ki, inteqrasiya olma-
sa da, ən azından müəyyən əməkdaşlıq 
mövcud olsun. 

Mən dəfələrlə söyləmişəm və dərin-
dən təəssüf edirəm ki, Cənubi Qafqaz 
ölkələri - hansılar ki, müharibə vəziyyə-
tinə düşmüşdü, Baltikyanı ölkələrin yolu-
nu təkrarlaya bilməyiblər. Bildiyiniz kimi, 
həmin ölkələr açıq şəkildə münaqişələrdə 
olmayıb. Əgər bölgəmizdə də belə olsay-
dı, Cənubi Qafqaz iqtisadi inkişaf və siya-
si əməkdaşlıq baxımından nümunə ola 
bilərdi. Çünki əsrlər boyu bizim ölkələrdə 
xalqlar bərabər yaşamışlar. akin bu, baş 
vermədi. İndi bu barədə nə demək olar. 
Ancaq indi bir şans var. Bunun üçün yenə 
də həm Gürcüstanda, həm də Ermənis-
tanda həmin xarici siyasət modifikasiyala-
rının nə ilə yekunlaşacağını Azərbaycan 
düzgün təhlil etməli və sonunu görməliyik. 
Bundan sonra müəyyən mənada daha 
ciddi addımlar atmalıyıq. Hər halda biz 
hesab edirik ki, uzunmüddətli sülh müm-
kündür və təbii ki, ona üstünlük veririk. 

d   l i - s -
h  Frans Keyn, buyurun, sualınızı ve-
rin. 
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edirəm. Bizim namizədliyimiz və ev sa-
hibliyimizlə bağlı qərar verildikdən son-
ra - növbəti həftə Qərb mediasında bizə 
qarşı hücumlar başladı. Bu, gözlənilən bir 
hal idi və bunu müzakirə etdiyim bir çox 
şəxslərlə danışıqlarımda,  həmkarlarımı, 
dövlət və hökumət başçılarını nəzərdə 
tuturam,  onlar mənə deyirdilər ki, bu, 
Azərbaycan üçün böyük başağrısı ola-
caq. Əlbəttə, biz dərk etdik ki, hücumlara 
məruz qalacağıq. Biz əlbəttə, bunu proq-
nozlaşdıra bilmərik ki, ittihamların mövzu-
su necə olacaqdır  Amma əminəm ki, ki-
fayət qədər ittihamlar olacaqdır. Biz nədə 
ittiham olunurduq  Neft və qazla zəngin 
olan ölkə olduğumuz üçün. Bu, çox təəc-
cüblü bir haldır. Yeri gəlmişkən, COP28-in 
ev sahibi olan Birləşmiş Ərəb Əmirlikləri 
də eyni mövzuda ittihamlarla üzləşdi. 

( d  -c  səhifədə)
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Şuşada II Qlobal Media Forumunun açılış mərasimi
(əvvəli 2-ci səhifədə)
Təəssüf ki, bizə qarşı çox geniş və koor-

dinasiya edilmiş media prosesi başladı, biz ilk 
vaxtlar buna hazır deyildik. Biz izah etməyə 
çalışırdıq, bu, bizim günahımız deyil ki, biz 
neft və qazla zənginik. Bizim fəaliyyətimiz 
onun əsasında qiymətləndirilməməlidir. Biz 
iqtisadiyyatımızı necə şaxələndirmişik, işsiz-
liyin öhdəsindən necə gəlmişik, yoxsulluğu 
necə azaltmışıq, mövzular bunlar olmalıdır. 
Bu gün bu göstəricilər inkişaf edən ölkələrin 
səviyyəsindədir, bəzən ondan daha aşağı, daha 
azdır, yoxsulluq beş faiz səviyyəsindədir və 
bəzi ölkələr bunu heç yuxusunda görə bilməz. 
Qazıntı yanacaq növlərindən əldə etdiyimiz 
gəlirlərin ədalətli paylanılması çox şəffaf şə-
kildə, məsuliyyətli şəkildə həyata keçirilir. 
Buna baxmayaraq, ittihamlar davam edir. An-
caq deyə bilərəm ki, vaxt keçdikcə bizə qarşı 
hücumların sayı azalır, bizim COP heyətimiz 
çox səmərəli işləyir, öz vaxtının böyük hissə-
sini xaricdə keçirir, müxtəlif görüşlər keçirir. 
Bizim COP-la bağlı gündəliyimiz proqnozlaş-
dırılabilən, aydın hədəflərə, məqsədlərə, nəti-
cələrə köklənmiş gündəlikdir. Deyə bilərəm 
ki, qərardan altı ay keçdikdən sonra biz daha 
az hücuma məruz qalırıq. Ancaq onu bilirik ki, 
tədbir yaxınlaşdıqca bu ittihamların və hücum-
ların sayı artacaqdır. 

Ədalətsiz və ikili standartlara əsaslanan 
işıqlandırmaya gəlsək, biz bilirik ki, COP təd-
birinin biri Qlazqoda - Böyük Britaniyanın 
neft hasil etdiyi bir bölgəsində keçirilirdi və 
heç kəs o zaman Böyük Britaniyanı ittiham 
etmirdi ki, onların neft və qazı var. Bu, məhz 
bizim dediklərimizin həqiqi olduğunu sübut 
edir. Bu tədbirin əhəmiyyəti əlbəttə ki, bütün 
bu mənfi hallardan qat-qat çoxdur. Çünki bu, 
qlobal miqyasda ən mühüm hadisələrdən biri-
dir. Bu, dünyada beynəlxalq arenada bir nöm-
rəli konfransdır və ilk dəfədir ki, postsovet 
məkanında keçirilir. Bizim üçün bu, misilsiz 
bir şansdır ki, ən yüksək liqaya daxil oluruq. 
Biz təkcə təşkilati baxımdan işlər görmürük, 
mahiyyət baxımından da təşəbbüslər irəli sü-
rürük. Biz inkişaf etmiş ölkələrlə fəal şəkildə 
işləyirik. Biz Qlobal Cənub və Qlobal Şimal 
arasında körpülər qururuq. Bizim üstünlüyü-
müz ondan ibarətdir ki, dörd il ərzində Qoşul-
mama Hərəkatına sədrlik etmişik. 120 ölkənin 
iştirakı ilə orada yekdil şəkildə sədr seçilmiş-
dik və sədrlik müddətimiz də uzadıldı. Sədrli-
yimiz dövründə biz böyük nüfuz qazandıq. 

Eyni zamanda, Azərbaycan bəlkə yeganə 
ölkədir ki, bizim regionumuzda və postso-
vet məkanında Avropa İttifaqı dövlətləri ilə, 
Avropa İttifaqının 10 üzvü ilə strateji tərəf-
daşlıq haqqında bəyannamələr qəbul edib və 
imzalayıb. Yəni, Avropa İttifaqının 10 üzvü 
Azərbaycanın strateji tərəfdaşıdır. Biz İslam 
Əməkdaşlıq Təşkilatının üzvüyük. Biz “OPEC 
Plus” formatının üzvüyük. Biz neft hasil edən 
ölkələrlə fəal şəkildə işləyirik. Biz müəy-
yən təkliflər irəli sürmüşük ki, neftlə zəngin 
ölkələr maliyyə mənbələrinin toplanılmasın-
da, səfərbər edilməsində necə daha vacib rol 
oynaya bilər. 

Mən dünən Londondan, “Avropa Siya-
si Birliyi”nin Zirvə toplantısından qayıtmı-
şam. Mən artıq 3-cü dəfədir o tədbirdə iştirak 
edirəm. Yəni, budur bizim üstünlüyümüz. Biz 
körpülər qura bilirik. Mən səmimi desəm, bun-
dan əvvəl iqlim məsələləri ilə o qədər də də-
rindən məşğul olmurdum. Ancaq indi mən an-
ladım ki, inkişaf edən və inkişaf etmiş ölkələr 
arasında çox böyük qeyri-səmimiyyət, qarşı-
lıqlı ittiham var. Hansı ölkə planetimizə daha 
çox ziyan vurubdur, məsuliyyətli ölkə kimdir 
və onları bir növ məsuliyyətə cəlb etmək və 
cəzalandırmaq cəhdləri var. Biz bunu geridə 
qoymalıyıq. Bu, bizə heç bir nəticə verməyə-
cəkdir. Biz inkişafda olan kiçik ada ölkələri ilə 
əməkdaşlıq edirik. Bizim COP29 çərçivəsində 
bununla bağlı tədbirimiz olacaqdır və orada 
ittifaq ölkələri də iştirak edəcək. Biz ittifaq 
ölkələri ilə birgə fond yaradacağıq ki, inki-
şafda olan həmin kiçik ada ölkələrinə kömək 
edək. Çünki bu vəziyyət onların mövcudluğu-
na təhlükədir. Yəni, biz müxtəlif istiqamətdə 
irəliləyirik. Hesab edirəm ki, biz Birləşmiş 
Ərəb Əmirliklərinin COP28-in ev sahibi kimi 
təcrübəsindən istifadə edəcəyik və onun üzə-
rindən işimizi aparacağıq. Ancaq ondan qabaq 
COP-a Misir ev sahibliyi edibdir. Onların da 
neft və qazı var. Bizdən sonra da Braziliya ev 
sahibliyi edəcək. Yenə də neft və qaz ölkəsidir. 
Bu, onu göstərir ki, bu ölkələr enerji təhlükə-
sizliyi baxımından özlərini çox rahat hiss edən 
ölkələrdir. Onlar məsuliyyət nümayiş etdirir-
lər. Onlar yaşıl texnologiyaya, yaşıl keçidə 
sərmayə qoyur, töhfə verirlər. Xanım Rebek-
ka qeyd etdiyi kimi, yaşıl həmrəylik mövzu-
su müzakirə ediləcəkdir. Bu il Azərbaycanda 
“Yaşıl dünya naminə həmrəylik ili” elan edi-
lib. Ümid edirəm ki, uğurlu tədbir kimi onun 
yaxşı nəticələri olacaq. Bütün dostlarımızı no-
yabrda bizimlə birlikdə olmağa dəvət edirəm.

Moderator Rebekka Maklaflin-İstham: 
Biz böyük məmnuniyyətlə orada iştirak edə-
cəyik. Növbəti sual Karlayl Korbindəndir. O, 
BMT-də Fransa Polineziyasının nümayəndə-
sidir.

Karlayl Korbin: Cənab Prezident, yan-
lış narrativlərdən biri odur ki, guya koloni-
alizmə son qoyulmuşdur. Siz bu sahədə ən 
fəal liderlərdən birisiniz, bəlkə də ən fəal 
Lidersiniz. Əlbəttə, Siz Qoşulmama Hərə-
katına sədrlik dövründə də buna diqqət 
yetirdiniz. Bakı Təşəbbüs Qrupu çox fəal-
dır, koloniya kimi, müstəmləkə kimi yaşa-
yan ölkələri bir araya gətirir. Biz Fransa 
müstəmləkə əraziləri ilə bağlı mühüm bir 
tədqiqatı başa çatdırmışıq və onu təq-
dim edəcəyik. Siz inkişafda olan kiçik ada 
ölkələrini qeyd etdiniz. Çox şadıq ki, Siz 
Karib hövzəsində iqlim dəyişikliyi ilə bağlı 
bizi dəstəkləyirsiniz. Çünki bu, bizim möv-
cudluğumuza təhlükədir. Eyni zamanda, 
kolonializmə dair gələcək təşəbbüsləriniz 
barədə nə deyərdiniz?

Prezident İlham Əliyev: Təşəkkür 
edirəm. Tamamilə haqlısınız ki, biz Qoşulma-
ma Hərəkatına sədrliyimizə başlayandan bu 
məsələ ilə yaxından məşğul olmağa çalışdıq. 
Çünki Qoşulmama Hərəkatının bir çox üzvü 
keçmişdə kolonializmin qurbanı olmuşdur. 
Milyonlarla insan bunun qurbanı olmuşdur 

və bəzi ölkələr hələ də bundan əziyyət çəkir. 
Məsələn, Qəmər adaları, Mayot adası. Hələ 
də onlar kolonial idarəçilik altındadır. Biz bu 
ölkələrə kömək etmək istəyirik ki, keçmişin bu 
iyrənc qalığından özlərini azad edə bilsinlər. 
Təəssüflər olsun ki, Fransa hökuməti yenə də 
mediadan istifadə edərək bizi ittiham edir ki, 
guya biz onların daxili işlərinə qarışırıq. An-
caq bu, qətiyyən belə deyil. Biz bunu Avropa 
İttifaqında, BMT-də anti-Azərbaycan mövqeyi 
ilə əlaqələndiririk. Onlar Azərbaycana qarşı 
soyuq müharibəyə başlayıblar. Biz bunu ona 
görə edirik və əminik ki, Fransanın etdikləri 
iyrəncdir, qəbuledilməzdir və buna son qo-
yulmalıdır. Onların həmin insanların taleyinə 
bu dərəcədə təsir etməyə ixtiyarları yoxdur. O 
ölkələr Fransadan minlərlə kilometr uzaqda 
yerləşir, onları assimilyasiya etməyə çalışırlar, 
onları təhqir edirlər. Sonuncu hadisələrdə Yeni 
Kaledoniyada yeddi insan həlak olub. Bu, 
Fransanın və onun prezidentinin əməli nəticə-
sində baş verib. 

Biz kolonializmdən əziyyət çəkən bü-
tün xalqları dəstəkləməyə davam edəcəyik, 
əlimizdən gələni edəcəyik. Əlbəttə ki, siz 
Bakı Təşəbbüs Qrupunu qeyd etdiniz. Bu, 
bir qeyri-hökumət təşkilatıdır. Ancaq bu qey-
ri-hökumət təşkilatı birgə səylər nəticəsində 
Azərbaycanda yaradılıb və onlar, məncə, çox 
yaxşı işləyirlər. Çünki kolonializmdən əziyyət 
çəkən həmin xalqların səsini heç kəs eşitmir. 
Çünki az sayda ölkə var ki, Fransanı əməllə-
rinə görə ittiham etsin. Bir çox ölkələr buna 
göz yummağa çalışırlar, başqa tərəfə baxmağa 
çalışırlar. Özlərinə başağrısı axtarmırlar. On-
lar qorxurlar ki, “Fiqaro” və ya “Le Monde” 
qəzetlərində demonizasiyaya məruz qalarlar. 
Həmin qəzetlər bu gün Fransa prezidentinin 
rejiminin təsiri altındadır. Mən sizə tam əmin-
liklə deyə bilərəm, biz çox gözəl bilirik ki, 
həmin o media şirkətlərinə Yelisey sarayından 
hansı mesajlar ötürülür. Biz buna məhəl qoy-
muruq. Biz sizi hər zaman dəstəkləyəcəyik. 
Əlimizdən gələni edəcəyik ki, siz və sizin kimi 
milyonlarla insan öz torpağında azad yaşaya 
bilsin. Siz öz gələcəyinizi planlaşdırmalısınız. 
Siz öz irsinizi və ləyaqətinizi, dilinizi qoruma-
lısınız, hansı ki, bu gün sizi ondan məhrum 
etməyə çalışırlar. Biz sizin yanınızda olacağıq.  

Moderator Rebekka Maklaflin-İstham: 
Təşəkkür edirəm, Zati-aliləri. Növbəti sual 
Maksim Şevçenkodandır.

Maksim Şevçenko: Cənab Prezident, 
gözəl Şuşaya dəvətə görə təşəkkür edirəm. 
Mən onu xarabalıq vəziyyətində görmüşəm. 
Mən onu Vətəni ilə əlaqədən məhrum olan-
da, qəm-qüssə içində görmüşəm. Mən 2000-
ci illərin əvvəllərində Azərbaycan ilə Ermə-
nistan arasında humanitar danışıqlar üzrə 
bir cəhddə iştirak etmişəm və sairə. Ona 
görə də indi işğaldan azad edilmiş ərazilərin 
belə dirçəlişini görəndə Azərbaycan üçün 
şad oldum. Gördüyünüz işlərə görə Sizə və 
Sizin şəxsinizdə bütün Azərbaycan xalqına 
dərin təşəkkürümü bildirirəm.

Prezident İlham Əliyev: Sağ olun.
Maksim Şevçenko: Mən bu fikri da-

vam etdirəcəyəm. Yalan məlumatlar çox 
vacib bir mövzudur. Rus dilində daha sərt 
səslənir - uydurulmuş hekayələr. Bu yalan-
lar nədən ibarətdir? Onlar bu gün Sizin 
haqqında danışdığınız kimi, Qərbin dünya 
xalqları üzərində hökmranlığını davam et-
dirməsinə, müxtəlif ərazilərə işarə edərək, 
öz siyasi və tarixi hekayələrini dünya xalq-
larının üzərinə sırımağa davam etməyə im-
kan verən yalanlardır. Nədənsə, bu rəvayət-
lər orada formalaşır. Kim harada yaşayıb, 
qədim tarixçilər kimə harada yaşamağa 
icazə veriblər, harada kimin nə haqqı var, 
çünki min il əvvəl haradasa filan yerdə fi-
lankəs nəsə yazıb, bu gün etnik təmizləmə 
aparmaq və ya öz dövlətlərini yaratmaqla 
bağlı. Ona görə də Azərbaycan xalqı Sizin 
rəhbərliyinizlə bu yalana zərbə vuranda, 
bu, əslində, bütün bu sistemin, XX əsrdə 
Osmanlı İmperiyasının xarabalıqları üzə-
rində formalaşan aldatma sisteminin məhv 
edilməsinin başlanğıcı idi. Xalqları öz Qərb 
ağalarına tabe etmək cəhdləri ilə Rusiya 
İmperiyasını məhv etdilər. 

Cənubi Qafqazın taleyi ilə bağlı sualım 
var. Mənim çoxlu sayda azərbaycanlı dost-
larım var, onların əksəriyyəti əslən Qərbi 
Azərbaycandandır. Orada əcdadlarının 
qəbirləri var, onlar bu gün öz tarixi Vətən-
lərini, azərbaycanlıların yaşadığı yerləri 
ziyarət etmək imkanından məhrumdurlar. 
Müxtəlif xalqlara mənsub fərqli dinlərin 
nümayəndələri min illər boyu orada yaşa-
yıblar, yəqin ki, müəyyən müharibələr və 
münaqişələr olub, lakin bu ərazilər heç vaxt 
etnik təmizləməyə şahidlik etməyib. So-
vet İttifaqının süqutundan sonra 300 minə 
yaxın azərbaycanlı Qərbi Azərbaycandan, 
indiki Ermənistan ərazisindən qovulub. De-
yirlər ki, bu proses hələ 1980-ci illərdə baş-
layıb. Bu barədə mənə müxtəlif versiyalar 
söylədilər. Amma indi burada, Siz dediyiniz 
kimi, keçmişin davamı olaraq hər hansı 
əlavə fikirlər söyləmək istəmirəm. Gələcək 
- humanitar əməkdaşlıqdır. Sualım belə-
dir, biz azərbaycanlıların öz Vətənlərinə 
heç olmasa, qonaq kimi gələ bildiyi günü 
görə biləcəyik? Bəlkə də kimsə orada yaşa-
maq istəyəcək. Dostlarım var, onlar orada, 
Göyçə gölünün, ermənicə Sevan gölünün 
sahillərində necə yaşadıqlarını hələ də xa-
tırlayan yaşlı insanlardır, - yeri gəlmişkən, 
onların çoxu ermənicə bilir, - bu gün onlar 
bu imkandan məhrumdurlar. Mənim ta-
nıdığım ermənilər var ki, onların bir çoxu 
eynilə Azərbaycana gəlmək istərdilər, hansı 
ki, nəsilləri üçün vətən olub. Ona görə də 
bu humanitar mübadilə, ədalətin, Qafqa-
zın öz ənənələri ilə əsl bütövlüyünün bər-
pası, etnik təmizləmənin olmaması prosesi 
haqqında nə düşünürsünüz? Bu, zənnim-
cə, Gürcüstana da aiddir. Burada mənim 
mövqeyim dəyişməz olaraq qalır. Hər bir 
gürcü qovulduğu torpaqlara qayıtmalıdır. 
Mən bunu bir Rusiya vətəndaşı kimi cə-
sarətlə deyirəm. Bu prosesdə hər hansı irə-
liləyiş olacaqmı? Azərbaycanlılar öz Vətən-
lərini - Qərbi Azərbaycanı görəcəklərmi?

Prezident İlham Əliyev: Sağ olun, su-
alınıza görə təşəkkür edirəm. Bu məsələ ilə 

bağlı nə düşündüyüm barədə cavab verməz-
dən əvvəl demək istərdim ki, azərbaycanlılar 
hələ XX əsrin əvvəllərində - 1918-ci ildə və 
müharibədən dərhal sonra, - mən İkinci Dünya 
müharibəsini nəzərdə tuturam, - Qərb ölkələ-
rində yaşayan ermənilərin Ermənistana köçü-
rülməsi və onların yerləşdirilməsi kimi tam 
düşünülmüş bir bəhanə ilə indiki Ermənistan 
ərazisindən deportasiyaya məruz qalıblar. O 
vaxt, 1940-1950-ci illərdə sovet hökuməti 
tərəfindən bir neçə qərar qəbul edildi və yüz 
minlərlə insan Qərbi Azərbaycanda yaşadıqla-
rı, məskunlaşdıqları ərazilərdən sürgün olun-
du. Yaşayış üçün yararsız, Zəngəzur, Göyçə və 
digər yerlərdəki təbii-iqlim şəraitindən tama-
milə fərqli olan Kür-Araz ovalığına deportasi-
ya edildi. Onların çoxu, sadəcə, dözə bilməyib 
və vəfat edib. Həm də, prinsipcə hər şey, əlbət-
tə, 1980-ci illərin sonlarında baş verən etnik 
təmizləmədən başladı. Çünki yenə də sualını-
zın əvvəlində yalan rəvayətlərlə bağlı dediyi-
niz o şərhlərə qayıdaraq, bütün bunlar barədə 
Qərbin, o cümlədən Rusiyanın,  1990-cı illərin 
Rusiyasının media məkanında danışılmayıb. 
Onlar bu barədə susublar. Qafan bölgəsində 
və başqa rayonlarda azərbaycanlıların Ermə-
nistan ərazisindən vəhşicəsinə deportasiyası 
haqqında tamamilə susarkən, Ermənistanın 
yalan hekayəsinə dair yüz faizli birtərəfli me-
yil var idi. Prinsipcə, elə hər şey də buradan 
başladı. Bu, sonradan böyük yanğına çevrilən 
qığılcım idi. Beləliklə, xalqımız deportasiya-
nın bütün əzablarını yaşadı. 

Konkret suala gəldikdə isə, mən əminəm 
ki, həmin gün mütləq gələcək. Burada biz, 
əlbəttə ki, Ermənistan rəhbərliyinin siyasi ira-
dəsinə, bəyan etdiyi demokratiya və qanunun 
aliliyi prinsiplərinə sadiqliyinə ümid bəsləyi-
rik. Bilirsiniz, hələ ötən ilin sentyabrında an-
titerror əməliyyatı keçirilməmişdən əvvəl, biz 
Qarabağın erməni əhalisinin nümayəndələrini 
dəfələrlə görüşlərə, söhbətlərə dəvət etmişdik. 
Mən parlamentin üzvləri arasından Preziden-
tin xüsusi nümayəndəsini təyin etdim, o, Qara-
bağın erməni əhalisi ilə təmasların qurulması 
və onların sonrakı yaşayışının və həyat fəaliy-
yətinin müəyyən edilməsi üçün xüsusi olaraq 
təlimatlandırıldı. O vaxt Qarabağ erməniləri-
nin nümayəndələri ilə hətta ilk görüş hələ nə-
zarətimiz altında olmayan ərazidə, Xocalıda, 
Rusiya sülhməramlı kontingentinin bazasında 
baş tutdu. Ancaq biz həm də o vaxt təklif etdik 
ki, növbəti görüş artıq nəzarətimiz altında olan 
ərazidə baş tutsun. Lakin ovaxtkı separatçı re-
jim bundan imtina etdi. Bir neçə ay ərzində biz 
onları iki dəfə görüşə dəvət etdik və iki dəfə 
imtina edildi, bundan sonra isə prosesdə iştirak 
etməyə çalışan bir çox beynəlxalq oyunçular 
bizə sual ilə müraciət etdilər: bəs onların hə-
yat fəaliyyəti necə təmin ediləcək? Ona görə 
də biz reinteqrasiya layihəsini sadəcə olaraq 
internetdə yerləşdirməyə məcbur olduq. La-
yihəyə giriş açıqdır. Düşünürəm ki, bu prob-
lemlə maraqlananların çoxu onun məzmunu 
ilə tanış olub. Orada hər şey aydın şəkildə 
qeyd edilib. Onların orada, Azərbaycan əra-
zisində hansı şərtlər daxilində - vətəndaşlığı 
qəbul edəcəkləri təqdirdə qala biləcəkləri qeyd 
olunmuşdu və bunun necə etməyin qaydası, iş 
və yaşayış icazəsinin alınması şərtləri göstəril-
mişdir. Yəni, başqa ölkənin vətəndaşının di-
gər ölkədə daimi yaşaya bilməsinin hər hansı 
başqa forması, sadəcə olaraq, mövcud deyil. 
Bundan da imtina edildi. Yəni, o vaxt bizim 
nəzarətimizdə olmayan Qarabağda yaşayan 
erməni millətindən olan vətəndaşların təh-
lükəsiz həyatını təmin etmək baxımından biz 
mümkün qədər konstruktiv idik. Sentyabrın 
20-də biz nəzarəti bərpa edərək separatizmə 
son qoyanda yenə erməni əhalisinin nümayən-
dələri ilə bir neçə görüş keçirildi, amma yenə 
də nəticə əldə olunmadı. Bu dediklərim bi-
zim məsələyə olan yanaşmamız haqqındadır. 
Təbii ki, biz Ermənistan hökuməti tərəfindən 
də eyni yanaşmanı gözləyirik. Biz onlardan 
açıq-aydın bəyanat gözləyirik ki, bugünkü 
Ermənistan ərazisindən, Qərbi Azərbaycan-
dan qovulmuş azərbaycanlılar, yaxud oradan 
didərgin salınanların övladları və nəsilləri öz 
tarixi torpaqlarına necə qayıda və həmin yer-
lərə gedə bilərlər, yaxud həmin torpaqlarda 
necə yaşaya bilərlər. Üstəlik, bizdə olan ki-
fayət qədər mötəbər məlumatlara görə, azər-
baycanlıların yaşadığı kəndlərin 90 faizində 
indi həyat yoxdur, yəni həmin yerlər boşdur, 
oralar Füzuli, Ağdam və digər yerlər, habelə 
bütün digər Azərbaycan kəndləri 30 il ərzin-
də dağıdıldığı kimi yerlə-yeksan edilib. Orada 
bəzi kəndlərdə isə erməni əhalisi məskunlaşıb. 
Ona görə də mən çox inanıram ki, həmin gün 
mütləq gələcək. Mən bu barədə dəfələrlə da-
nışanda, təbii ki, erməni diasporunun nəzarə-
tində olan beynəlxalq müstəvilərdə məni az 
qala işğalçı fikirlərə düşməkdə ittiham etməyə 
başladılar. Mən dedim ki, biz oraya tanklarla 
yox, avtomobillərlə gələcəyik. Mən bunu indi 
də deyirəm. Düşünürəm ki, bu mesaj, bugün-
kü erməni rejiminin sponsorlarının, xüsusən 
Parisdə və digər Qərb paytaxtlarındakıların 
onlara çox aydın şəkildə çatdırmalı olduğu 
ismarışlardan biridir. Axı, indi onlar özlərini 
ən qabaqcıl avropalılar kimi qələmə verirlər. 
Qoy onlar Avropa İttifaqına xas olanı - milli 

azlıqların, onların dilinin, tarixinin, mədəniy-
yətinin necə qorunmalı olduğunu nümayiş et-
dirsinlər. Bunu sözdə deyil, əməldə nümayiş 
etdirsinlər. Düşünürəm ki, burada təkcə Azər-
baycanın istəyi, yaxud Azərbaycanın fəaliyyə-
ti kifayət etməyəcək. Zənnimcə, bu məsələyə 
beynəlxalq media qurumları və beynəlxalq 
qeyri-hökumət təşkilatları qoşulsaydı, çox 
yaxşı olardı. Çünki Qərbi Azərbaycandan qo-
vulmuş azərbaycanlıların və onların nəsilləri-
nin sayı bu gün Azərbaycanda milyonlarladır. 
Əgər buna Azərbaycanın region kontekstindən 
yanaşsaq, bu, əhalisinin sayına görə ölkəmizin 
ən böyük regionudur.

Moderator Rebekka Maklaflin-İstham: 
Təşəkkür edirəm. “Haber Global”dan olan nü-
mayəndənin sual verməsini istərdim.

Türkiyənin “Haber Global” televiziya-
sının aparıcısı Saynur Tezen: Cənab Prezi-
dent, dəvətə görə təşəkkür edirəm. Bu gün 
Qarabağda, Şuşada olmağımdan şərəf hissi 
keçirirəm, xüsusilə də nəzərə alsaq ki, bu 
ərazilər 30 il ərzində işğala və dağıntıya mə-
ruz qalıb. Fantastik dəyişikliklərin şahidi 
oldum. 

Mən “Haber Global”dan, İstanbuldan 
olan jurnalistəm. Hazırkı vəziyyət, sülh sa-
zişi ilə bağlı vəziyyət nədən ibarətdir? No-
yabrın 8-i Qarabağda Qələbə əldə edildi. 
2023-cü ilin sentyabrında antiterror əmə-
liyyatı keçirildi və bununla da Qarabağın 
erməni işğalına son qoyuldu. Bu da Azər-
baycanın ərazi bütövlüyünün tam bərpası 
ilə nəticələndi. Sülh sazişi hələ də imzalan-
mayıb. Siz bəyan etmisiniz ki, Ermənistan 
konstitusiyasında dəyişiklik edilməsi sülh 
müqaviləsinin imzalanması üçün başlıca 
şərtdir. Son zamanlar Ermənistanın baş na-
ziri Paşinyan tərəfindən bəyanatlar verilib 
ki, o, sülh tərəfdarıdır. O, parlamentdə çıxı-
şında da qeyd edib ki, sülh tərəfdarıdır. An-
caq revanşist ab-havanı nəzərə alsaq, Prezi-
dent Ərdoğana da bu sual veriləndə, o dedi 
ki, yanlış tarixi narrativlərdən uzaqlaşmaq 
lazımdır və realist yanaşma nümayiş etdi-
rilməlidir. Prezident Ərdoğan qeyd etdi ki, 
Paşinyan artıq bunu başa düşüb. Ermənis-
tan, erməni diasporu və revanşist qüvvələr 
də bunu dərk etməlidir. Ümid edirəm ki, 
Ermənistan düzgün qərar qəbul edəcək. 
Çünki imkanlar hər zaman olmur və bu 
fürsətdən istifadə etmək lazımdır. Bu, Pre-
zident Ərdoğanın sözləridir. Yəni, bu im-
kandan yararlanmağın şərtləri hansılardır 
və Sizcə sülh sazişi nə zaman imzalanacaq? 

Prezident İlham Əliyev: İcazənizlə, mən 
əvvələ qayıdım, İkinci Qarabağ müharibəsinin 
sonuna. O zaman ATƏT-in keçmiş Minsk qru-
pu fəaliyyətdə idi və onların nümayəndələri, 
bilirsiniz ki, orada üç həmsədr var idi, onlar 
Azərbaycana gəldilər, səfərdə oldular və mən 
anladım ki, onlar nə edəcəklərini bilmirlər. 
Yəni, gələcək addımları nədən ibarətdir onu 
bilmirdilər. Çünki münaqişəyə və işğala Azər-
baycan özü son qoydu və 20 il ərzində razı-
laşdırılmış bütün prinsiplər tərəfimizdən təmin 
edildi. Yəni, biz bunu etdik.

Bizim ölkə və şəxsən mən sülh sazişi 
üzərində işləməyi təklif etdim. Mənim fikrim 
ondan ibarət idi ki, Qarabağ münaqişəsi həll 
edilib. Biz nə etməliyik ki, iki ölkə münasibət-
ləri normallaşsın. Bu, açıq şəkildə Azərbaycan 
tərəfindən bəyan edildi. Ancaq Ermənistandan 
bir cavab gəlmədi. Bir müddətdən sonra biz 
prinsiplərimizi elan etdik. Bu, beş prinsipdir, 
təməl prinsipləridir, beynəlxalq hüququn prin-
sipləridir. Əminəm ki, bu işlərlə məşğul olanlar 
bilir mən nədən danışıram. Yenə də Ermənis-
tana çox uzun müddət lazım oldu ki, buna razı 
olsunlar. Yəni, o zamandan etibarən danışıqlar 
bizim təşəbbüsümüzlə başladı. Həmin danışıq-
lar bir müddət davam etdi və burada heç bir 
ciddi irəliləyiş olmadı. Bunun bir xüsusi səbəbi 
var idi, çünki Ermənistan həmin sülh sazişinə 
dırnaqarası “Dağlıq Qarabağ” məsələsini daxil 
etmək istəyirdi. Biz bunun qəti əleyhinə idik. 
Çünki bu, bizim daxili məsələmizdir. Daxili 
məsələlər müzakirə mövzusu ola və təbii ki, 
sazişə də daxil edilə bilməz. Bu məsələ açıq 
qaldıqca digər məsələlər haqqında, o qədər də 
əhəmiyyətli olmayan məsələlər haqqında da-
nışmağın mənası yox idi. Azərbaycan öz suve-
renliyini ötən ilin sentyabrında bərpa etdikdən 
sonra biz daha üç ay gözlədik ki, Ermənistan 
nəhayət, danışıqlara yenidən başlasın. Yəni, 
praktiki baxımdan mahiyyət etibarilə real da-
nışıqlar altı aydır - dekabr ayından başlayaraq 
gedir və o, xarici işlər nazirləri səviyyəsində 
həyata keçirilir. Müxtəlif ölkələrdə bir neçə 
görüş keçirilibdir. 

Sülh sazişinin mətninə gəldikdə, mənə 
xarici işlər naziri tərəfindən verilən məluma-
ta görə, mətnin 80-90 faizi razılaşdırılıb. Ona 
görə də Ermənistan həmin o müddəanı və 
terminologiyanı oradan götürməyə razı oldu 
və beləliklə, normallaşma prosesində irəlilə-
yiş baş verdi. Ancaq burada yenə də hazırda 
iki məsələ var. Birincisi, Ermənistan bizim 
təkliflərə müsbət cavab verməlidir ki, həm 
Ermənistan, həm Azərbaycan birgə ATƏT-ə 
müraciət etsin ki, Minsk qrupu ləğv edilsin. 
Çünki artıq uzun müddətdir bu qrup fəaliyyət-
sizdir, bəlkə də bir-iki ildir. Minsk qrupunun 

fəaliyyətdə olması üçün heç bir səbəb yoxdur. 
Çünki həmsədrlər de-fakto bir-biri ilə müha-
ribədədir, yəni onların ikisi digərinə qarşı bir 
yerdədirlər. Fransa burada bütün imkanlardan 
məhrum edilib. Onlar nəinki vasitəçi, heç bu 
regionda ola bilməzlər. Onlar Cənubi Qafqaz 
regionunda bizim razılığımız olmadan möv-
cud ola bilməzlər. Bizsiz onu etmək istəyirlər-
sə, onlar uğursuzluğa düçar olacaqlar və bu, 
bir daha onlar üçün çox acınacaqlı və ağrılı 
bir məsələ olacaq. Yəni, Minsk qrupunun bu-
rada bir növ “canlı” saxlanılmasında nə fayda 
var, nə məqsəd var?! ATƏT daxilində konsen-
sus şəklində qərarlar qəbul edilir. Ermənistan 
Minsk qrupunu hələ də fəaliyyətdə saxlamaq 
istəyirsə, bu o deməkdir ki, Ermənistanın hələ 
də Azərbaycana qarşı ərazi iddiası var və bu, 
çox ciddi bir faktordur. Bu, bir testdir, bu, bir 
göstəricidir. Onlar bəyanatlarında bəzən bir 
şey deyirlər, əməldə isə tam fərqli hərəkət 
edirlər. Onlar bu gün ən yüksək səviyyədə de-
yirlər ki, “Qarabağ Azərbaycandır!”. Halbuki 
2019-cu ildə bir neçə kilometr buradan uzaqda 
həmin şəxs çox emosional şəkildə bəyan edirdi 
ki, “Qarabağ Ermənistandır!”. Bu gün həmin 
adam deyir ki, “Qarabağ Azərbaycandır!”. Bu, 
çox gözəl transformasiyadır və mən bunu təq-
dir edirəm. Ancaq indi bunu əməli addımlarla 
sübut etmək lazımdır. Minsk qrupunun ləğvi 
ilə bağlı ATƏT-ə birgə müraciət edilməlidir.

Növbəti şərt odur ki, Ermənistan konsti-
tusiyasında dəyişikliklər edilməlidir. Bizim 
onların daxili işlərinə hər hansı bir müdaxilə 
etmək niyyətimiz yoxdur. Ermənistan konsti-
tusiyasında müstəqillik barədə müddəa var və 
orada Azərbaycanın ərazi bütövlüyünə qarşı 
təhlükə var, təhdid var. Orada Ermənistanın və 
dırnaqarası “Dağlıq Qarabağ”ın birləşməsin-
dən söhbət gedir. Yəni, bu müddəa o konstitu-
siyada olduğu müddətdə sülh sazişi mümkün 
deyil. Bir daha demək istəyirəm ki, məni hər 
kəs yaxşı başa düşsün. Ermənistanın daxili iş-
lərinə bizim hər hansı müdaxiləmizdən söhbət 
gedə bilməz. Ancaq konstitusiyada belə bir 
maddənin olması sülh sazişini mümkünsüz 
edir. Çünki konstitusiya hər hansı bir bey-
nəlxalq müqavilədən üstün sənəddir. Ona görə 
biz o vəziyyətdə olmaq istəmirik ki, bir gün 
onlar yenə də öz fikirlərini dəyişəcəklər və biz 
sentyabrda atdığımız addımları təkrar etməyə 
məcbur qalacağıq. 

Bununla yanaşı, mətn üzərində danışıqlar 
davam edir. Deyə bilmərəm ki, xarici işlər na-
zirləri növbəti görüşü nə zaman keçirəcək? Bu 
gün mən daha az nikbinəm. Çünki bildiyiniz 
kimi, baş nazir Paşinyan mənimlə Britaniyada 
görüşməkdən imtina etdi. Bu, Britaniya Hö-
kumətinin təşəbbüsü idi. Təklif o idi ki, bizim 
aramızda belə bir görüş keçirilsin, həmin Ok-
sford tədbiri çərçivəsində. Ermənistan tərəfi 
bu təklifi rədd etdi. Biz buna çox təəccüblən-
dik, çünki dörd ay bundan əvvəl Kansler Şolts 
Münxen şəhərində bənzər bir görüş təşkil etdi. 
O, görüşdə iştirak edirdi, 5-6 dəqiqə ərzində 
bizimlə bir yerdə oldu, sonra otağı tərk etdi. 
Detallar bu idi. Belə bir format düşünülmüş-
dü ki, o, giriş sözündən sonra otağı tərk etsin. 
Beləliklə, görüşümüz ikitərəfli qaydada da-
vam etdi. Britaniya Hökuməti də eyni təklifi 
verdi. Görüşdə Britaniyanın Baş naziri iştirak 
edəcəkdi və sonra çıxacaqdı. Baş nazir Pa-
şinyan bundan imtina etdi. Yəni, o, mənimlə 
danışmaq istəmirsə, hansı sülh sazişindən 
söhbət gedə bilər. O, Britaniyanın Baş naziri 
ilə danışmaq istəmirsə, Londona və Oksforda 
niyə səfər edirdi? Yəni, bir sıra məsələlərdə 
çox ciddi ziddiyyət var. Ancaq biz baxacağıq, 
dediyim kimi, mən Londondan dünən qayıt-
mışam. Bir istiqamət mətndir - sülh sazişinin 
mətni, digəri isə, əlbəttə ki, dediyim kimi, Er-
mənistan konstitusiyasıdır.

Moderator Rebekka Maklaflin-İstham: 
Çox təşəkkür edirəm. Professor Paulo Liebl 
Fon Şirak, söz sizindir. O, Vaşinqtonun Bey 
Atlantik Universitetini təmsil edir. 

Paulo Liebl Fon Şirak: Təşəkkür 
edirəm, cənab Prezident. Mən ötən il də 
bu tədbirdə iştirak etmişəm. Bir daha 
təşəkkür edirəm ki, məni dəvət etmisiniz. 
İcazənizlə, Qərbi Azərbaycan məsələsinə 
toxunmaq istəyirəm. Biz Vaşinqtonda bir 
neçə gün öncə Qərbi Azərbaycan İcmasının 
nümayəndəsi ilə də görüşdük, bunu ətraflı 
müzakirə etdik. Biz bilirik ki, bu məsələ ilə 
bağlı necə qərəzli işıqlandırma var. Üç yüz 
min azərbaycanlının oradan didərgin salın-
ması ilə bağlı heç kəsdə məlumat yoxdur. 
Burada hər hansı kompensasiya edilməyib, 
bunun hər hansı bir əsaslandırılması olma-
yıb, təqdim edilməyib. Mən şadam ki, belə 
bir görüş keçirildi və biz məlumatlandırıl-
dıq. 

Mənim sualım COP29-la bağlıdır. Bildi-
yiniz kimi, Qərbin dünyanın həyatına təsir 
və dekarbonizasiya ilə bağlı öz iddiaları var. 
Ola bilər, bu, bu gün baş verməyəcək, yaxşı 
fikirdir. Ancaq bu, nə qədər realdır? Mən 
səmimi şəkildə deyə bilərəm ki, neft-qaz ak-
tuallığını saxlayacaqdır. Mən ABŞ-ni təmsil 
edirəm və orada biz bu məsələyə 100 mil-
yardlarla dollar xərcləmişik. Ancaq ötən il 
ABŞ tarixində neft-qaz sahəsində ən böyük 
hasilata nail olundu. Bu, Bayden Administ-
rasiyası dövründə baş verdi. O Administra-
siya ki, yaşıl enerji məsələsinə sadiqdir və 
mənim sualım bundan ibarətdir. Siz tezliklə 
COP29-a ev sahibliyi edəcəksiniz. Siz neft-
qaz hasil edən ölkəsiniz. Siz ötən il dediniz 
ki, biz bərpaolunan enerji sahəsində irə-
liləyəcəyik. Siz hər iki istiqamətdə irəliləyə 
bilirsiniz. Burada Siz bu narrativləri bir 
növ idarə edə bilirsiniz. Yəni, Sizin dünya-
ya mesajınız nədən ibarətdir? Bəli, biz yaşıl 
enerjiyə sadiqik, ancaq bu texnologiya hələ 
tam hazır deyil. Bunlar çox bahalı təşəbbüs-
lərdir. Dünya buna hələ hazır deyil və Siz 
qeyd etdiyiniz kimi, ölkəniz Qlobal Cənub 
və Qlobal Şimalla körpü ola bilər. Siz neft 
hasilatçısısınız, Sizin ölkədən İtaliyaya qə-
dər uzanan boru kəmərləriniz var. Sizin bu 
baxımdan - hibrid atmosferdə yaşamaqla 
bağlı, yəni, həm faydalı qazıntı növlərin-
dən istifadə edərək, həm də yeni bərpao-
lunan enerjiyə diqqətin təmin edilməsi ilə 
bağlı mesajınız nədən ibarətdir? Təşəkkür 
edirəm.

(ardı 4-cü səhifədə)
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Prezident İlham Əliyev: Mənim mesajım 
qısa şəkildə ola bilər. Mən deyərdim ki, riya-
karlığa son qoyulmalıdır. Mən deyə bilərəm ki, 
ötən görüşümüzdən bu günədək Azərbaycan 
bərpaolunan enerji sahəsində böyük nailiyyət-
lərə imza atıb. Biz ən böyük Günəş Elektrik 
Stansiyasını - 230 meqavat gücündə stansiya-
nı istifadəyə verdik. İndi isə 240 meqavatlıq 
külək elektrik enerjisi stansiyası ilə bağlı iş-
lər yekunlaşır və tezliklə biz 240 meqavatlıq 
Günəş Elektrik Stansiyasının açılışını edə-
cəyik. Birinci layihə “Masdar” şirkəti, ikinci 
layihə isə “Ac a Po er” şirkəti tərəfindən hə-
yata keçirilir. Üçüncüsü isə BP tərəfindən inşa 
ediləcək. Yəni, bunlar dünyanın aparıcı enerji 
şirkətləridir. Bununla yanaşı, ötən ay Bakıda 
biz üç Günəş və külək elektrik stansiyasının 
təməlini qoyduq, ümumi həcm bir qiqavatdır. 
Biz bu sahədə çox böyük işlər görürük. Böyük 
potensialımız var, həm texniki, həm də iqtisa-
di potensialımız. Texniki baxımdan dənizdə 
külək enerjisi potensialı 15  qiqavatdır. Bey-
nəlxalq Maliyyə Korporasiyasının hesablama-
larına görə, iqtisadi baxımdan quruda Günəş 
və külək stansiyalarının potensialı, göstərir ki, 
biz 2  qiqavat həcm istehsal edə bilərik, yəni, 
həcm böyükdür. 

Bununla yanaşı, biz texniki əsaslandırma 
işləri həyata keçiririk. Söhbət Xəzər dənizin-
dəki külək enerji stansiyalarından Rumıniyaya 
Qara dənizin dibi ilə uzanacaq elektrik kabel 
layihəsindən gedir. Orada da potensial dörd 
qiqavatdır. Biz “Ac a Po er” şirkəti ilə saziş 
imzalamışıq ki, istehsal edilən bərpaolunan 
enerjinin saxlanma şəraiti olmalıdır, imkan-
lar olmalıdır. Çünki bu, ən böyük problemdir. 
Siz bunu istehsal edə bilərsiniz, ancaq bir növ 
nəhəng bir batareya şəklində inşa ediləcək bu 
layihə. Ona görə də biz oraya həm sərmayə cəlb 
edirik və bu işə öz sərmayəmizi də yatırırıq. 
Bununla yanaşı, bu, bizə imkan verəcək ki, tə-
bii qaza qənaət edək. Bu gün Avropanın bizim 
qaza böyük ehtiyacı var. Mən nəyə görə dedim 
ki, gəlin riyakarlığa son qoyaq?! Bir tərəfdən 
Avropa bizdən xahiş edir ki, hasilatı artıraq və 
onu Avropaya nəql edək. Çünki onların buna 
ciddi ehtiyacı var. Digər tərəfdən, onlar bunu 
maliyyələşdirmirlər və bu, mənim avropalı 
həmkarlarımla müzakirələrimdə mövzudur. 
Avropa İnvestisiya Bankı faydalı qazıntı ya-
nacağı ilə bağlı layihələri maliyyələşdirməyi 
tamamilə dayandırıb. Avropa Yenidənqurma 
və İnkişaf Bankı demək olar ki, bu sahəyə ma-
liyyə ayırmır. Cənub Qaz Dəhlizi - bu, 3500 
kilometr uzunluğunda olan inteqrasiya edilmiş 
boru kəməridir, tam həcmdə, 100 faiz həcmlə 
işləyir. Bu gün Avropa ölkələrinin əlavə qaza 
böyük ehtiyacı var. Biz Sloveniyadan olan bir 
şirkətlə saziş imzaladıq və bu da Azərbaycanın 
doqquzuncu tərəfdaşıdır ki, bizim qazın isteh-
lakçısı olacaqdır. Ancaq Avropanın maliyyə 
institutları bunu maliyyələşdirmir. Onlar istə-
yirlər ki, biz Cənub Qaz Dəhlizini 16 milyard 
kubmetrdən 32 milyard kubmetrə qədər geniş-
ləndirək. Söhbət TANAP-dan gedir və TAP-ı 
10 milyarddan 20 milyard kubmetrə çatdıraq. 
Biz oraya milyardlarla pul yatırmalıyıq. Deyə 
bilərəm ki, Cənub Qaz Dəhlizinə yatırdığımız 
sərmayənin hələ də tam mənfəətini götürmə-
mişik və bizim neft-qaz sahəsindən əldə etdi-
yimiz gəlir hələ də bu borcun ödənilməsinə 
yönəlib. Onlar gözləyirlər ki, biz oraya mil-
yardlarla vəsait yatıraq və eyni zamanda, de-
yirlər ki, 10 ildən sonra Avropa İttifaqının qaza 
ehtiyacı yoxdur. Yəni, biz ağılsızıq ki, onların 
ehtiyacı olmadığı qaza 10 milyardlarla vəsait 
qoyaq? Yəni, sonra da deyək ki, bizim qazı-
mız haradadır. Yəni, mənim mesajım o oldu 
ki, gəlin, bu oyuna son qoyaq, faydalı qazın-
tı yanacağı olmadan yaşamaq mümkün deyil. 
Bu, birincisi. 

İkincisi, mən bilirəm ki, Avropa şirkətləri 
bərpaolunan enerjiyə nə qədər yatırım edirlər. 
Mən bunu təqdir edirəm. Ancaq beynəlxalq 
ekspertlərin hesabatına görə, nə qədər etsələr 
də, bu, dünyanın və Avropanın ehtiyacını tam 
ödəyə bilməyəcək və ona görə də biz həmin 
kabel üzərində işləyirik. Layihə təkcə bu deyil. 
Biz Özbəkistan və Qazaxıstanla bir neçə ay 
bundan əvvəl Xəzər dənizinin dibi ilə gedəcək 
elektrik kabeli haqqında saziş imzalamışıq və 
bunun texniki əsaslandırılması olacaq. Onların 
da bu sahədə təcrübəsi var. Bizim planlarımız 
istədiyimiz kimi həyata keçsə, Özbəkistan 
və Qazaxıstandan Xəzər dənizindən keçərək 
Azərbaycana, Gürcüstana, Türkiyə və Rumı-
niyaya uzanacaq kabel xətti inşa edə bilərik. 
Yəni, bu layihə Cənub Qaz Dəhlizindən də 
daha böyük layihə olacaq. Amma bizim əmək-
daşlığa, eyni zamanda, koordinasiyaya ehtiya-
cımız var. 

Bu günə qədər doqquz və ya on dəfə, hər 
ilin fevral ayında Cənub Qaz Dəhlizinin Məş-
vərət Şurasının iclası keçirilib. İclasda onlar-
la ölkədən nümayəndələr iştirak edir. Buna 
sədrliyi Azərbaycan və Avropa İttifaqı edir və 
bu mövzulardan biri də məhz yaşıl enerjidir. 
Biz sinerjinin tərəfdarıyıq. Yəni, bir işi görüb, 
digərini görməsək, bu, mümkün olmayacaq. 
Burada şüurlu yanaşma və həm istehsalçı, həm 
tranzit, həm istehlakçı ölkələr arasında maraq-
ların balansı olmalıdır.

Moderator Rebekka Maklaflin-İstham: 
Çox sağ olun, cənab Prezident. Bu, COP29-un 
da əsas mövzularından biridir. Növbəti sual 
Ramis Yunisdəndir.

Ramis Yunis: Hörmətli cənab Prezident, 
Sizi Qarabağın tacı olan müqəddəs Şuşa 
şəhərində salamlamaq mənim üçün böyük 
şərəfdir. Bu fürsətə görə mən şəxsən Sizə 
öz dərin təşəkkürümü bildirmək istəyirəm. 
Allah Sizdən razı olsun, Allah Azərbaycan 
xalqını qorusun  

Prezident İlham Əliyev: Vətənə xoş gəl-
misiniz. 

Ramis Yunis: Təşəkkür edirəm. Cənab 
Prezident, nəzərə alsaq ki, bu gün bu möh-
təşəm tədbirdə çoxlu sayda hörmətli qonaq-
lar iştirak edir, icazənizlə, mən öz sualımı 
ingilis dilində Sizə ünvanlayım.

Prezident İlham Əliyev: Buyurun. 
Ramis Yunis: Təşəkkür edirəm. Hör-

mətli cənab Prezident, mənim üçün bura-
da  müqəddəs Qarabağın müqəddəs Şuşa 

şəhərində olmaq böyük şərəfdir. Bu imkana 
görə təşəkkür edirəm. Mənim sualım ABŞ
Azərbaycan əlaqələri barədədir. Bildiyiniz 
kimi, noyabrda ABŞ-də seçkilər olacaq. Siz 
seçkilər haqqında cənab Qusmanın sualına 
çox gözəl diplomatik cavab verdiniz. Mənim 
sualım seçkilər barədə deyil. Eyni zamanda, 
Sizin hər iki - həm Respublikaçılar, həm 
Demokratlarla əlaqələrdə yaxşı təcrübəniz 
var. Cənab Prezident, Sizcə, Demokratlar 
və ya Respublikaçılar administrasiyala-
rından hansı ilə daha yaxşı, necə deyərlər, 
dil tapmaq olur. Sizcə, Ağ evdə dəyişikliyin 
regionumuzla bağlı hansı nəticələri olacaq, 
hansı dəyişikliklər olacaq?

Prezident İlham Əliyev: Bir daha sizi 
bu uzun illərdən sonra Vətəndə salamlamaq 
xoşdur. Əlbəttə ki, Azərbaycan ABŞ əlaqələ-
ri, onun görünən tərəfi haqqında danışdıqda, 
bizim Respublikaçılar hakimiyyəti ilə daha 
nəzərəçarpacaq dərəcədə uğurlu və nəticə-
yönümlü əlaqələrimiz olubdur. Siz mənim 
Amerika liderləri ilə əlaqələrimə, təmaslarıma 
nəzər salsanız, bu, aydın olar. Eyni zamanda, 
Prezident Trampın prezidentliyi dövründə bi-
zim çox səmərəli əməkdaşlığımız olub. Bu 
əməkdaşlıq qarşılıqlı hörmət üzərində qurul-
muşdur və qarşılıqlı dəstəyin yüksək qiymət-
ləndirilməsindən ibarət idi. 

Bizim ABŞ ilə münasibətlərimiz demək 
olar ki, hər zaman sabit olub. Əlbəttə ki, müəy-
yən enişli-yoxuşlu dövrlər olub və o da bizim 
günahımız deyildi. Çünki bəzən Azərbaycan-
la bağlı müəyyən şişirdilmiş gözləntilər olub. 
Digər tərəfdən, onlar bizim siyasi həyatımıza 
müdaxilə etməyə çalışıblar, siyasi müxalifəti 
maliyyələşdirmək cəhdləri ediblər. Bu cəhd-
lər birbaşa və ya müəyyən QHT-lər vasitəsilə 
olub. Bildiyiniz kimi, Azərbaycan balaca ölkə-
dir və Bakıda hər kəs hər şeyi bilir. Ona görə 
bunu gizlətmək çətin olardı. Bütün bu eniş-
li-yoxuşlu dövrlərə baxmayaraq, biz münasi-
bətlərə strateji, vacib mövqedən yanaşmışıq 
və biz burada mümkün qədər əlimizdən gələni 
etməyə çalışmışıq. Xüsusilə də bizim praktiki 
baxımdan sülhməramlı əməliyyatlarda iştira-
kımızı nəzərdə tuturam. 

Bildiyiniz kimi, bu əməliyyatlar başlayan-
da Azərbaycan ilk qeyri-NATO ölkəsi idi ki, 
Əfqanıstanda həmin əməliyyatlara qoşuldu və 
oradan sonuncu çıxdı. ABŞ qoşunları ölkəni 
tərk etdi və daha dəqiq desək, oranı qoyub 
qaçdılar. Biz hələ də orada idik. Biz Türkiyə-
nin Silahlı Qüvvələri ilə birlikdə hava lima-
nını tərk edən sonuncu ölkələr olduq. Bu idi 
bizim tərəfdaşlığımız. Əfqanıstanla bağlı on-
ların bizə ehtiyacı var idi. Mən xatırlayıram ki, 
ABŞ-ın yüksəkrütbəli məmurları və nəqliyyat 
komandanlığı, Müdafiə Nazirliyinin nəqliyyat 
komandanı Azərbaycana dəfələrlə gəlirdilər 
və bizə minnətdarlıq bildirirdilər ki, Azərbay-
can “Şimal şəbəkə” adlandırılan bir dəhliz idi 
və biz onun tərkib hissəsi idik. Onu da qeyd 
etmək lazımdır ki, Əfqanıstana gedən əsas 
marşrut çox çətin marşrut idi. Ancaq Əfqanıs-
tanda missiya başa çatdıqdan sonra onların et-
dikləri nə oldu? Onlar yenidən bizə qarşı sank-
siyanı bərpa etdilər. Mən 90 -ci düzəlişdən 
danışıram. Buna heç bir məntiqi əsaslandırma 
və izah təqdim etmədən, bu da onların bizə 
təşəkkürü. Uzun illər ərzində biz onlara qarşı 
etdiyimizin və yaxşı tərəfdaş olduğumuzun 
müqabilində Azərbaycan xalqı nə düşünə bilər 
bu Administrasiya haqqında? Yəni, deməli, siz 
onlara lazım olanda olursunuz yaxşı bir adam, 
yaxşı bir ölkə, sizin haqqınızda təriflər yağdı-
rırlar. Onların sizə ehtiyacı olmayanda nəinki 
sizə biganə yanaşırlar, hətta sanksiyalar tətbiq 
edirlər. Nəyə görə? Çünki biz suverenliyimizi 
və ərazi bütövlüyümüzü bərpa etmişik. Mən 
bunu demək olar ki, bütün liderlərə demişəm 
bir neçə gün öncə Oksfordda - Britaniyada. 
Çünki onlar hamısı mənə Ermənistan haqqın-
da, sülh sazişi haqqında suallar verirlər. Sanki 
Avropada bütün məsələlər həll edilib və Er-
mənistan-Azərbaycan məsələsi yerdə qalan 
yeganə problemdir. Mən təəccüb edirdim ki, 
onlar hər zaman bütün söhbətlərdə bu məsələ-
ni qaldırırlar. Mən heç vaxt Avropa liderləri 
və ya digər liderlərlə danışığımda bizə, mənə 
şəxsən aid olmayan heç bir məsələni müza-
kirə etmirəm. Mən bu görüşlərdə onlara izah 
etməyə çalışırdım ki, bizim etdiyimiz sizin 
dəstəklədiyiniz tərəfin hərəkətlərindən heç nə 
ilə fərqlənmir. Fərq ondan ibarətdir ki, bütün 
milyardlarına rəğmən, onlar uğursuz oldu-
lar, biz isə bunu bacardıq. Biz Azərbaycanın 
beynəlxalq səviyyədə tanınmış ərazilərini geri 
qaytardıq. Bunu hərbi və siyasi yolla etdik və 
dərhal bizə qarşı sanksiya tətbiq edildi. Yəni, 
bu, çox məyusedici bir haldır. Həmin o müxtə-
lif bəyanatlarda bizə qarşı istifadə edilən ter-
minlər, yəni, “Azərbaycanla bundan sonra 
əlaqələr əvvəlki kimi ola bilməz”, belə bir 
bəyanat verdilər, amma nə oldu? Yenidən adi 
qaydada əlaqələrə qayıtdıq. Yəni, biz həmin o 
şişirdilmiş gözləntiləri təmin etmək üçün heç 
bir şey etmədik, heç bir addım atmadıq. Ona 
görə mən bir daha təkrar etmək istəyirəm və 
cənab Qusman da sualını verəndə artıq cavabı 
bilirdi. Sizə də təşəkkür edirəm ki, mənə bu 
barədə sual verdiniz. 

Biz hazırkı ABŞ Administrasiyasının fəa-
liyyətindən, hərəkətlərindən dərindən məyus 
olmuşuq. Bu, birtərəfli yanaşmadır. Qafqazda 
ayırıcı xətlərin çəkilməsi olduqca təəccüblü-
dür. Bildiyiniz kimi, ABŞ Dövlət katibi, Av-
ropa Komissiyasının prezidenti və onların bir 
növ xarici işlər naziri hesab edilən ali komis-
sarı Brüsseldə görüşdülər. Bu görüşdə onlar 
Ermənistanın hərbi baxımdan maliyyələşdiril-
məsi məsələsini müzakirə etdilər. Onlar hərbi 
sahədə maliyyə ayırmaq məqsədini güdürlər 
və bu, bizim üçün tamamilə qəbuledilməzdir. 
Biz bəzən açıq, ictimai şəkildə, bəzən də pər-
dəarxası mesajlarımızı veririk ki, Azərbayca-
nın maraqları Cənubi Qafqazda təmin edilmə-
lidir. Kimsə bizim maraqlarımızı görməzdən 
gəlməyə çalışsa, əlbəttə ki, onlar yanılacaqlar 
və uğursuzluğa düçar olacaqlar. Biz əlbəttə ki, 
ABŞ-də prezident seçkilərinin nəticələrindən 
asılı olmayaraq, mən səmimi deyirəm ki, an-
ti-Azərbaycan fəaliyyətin bir hissəsi prezident 
seçkiləri ilə bağlıdır. Onlar ermənilərin səslə-
rini qazanmaq istəyirlər. Ona görə də zənnim-
cə, məqsəd məhz elə bundan ibarət idi. Mən 

tamamilə obyektiv olmağa çalışıram. Ümid 
edirəm ki, seçkidən sonra ABŞ-də və Avropa-
da Azərbaycan haqqında, bizim potensialımız, 
rolumuz haqqında daha yaxşı anlayış olsun. 
Yəni, biz şou qurmuruq, öyünmürük. Biz bi-
lirik potensialımız nədən ibarətdir və bunu 
bizimlə əməkdaşlıq edən hər kəs bilir. Bu po-
tensialdan xoş niyyət, xoş məram, konsolida-
siya, tərəfdaşlıq üçün istifadə edilməlidir və 
biz demonizasiya qurbanı olmamalıyıq. Mən 
cənab Prezident Trampın “Vaşinqton Post” və 
“Nyu-York Tayms”ı “feyk nyus” adlandırma-
sını artıq qeyd etdim. Yəni, “Vaşinqton Post” 
təsəvvür edin ki, redaktorlar səviyyəsində on-
larla məqalə dərc edir. Məni diktator, satrap 
adlandırırlar. Hikmət Hacıyev bunu bilir. Yəni, 
bir daha Ramis, sizi görməyə şadam. Vətənə 
xoş gəlmisiniz.  

Moderator Rebekka Maklaflin-İstham:  
Zati-aliləri, bizim yenə də müəyyən sualları-
mız var. 

Prezident İlham Əliyev: Buyurun, davam 
edək. 

Rebekka Maklaflin-İstham: Cordan 
Morqan, buyurun, xahiş edirəm, ayağa qalxa-
sınız.

Cordan Morqan: Cənab Prezident, bir 
daha Şuşada olmağımdan məmnunam və 
təşkilatçılara təşəkkür edirəm. Mən Lon-
donda fəaliyyət göstərən QHT-də çalışıram. 
Bizim əsas istiqamətimiz Fələstin-İsrail mü-
naqişəsidir. Azərbaycanın mövqeyi nədən 
ibarətdir ki, Qəzza bölgəsində sülh təmin 
edilsin, ən azı atəşkəs təmin edilsin? 

Prezident İlham Əliyev: Mən bir neçə 
dəfə öz mövqeyimi bildirmişəm ki, bu mü-
naqişə ən qısa zamanda dayandırılmalıdır, ona 
son qoyulmalıdır. Biz uzun illər ərzində siyasi 
və iqtisadi baxımdan Fələstinə dəstək göstər-
mişik. Biz onların müstəqil dövlət qurmaq ar-
zusunu hər zaman dəstəkləmişik. Yaxın Şərqdə 
sülhün təmin edilməsi baxımından iki dövlətli 
həll yolu yeganə çıxış yoludur: Fələstin dövlət 
qurmalıdır və Şərqi Qüds onun paytaxtı olma-
lıdır. Yəni, bu mövqe dəfələrlə tərəfimizdən 
vurğulanıb. Biz BMT-də seçkilər zamanı da 
mövqeyimizi bildirmişik, İslam Əməkdaşlıq 
Təşkilatında və digər beynəlxalq təsisatlarda 
bununla bağlı mövqeyimizi açıq şəkildə ifadə 
etmişik. Bu mövqe dəyişməz və aydın olaraq 
qalır. Bu münaqişə dərhal dayandırılmalıdır. 
Biz bilirik ki, hazırda müxtəlif vasitəçilik 
səyləri var. Biz heç bir zaman heç bir yerdə 
vasitəçi olmağa çalışmamışıq, o yerlərdə ki, 
bizi heç kəs dəvət etməyib. Əlbəttə, bizə belə 
bir dəvət daxil olsa, biz öz rolumuzu oynayıb 
töhfə verə bilərik. Ancaq Ərəb Liqası daha fəal 
olmalıdır və münaqişəyə dair daha açıq mövqe 
ifadə etməlidir. Bu, mənim Prezident olaraq 
mövqeyimdir ki, Ərəb Liqası bir təşkilat ola-
raq burada daha çox iştirak etməlidir. Bunun 
obyektiv səbəbləri var.

Moderator Rebekka Maklaflin-İstham: 
Təşəkkür edirəm, cənab Prezident. Mariana 
Qonçaruk ukraynalı jurnalistdir. Buyurun, söz 
sizindir.

Mariana Qonçaruk: Hörmətli cənab 
Prezident, mən kraynanı təmsil edirəm. 
Əvvəlcə, mən ölkəmə -  kraynaya huma-
nitar dəstək göstərdiyinizə görə Sizə təşək-
kür edirəm. Ermənistanın hərbi təcavüzü 
ilə yanaşı, Azərbaycan beynəlxalq mediada 
dezinformasiyanın da qurbanı olmuşdur. 
Bizim üçün Azərbaycanın bu dezinforma-
siya ilə mübarizə sahəsində təcrübəsi çox 
vacibdir. Çünki bu gün krayna, bildiyi-
niz kimi, Rusiyanın həm hərbi, həm də in-
formasiya təcavüzünün qurbanıdır. Bizim 
kimi ölkələrə Sizin tövsiyəniz nədən ibarət 
olar ki, biz həqiqətləri necə çatdırmalıyıq 
və bizim nümayəndələrimiz bu sahədə necə 
əməkdaşlıq edə bilər? 

Prezident İlham Əliyev: Humanitar 
dəstəyimizi qeyd etdiyinizə görə təşəkkür 
edirəm. Bu günədək biz Ukrayna xalqına hu-
manitar və maliyyə dəstəyi göstərmişik. Qırx 
milyon avroya yaxın yardım edilibdir və bu 
yardım davam edir, tamamilə şəffaf yardım-
dır. O, humanitar xarakterlidir. Biz Ukraynada 
bir neçə, xüsusilə İrpen şəhərində sosial inf-
rastrukturun bərpasını həyata keçirmişik. Bu 
dəstək davam edəcəkdir. Ukraynalı uşaqlar 
Azərbaycana gəlir, burada reabilitasiya keçir-
lər. Biz kömək üçün əlimizdən gələni edəcə-
yik. Çünki bilirik ki, sizin bu sahədə böyük 
probleminiz var. 

Mediaya gəldikdə, hazırda Ukrayna daha 
yaxşı vəziyyətdədir. Çünki Qərb mediası si-
zin tərəfinizdədir. Yəni, bu gün CNN, BBC, 
“France24”, hətta yapon mediası, Koreya me-
diası, bütün Qərb və digər media kanalları sizi 
dəstəkləyir. Bu, bizim vəziyyətdən tamamilə 
fərqlidir. Ona görə mən burada məsləhətçi 
olmaq istəməzdim. Əlbəttə, iki ölkə arasında 
müharibə davam etdiyi vaxtda siz onu gözləyə 
bilməzsiniz ki, qarşı tərəf sizin haqqınızda 
nəsə bir müsbət məqalə dərc etsin və ya ma-
terial yayımlasın. Ona görə münaqişə  Ermə-
nistan Azərbaycan münaqişəsi bitəndən son-
ra, yəni artıq bundan xeyli vaxt keçib, hələ də 
baxırsınız ki, Ermənistan və Azərbaycan me-
diasında müsbət bir məqalə belə dərc edilsə, 
o adam xain adlandırılır. Ona görə də siz göz-
ləyə bilməzsiniz ki, Rusiya mediasında və ya 
onlara yaxın olan mediada ölkəniz haqqında 
müsbət bir məqalə və ya material dərc edilsin. 

Yenə də deyirəm, bu gün bütün dünya medi-
ası sizin tərəfinizdədir. Ancaq görürsünüz ki, 
bu, heç də müharibənin dayandırılması üçün 
kifayət etmir. 

Oksforddakı tədbirlərdə Ukrayna mövzu-
suna böyük vaxt ayrılmışdı. Mən deyə bilərəm 
ki, həm açılışda və həm bağlanış sessiyasında, 
həm plenar sessiyada liderlərin çıxışlarının 
90 faizi Ukraynaya həsr edilmişdi. Ona görə 
bu gün sizin çox güclü dəstəyiniz var. Ancaq 
yenə də bu, müharibənin dayandırılması üçün 
kifayət deyil. 

Eyni zamanda, mənim müşahidələrimə 
görə, müəyyən vasitəçilik göstərmək səyləri 
var. Ancaq bu, əlbəttə, hər iki tərəfdən asılı 
olan məsələdir, hər iki tərəf danışıqlar aparma-
ğa hazırdırmı. Zənnimcə, danışmaq lazımdır. 
Sizə bir analogiya gətirə bilərəm: bizim mü-
naqişə davam etdiyi dövrdə Ermənistanla da-
imi prosesimiz var idi. Əlbəttə, onun heç bir 
nəticəsi olmadı, ancaq bu proses davam edirdi. 
ATƏT-in keçmiş Minsk qrupu, - biz onların 
fəaliyyətindən narazı idik və buna haqqımız 
da var idi, ancaq buna baxmayaraq, bu proses 
davam edirdi, danışıqlar var idi. Mən Ermənis-
tanın liderləri ilə dəfələrlə görüşmüşəm, indiki 
hakimiyyət və ondan əvvəlki prezidentlərlə də 
danışıqlar aparmışam. Ona baxmayaraq ki, əv-
vəlki iki prezident Azərbaycana qarşı soyqırı-
mı törədənlər, xüsusilə də Xocalıdakı soyqırı-
mını törədənlərdən idi. Bu, mənim üçün heç də 
xoşagələn hal deyildi ki, mən məcbur onlarla 
əl ilə görüşürdüm. Ancaq mən bunu sülh na-
minə və ərazilərimizin azad edilməsi naminə 
edirdim və Prezident olaraq bütün hisslərimi, 
bütün emosiyalarımı kənara qoymalı idim. 
Yəni, sən bu vəzifəni daşıyırsansa, emosi-
yalarını kənara qoyacaqsan. Həmin görüşlər 
bizə kömək etdimi ərazilərimizi bərpa edək? 
Məncə bəli, onların xeyri oldu. Detallara var-
maq istəmirəm, ancaq bir çoxları anlayır, mən 
nə haqda danışıram və bütün o illər ərzində 
biz bunu edirdik. Elə bir dövr var idi ki, biz 
atəşkəsə razı olmalı olduq. Bu, 1994-cü ildə 
baş verdi. Bu, çox çətin qərar idi, sizi əmin 
edirəm və dəfələrlə Qərb ölkələrindən gələn 
qonaqlar mənə sual verirdilər, bu məsələ necə 
həll edilə bilər? Mən onlara deyirdim: mənim 
atam Azərbaycanı məndən az sevmirdi və ya 
hər hansı bir azərbaycanlıdan az sevmirdi. An-
caq o, məcburən 1994-cü ildə bu atəşkəsə razı 
oldu, çünki ölkəni xilas etməli idi. O zaman 
Azərbaycanın faktiki olaraq ordusu yox idi. 
Biz ordumuzu hələ yeni qururduq və bu pro-
ses sonra davam etdi və bu gün biz qürur duya 
biləcəyimiz ordu qurmuşuq. 

Əlbəttə, insan bəzən çətin qərarlar vermə-
li olur və şəxsən mən 1  il idi ki, Prezident 
idim Qarabağı azad edərkən. Lazım olsaydı, 
biz daha 1  il gözləyərdik ki, torpaqlarımızı 
azad edək. O zaman fərqi yoxdur kim prezi-
dent olacaqdı. Yəni, bunun heç bir fərqi yox-
dur. Bu hadisə bəlkə də bundan 50 il sonra baş 
verəcəkdi. Yəni burada insan eqoist olmalı 
deyil. Bu, mənimlə bağlı deyil, fərq etməz li-
der və prezident kimdir, bu, ləyaqət məsələsi 
idi və bizim tarixdən dərslərimiz olub. Təkrar 
edirəm, bəzən biz çətin qərarlar verməli idik 
ki, əsas məqsədimizə çataq. 

Yəni bu, uzun bir hekayədir. Ancaq bu 
baxımdan Azərbaycanın təcrübəsi maraqlı ola 
bilər. Yenə də deyirəm, media baxımından bü-
tün dünya mediası sizin arxanızda dayanıbdır. 
Sizin məsələ beynəlxalq mediada çox gözəl 
işıqlandırılır və bir daha təşəkkür edirəm ki, 
bizim Ukrayna ilə bağlı humanitar dəstəyimizi 
qeyd edirsiniz.

Moderator Rebekka Maklaflin-İstham: 
Təşəkkür edirəm, cənab Prezident. “Radio 
Latviya”nın nümayəndəsi Ansis Boqustovs 
buyurun.

Ansis Boqustovs: Cənab Prezident, bizi 
buraya dəvət etdiyinizə görə təşəkkür edi-
rik. Mən Avropa İttifaqının və bu regionun 
müəyyən ambisiyaları və iddiaları ilə bağlı 
sualıma cavab almaq istəyəcəyəm. Siz ərazi 
bütövlüyünüzü bərpa etmisiniz. Bununla 
bağlı Sizi təbrik edirəm. Ancaq bu ərazilər 
mina ilə doludur və Siz bu işi necə görür-
sünüz və nə qədər ailə, keçmiş məcburi 
köçkünlər artıq qayıdıb? Rəqəmlər nədən 
ibarətdir? Daha nə qədər ailə qayıdacaq? 
Bu karbon neytrallığı məsələsinə gəldikdə, 
o əraziləri bildiyimə görə yaşıl enerji zona-
sı elan etmisiniz. Halbuki Avropa İttifaqı 
hələ 20 0-ci ilə qədər bu məsələni həll edə 
bilməyəcəkdi. Bunu necə edirsiniz? Hansı 
vəsait yatırılır? Bu maliyyə mənbəyi nə-
dən ibarətdir? Neft-qaz pullarıdır? Eyni 
zamanda, minaların təmizlənməsi prosesi 
necə davam edəcək? Həmin məsələni k-
raynaya da şamil etmək olar.

Prezident İlham Əliyev: Təəssüf ki, 
dünən insident baş verdi, üç nəfər mina part-
layışı nəticəsində yaralandı. 2020-ci ildən bu 
yana 300-dən çox insan ya həlak olub, ya da 
yaralanıb. Təəssüf ki, nəhayət, Ermənistanın 
bizə verdiyi mina xəritələri tamamilə yarar-
sızdır, onlar dəqiq deyil. Əvvəl biz onlardan 
xahiş edəndə deyirdilər ki, - onların baş nazir-
ləri mənə deyirdi ki, - bizdə xəritələr yoxdur. 
Ancaq sonra etiraf etməli oldular ki, xəritələr 
var, amma onlar tamamilə yararsız xəritələrdir. 

Burada, əlbəttə ki, ən böyük maneə məhz 
minalardır. Bizim həmin ərazilərin reabilitasi-
yasının daha sürətli aparılması üçün infrastruk-

tur layihələrinin və yaşayış binalarının inşası-
na başlamamışdan əvvəl o ərazilər minalardan 
təmizlənir. Təəssüflər olsun ki, bizim kifayət 
qədər resursumuz, təcrübəli heyətimiz yoxdur. 
Beynəlxalq təşkilatlar və şirkətlər bizə elə qiy-
mətlər təklif edirlər ki, hər bir kvadratmetrə 
təklif edilən qiymət 5-10 dəfə artıqdır. Çünki 
bizim də özümüzün Minatəmizləmə Agentli-
yimiz və şirkətlərimiz var. Bu, nə qədər davam 
edəcək, bunu demək çox çətindir. Bu yaxın-
larda Balkanlardan olan bəzi həmkarlarım 
mənə dedilər ki, hələ də onlarda mina partla-
yışı olur. Yəni, Balkanlarda münaqişə illərdir 
sona çatmasına baxmayaraq, hələ də bu hallar 
baş verir. Təəssüflər olsun ki, biz də onillik-
lər ərzində bununla üzləşəcəyik. Bu gün bizdə 
olan məlumata görə, orada bir milyondan artıq 
mina basdırılıb. Ən qorxulusu o idi ki, 2020-
ci ilin 10 noyabr tarixli üçtərəfli Bəyanatından 
sonra - bizim Laçın dəhlizi üzərində nəzarə-
timiz olmadığı dövrdə Ermənistandan mina 
daşınırdı və onlar orada basdırılırdı. Biz bunu 
necə bilirik? Çünki o minaların üzərində “İs-
tehsal tarixi 2021-ci il, Ermənistanda istehsal 
edilmişdir” yazıları var. Yəni, təsəvvür edin 
ki, İkinci Qarabağ müharibəsi başa çatdıqdan 
sonra belə onlar bizə qarşı mina terroru həyata 
keçirirdilər. 

Qayıdış məsələsinə gəldikdə, dörd şəhərə 
və dörd kəndə vətəndaşlar artıq qayıdıblar. 
Azad edilmiş ərazilərdə artıq 8 minə yaxın 
əhali yaşayır. İlin sonuna qədər bu rəqəm 20 
minə çatacaq. Bir neçə ay əvvəl biz 23 bina-
dan ibarət yaşayış kompleksini istifadəyə ver-
dik, üç, dörd, beşmərtəbəli binalardır. Buraya 
yaxındır, oranı gedib görə bilərsiniz. Artıq 
orada sakinlər yaşayırlar. Yəni, Qarabağda və 
Şərqi Zəngəzurda geniş reabilitasiya proqramı 
həyata keçirilir. 

Bəli, siz düzgün qeyd etdiniz ki, Qarabağ, 
Şərqi Zəngəzur və Naxçıvan coğrafi baxımdan 
da eyni regiondur. Onlar yaşıl enerji zonaları 
elan edilib. Burada çox böyük potensial var, 
həm də Günəş elektrik enerjisi baxımından. 
Mənim bayaq qeyd etdiyim, BP tərəfindən inşa 
olunan Günəş Elektrik Stansiyası buraya yaxın 
yerləşən Cəbrayıl rayonunda tikiləcək. Naxçı-
vanda 500 meqavat gücündə Günəş Elektrik 
Stansiyası ilə bağlı böyük planımız var. İkinci 
Qarabağ müharibəsi bitdikdən sonra biz hidro-
elektrik enerjisi sahəsinə vəsait yatırmışıq. Bu 
üç il ərzində 2 0 meqavat həcmində su elekt-
rik stansiyaları artıq fəaliyyətdədir. Zənnimcə, 
bu rəqəm 500 meqavata çatdırılacaq. Bu, bizə 
regionu tam əhatə etməyə kifayət edəcəkdir. 
Tam inteqrasiya olunmuş elektrik kabeli la-
yihəsi həyata keçirildikdən sonra Qarabağda 
istehsal edilən elektrik enerjisi Azərbaycanın 
digər bölgələrinə nəql olunacaqdır. 

Bizim əsas investorlarımız xarici şirkətlər-
dir. Azərbaycan burada kiçik pay sahibi kimi 
çıxış edir. Bu, o deməkdir ki, bizim ölkədə biz-
nes mühitimiz və sərmayə imkanlarımız, sər-
mayə qarşılığında gəlir əldə edilməsi baxımın-
dan çox uğurlu bir mövqedəyik. Əks təqdirdə, 
heç kəs bura bir dollar belə vəsait qoymazdı. 
Dediyim kimi, artıq iki qiqavata yaxın həcmlə 
bağlı qərarlar verilib və ümumilikdə, 10 meqa-
vat həcmində saziş və memorandumlar imza-
lanıb. Gələn il buraya gələndə görəcəksiniz 
ki, bu region tamamilə yaşıl enerji regionuna 
çevrilib. 

Moderator Rebekka Maklaflin-İstham: 
Nailə Balayevaya söz vermək istərdim.

Nailə Balayeva: Təşəkkür edirəm. Mən 
“Reuters” xəbər agentliyini təmsil edirəm. 
Cənab Prezident, Rusiya krayna ərazi-
sindən Avropaya qazın nəqlini 202 -ci ildə 
dayandıracaq. Azərbaycan Avropaya qaz 
nəqlinin həcmini necə artıra bilər? Buna 

krayna vasitəsilə Avropaya svop əməliy-
yatı çərçivəsində Slovakiyanı misal göstər-
mək olar. Bu, necə baş verə bilər? Bu, 
mümkündürmü? Avropaya 202 -ci il üçün 
həcmin iki dəfə artırılması mümkündür-
mü? Bu, Azərbaycan qazı olacaqdır və ya 
digər ölkələrdən də qaz həcmləri cəlb edilə 
bilər?

Prezident İlham Əliyev: Təşəkkür 
edirəm. Biz 2022-ci ilin iyul ayında Avropa 
Komissiyasının Prezidenti ilə enerji sahəsində 
strateji tərəfdaşlıq haqqında saziş imzalayan-
da qarşıya konkret hədəf qoyduq. Azərbaycan 
qazının Avropaya nəqlini iki dəfə artırmaq 
öhdəlik deyil, bu, bizim hədəfimizdir. Biz bu 
hədəfə doğru irəliləyirik. 2021-ci ildə biz Av-
ropaya 8 milyard kubmetr qaz nəql edirdik. Bu 
il təkcə Avropaya 13 milyard kubmetrə yaxın 
həcmdə nəql ediləcək. Ümumi həcm isə 25 
milyard kubmetr olacaqdır. 202 -ci il haqqın-
da danışırıqsa, biz Avropaya ixracı 16 milyard 
kubmetrə çatdırmalıyıq. Bu resursların Av-
ropaya mövcud şəbəkə - Cənub Qaz Dəhlizi, 
həm də onun interkonnektorları vasitəsilə çat-
dırılması planlaşdırılır. 

Ukrayna ilə Rusiya arasında müqaviləyə 
xitam verilməsi məsələsinə gəldikdə, Ukray-
na və Avropa İttifaqı bizə müraciət edib ki, 
biz bu müqavilənin uzadılmasında yardımçı 
olaq. Hesab edirəm və mənə elə gəlir ki, hər 
iki tərəf bunda maraqlıdır. Çünki Ukraynanın 
özünün bu qaza ehtiyacı var. Düzgün qeyd et-
diniz, Avstriya, Slovakiya kimi ölkələr də çox 
ciddi çətinliklə üzləşəcəklər. Onlar ya, - dəqiq 
rəqəm demək istəmirəm, - digər mənbələrdən 
qaz almaq üçün yüzlərlə milyon dollar və ya 
avro həcmində əlavə pul verməli olacaqlar və 
fiziki olaraq da onların əlavə qaz həcmlərinə 
çıxışı olmayacaq. Çünki digər Avropa ölkələ-
ri kimi, bu iki ölkə də ən çətin vəziyyətdədir. 
Yəqin ki, məlumatınız var, Azərbaycan, - yenə 
də mövzuya qayıdırıq, - Rusiya qazını satmaq-
da ittiham edilirdi. Bu, tamamilə “feyknyus”, 
yalan xəbərdir. Sizin üçün bir misal çəkim: 
bəli, biz Rusiya ilə 1 milyard kubmetr həcmin-
də qazla bağlı müqavilə imzaladıq. Bazarlarda 
qiymət çox yüksək olanda Rusiya qazının qiy-
məti daha münasib idi və bu, tamamilə kom-
mersiya prinsipli bir biznes sazişi idi. Dediyim 
kimi, biz 25 milyard kubmetr ixrac edirik, 
yalnız 1 milyardı idxal etmişik. Yəni, burada 
Rusiya qazının ixracı üçün hər hansı bir kanal 
olmaqda ittiham edilməmiz çox yanlış və necə 
deyərlər “feyk” xəbərdir. 

(ardı -ci səhifədə)

RƏSMİ
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Biz çox diqqətli olmalıyıq. Çünki hər bir 
şey bizi qane edir. Dediyim kimi, səkkiz və bu 
yaxınlarda daha bir Avropa ölkəsi bizim müş-
tərimizdir. Bizim “Abşeron” adlanan nəhəng 
qaz yatağımız var. Bu il biz 1,5 milyard kub-
metr qaz hasil edəcəyik, qarşıdan gələn illərdə 
bu rəqəm 5 milyard kubmetrə çatacaq. Gələn 
il biz “Azəri-Çıraq-Günəşli” yatağından əlavə 
qaz alacağıq. Yəni, bizim heç bir ölkənin qa-
zına ehtiyacımız yoxdur. Yəqin, bilirsiniz, 
Türkmənistan qazının İran ərazisindən Azər-
baycan vasitəsilə nəql edilməsi də müəyyən 
səbəblərdən dayandı. Yəni, bizim buna eh-
tiyacımız yoxdur. Ukrayna tərəfi və Avropa 
Komissiyası bizə müraciət edib. Biz Rusiya 
ilə bu baxımdan danışıqlar aparırıq. Biz bura-
da yardımçı ola bilsək, bunu edəcəyik. Amma 
yenə də təkrar edirəm, bu sualınıza görə də 
təşəkkür edirəm ki, hər hansı bir ittihamlar-
dan uzaq olmaq üçün biz hər hansı möhtəkir-
liyə yol vermirik. Hesab edirəm ki, bu müqa-
vilənin uzadılması mümkündür. Bu, Rusiya 
üçün də faydalı olacaq, çünki o istiqamətdə 
50 milyard kubmetrdən artıq premium baza-
rında satılacaq qazı var. Biz bilirik ki, bu gün 
Rusiya digər bazarları da nəzərdən keçirir. 
Bunu da anlamaq olar. Onlar qazı Qazaxısta-
na nəql etməyə başlayıblar, artıq Özbəkistana 
da qaz nəql edilir. Çünki bu iki ölkənin ənənə-
vi təchizatçılarla bağlı problemləri var. Digər 
müəyyən fikirlər də var. Hər bir ölkə şaxələn-
dirmə üzərində işləyir. Bizim Rusiyaya, İrana, 
Gürcüstana, Türkiyəyə, İtaliyaya  hər yerə 
uzanan boru kəmərlərimiz var. Biz bu baxım-
dan özümüzü rahat və təhlükəsiz hiss edirik. 
Sizin sualınıza uzun cavab verdim, çünki bu, 
çoxtərəfli sual və məsələdir. Bir daha qeyd 
edirəm ki, biz kömək etməyə hazırıq. Ancaq 
biz yalnız vasitəçiyik. Bundan başqa hər hansı 
digər mövzudan söhbət gedə bilməz.

Moderator Rebekka Maklaflin-İstham: 
Cənab Prezident, Siz geniş cavab verirsiniz. 
Biz bunun yalnız tərəfdarıyıq. Cənab Prezi-
dent, icazənizlə, növbəti suala keçək. Sual 
verən xanım Özbəkistanı təmsil edir. 

zbəkistanın Milli İnformasiya Agent-
liyinin ( A) baş redaktoru Durdona Sa-
lixova: Təşəkkür edirəm. Əvvəlcə, istərdim 
dəvətə və bu Forumda iştiraka imkan ya-
ratdığınıza görə təşəkkürümü bildirim. 
Sualım belədir ki, Siz media sənayesinin 
gələcəyini və süni intellektin bu prosesdə 
rolunu necə görürsünüz?

Prezident İlham Əliyev: Burada mənə 
məşhur media sənayesinin nümayəndələri ilə 
rəqabətə girmək çətin olacaq. Onların bilmə-
diklərini deyə bilmərəm. O ki qaldı, süni in-
tellektə, doğrudan da bu mövzu hazırda tama-
milə yeni müstəviyə çıxmaqdadır. Vaxtaşırı 
rəsmi məlumatlar, Azərbaycanın səlahiyyətli 
qurumlarının rəsmi məlumatları onu göstərir 
ki, mənim adımdan fərqli biznes layihələrinin 
elan olunması haqqında məlumatlar daxil olur 
və bunların heç birinin nə mənə, nə də Azər-
baycana aidiyyəti yoxdur. Təəssüf ki, bəzi 
insanlar, böyük sayda insanlar buna inanır. 
Sən bunun öhdəsindən necə gəlməlisən? Ca-
vab çox çətindir. Çünki kimsə etirazı, təkzibi 
oxuyacaq, ya oxumayacaq, yaxud da çox gec 
olacaq. Bu feyki dərhal tapmaq çox çətin olur. 
Sən bir müddət sonra onu aşkarlayırsan. Hə-
min müddət ərzində insanlar artıq buna inanır. 
Bu, müəyyən mənada çox kəskin mahiyyət 
daşımır. Kimsə bunun üzərindən pul qazan-
maq istəyir və mənim adımdan süni intellek-
tdən istifadə edərək elanlar dərc olunur ki, 
məsələn, buraya pul yatırın, oraya pul yatırın. 
Lakin bu yolla getsələr fərqli elanlar olacaq: 
mənim adımdan bəlkə də müharibə elan edər-
lər və kimsə buna inana bilər və hansısa digər 
müəyyən tədbirlər həyata keçirə bilər. 

Məsələ yalnız Azərbaycandan getmir. 
Nüvə silahına malik ölkələr var. Bu ölkələr, 
eyni zamanda, süni intellekt tərəfindən mani-
pulyasiyaya məruz qala bilər. Hətta məişət sə-
viyyəsində bir çox hadisələr var ki, bir çoxla-
rına - insanların münasibətlərinə, ləyaqətinə, 
nüfuzuna bərpa olunmayan xələl yetirilə bilər. 
İctimai şəxslərin fərqli feyk video, vizual və 
audioməlumatlarla tamamilə yamsılanması 
gedir. Düşünürəm ki, siz də, ümumiyyətlə 
media ictimaiyyəti siyasətçilərə yol göstər-
məlidir. Siyasətçilər çox ciddi qərarlar qəbul 
etməlidirlər ki, müəyyən mənada bunu məh-
dudlaşdırsınlar. Çünki bu, yalnız feyk xəbər 
deyil. Bu, insanların təhlükəsizliyinə, həyatı-
na, cəmiyyətə, ölkələrə, fərdlərə kifayət qədər 
ciddi təhlükədir, təhdiddir, onların şəxsi həya-
tına, fəaliyyətinə ciddi təhdiddir. Düşünürəm 
ki, bu mövzu bu gün, sabah və birisi gün sizin 
tərəfinizdən müzakirə olunacaq mövzulardan 
biridir. 

Zənnimcə, beynəlxalq səviyyədə belə 
bir mexanizm işlənib hazırlana bilər. Bu, heç 
bir halda söz azadlığının məhdudlaşdırılması 
kimi qəbul olunmayacaq. Beynəlxalq səviy-
yədə, BMT səviyyəsində, yaxud da “Böyük 
20”lik tərəfindən təşəbbüslər irəli sürülə bilər 
ki, buna son qoyulsun. Bu, çox ciddi bir təh-
diddir və təşəkkür edirəm ki, siz bu mövzuya 
toxunursunuz. 

Moderator Rebekka Maklaflin-İstham: 
Təşəkkür edirəm, cənab Prezident. Növbəti 
sual Mirşahin Ağayevindir. 

“Real” televiziyası, Azərbaycan, Mirşa-
hin: Cənab Prezident, bir neçə dəfə Siz bu 
mövzuya toxunmusunuz ki, Azərbaycana 
karbohidrogen ehtiyatlarının hasil edilmə-
sini irad tutublar və bu gün də bu mövzuya 
toxundunuz. Bu gün mən Sizin yadınıza 30 
il bundan əvvəli salmaq istəyirəm. 1994-
cü il sentyabrın 20-də “Əsrin müqaviləsi” 
imzalanmışdı və o müqavilə imzalanan-
dan təxminən 10 dəqiqə sonra mən Sizdən 
müsahibə götürmüşdüm. Siz o müqavilə 
haqqında danışarkən onun nəticələrinin 
Azərbaycan xalqının gələcəyinə işlədiyini 
bildirmişdiniz. Çox maraqlıdır mənə, lu 

ndərlə müsahibələrimizdə, söhbətləri-
mizdə də bu barədə danışmışdıq ki, müqa-
vilənin hazırlanması ilə bağlı şərtlərin 
demək olar, hamısında Siz iştirak etmisi-
niz, hazırlanma prosesi Sizin rəhbərliyiniz 
altında keçib. Rəhmətlik Xoşbəxt Yusifza-
də bu barədə geniş danışmışdı. Mənə çox 

maraqlıdır, indi Azərbaycana irad tutan 
dövlətlər ki var, axı, onlar “Əsrin müqa-
viləsi”nin hazırlanmasında cidd-cəhdlə 
iştirak edirdilər. Onlar özlərini onda necə 
aparırdılar. Onda deyirlər yox, lazım deyil, 
müqaviləni imzalamayaq. Yox, gəlin bunu 
saxlayaq, ekoloji filan, filan, filan, yoxsa 
onlar çalışırdılar, axı mən bilirəm, o la-
yihələrə düşmək o qədər asan deyildi. On-
lar böyük rəqabətdən sonra seçilmişdilər. 
Xatırlayıram, “Amoco”nu xatırlayıram, 
“Pennzoil”i xatırlayıram, BP-ni. Mənə 
bu, maraqlıdır və bir də ümumiyyətlə, nə 
qədər inanmaq olar bu müəyyən dövlət-
lərin səmimiyyətinə ki, onlar COP29-la 
guya dünyanın xilasına çalışacaqlar. Mən 
Azərbaycanın bu barədə səmimiyyətinə 
Sizin çıxışlarınızdan özüm qədər əminəm. 
Amma haradan bilə bilərik ki, 30 il bundan 
sonra onlar yaşıl enerjini də Azərbaycana 
irad tutmayacaqlar ki. Axı bu gün o dövlət-
lər bir yandan kəpənək e ektindən qorxur-
lar ki, ay aman, çiçəyin üstünə ehmalca 
qonsun ki, dünya dağılar, o tərəfdən də 
dünyanın bütün pulunu, dollarlarını, avro-
larını sərf edirlər Rusiya krayna müha-
ribəsinə, az qala nüvə başlıqlarını hərəkətə 
keçirmək haqqında düşünürlər. Nə qədər 
çətindir Sizə belə qeyri-səmimi tərəfdaşlar-
la iş aparmaq və COP29-dan Siz nə gözlə-
yirsiniz? Doğrudanmı, onlar öz sözlərinin 
sahibi olacaqlar? Təşəkkür edirəm.

Prezident İlham Əliyev: Bilirsiniz, siz 
yaxşı bilirsiniz, bizim sizinlə dəfələrlə söh-
bətlərimiz olub. Biz bu qeyri-səmimi müna-
sibətlərə bir növ öyrəşmişik, əfsuslar olsun. 
Bəzi hallarda ikili standartları görməyəndə 
özümüz-özümüzə sual veririk, görəsən, nələr 
baş verir? Biz buna o qədər öyrəşmişik ki, 
yəni, ağa qara, qaraya ağ demək adi hala çev-
rilib. Burada bunun yeganə yolu buna məhəl 
qoymamaq, fikir verməmək, öz yolundan dön-
məmək və ölkə üçün, xalq üçün lazım olan 
bütün addımları vaxtında atmaqdır. Necə ki, 
 1994-cü ildə, siz də bunu qeyd edirsiniz, Ulu 
öndər tərəfindən tarixi qərar qəbul edildi. O, ta-
rixi qərar idi və o vaxt mən də xatırlayıram, bu 
müqavilə ilə əlaqədar bir çox mülahizələr, bir 
çox fikirlər var idi. Bunu qəbul etməyənlər var 
idi. Siz də yaxşı xatırlayırsınız və o hadisələri 
işıqlandırmısınız. O müqavilə imzalanandan 
iki həftə keçməmiş dövlət çevrilişinə cəhd edil-
di və bunun səbəblərindən biri məhz bu müqa-
vilə idi. Ondan sonrakı geosiyasi gedişatların 
da təməlində məhz bu dayanırdı. Bu müqavilə 
Azərbaycana əsl müstəqillik gətirə biləcək bir 
müqavilə idi və onu o vaxt biz də bilirdik, dost-
larımız da bilirdi, bizi istəməyənlər də bilirdi. 
Bu, bizim üçün bir nəfəs borusu, bir oksigen 
borusu idi. Xatırlayıram, mənim atam o müqa-
vilə imzalanandan sonra tez-tez məndən soru-
şurdu, nə vaxt biz artıq onu görəcəyik, nə vaxt 
görəcəyik və biz əlimizdən gələni, yəni, bütün 
bizim komandamız, rəhmətlik Xoşbəxt müəl-
lim, rəhmətlik Natiq Əliyev, Valeh Ələsgərov, 
Allah canını sağ eləsin və digər yoldaşlar, mən 
daxil olmaq şərtilə, - əlimizdən gələni edirdik 
ki, biz maksimum qısa müddət ərzində ilk nef-
ti hasil edək. Əgər dünya neft kontraktlarının 
tarixçəsinə nəzər yetirsəniz görərsiniz ki, belə 
qısa müddət ərzində bu cür nəhəng neft yata-
ğından neft çıxarmaq cəmi üç il ərzində tarixdə 
olmayıb. 1994-cü ilin sentyabr ayında müqa-
vilə imzalandı, 3-4 aydan sonra parlamentdə 
ratifikasiya edildi, qanun kimi qüvvəyə mindi 
və 199 -ci ilin noyabr ayında “Çıraq-1” plat-
formasından ilk neft çıxarıldı. Ondan iki il son-
ra Bakı-Supsa kəməri tikildi, daha sonra Ulu 
öndər öz əlləri ilə Bakı-Tbilisi-Ceyhanın təmə-
lini qoydu. Yəni, bütün bunlar o vaxt da, bu gün 
də bizim gördüyümüz işlərin nə qədər uzun-
müddətli olduğunu bir daha göstərir. Təsəvvür 
edin, əgər o vaxt bu müqavilə imzalanmasaydı, 
yaxud ondan iki il keçməmiş “Şahdəniz” üzrə 
müqavilə imzalanmasaydı, bu gün həm biz, 
həm də bizim qazımızdan bəhrələnən, ondan 
öz enerji təhlükəsizliyində istifadə edən ölkələr 
hansı çətinliklərlə üzləşəcəkdilər? Yəni, o, qlo-
bal təfəkkürün və müdrikliyin təzahürü idi. 

O ki qaldı iradlara, bilirsiniz, o vaxt da 
bizə başqa iradlar tuturdular. Bəlkə də siz 
də yəqin ki, xatırlayırsınız. Deyirdilər ki, 
Azərbaycanda neft yoxdur, neft kəmərləri 
tikilməməlidir, Azərbaycan blef edir, nefti 
yoxdur, nə bilim yalan məlumatlar ötürür. Bu 
günə qədər “Azəri-Çıraq”dan hasilatımız da-
vam edir. “Şahdəniz” müqaviləsi bağlanan-
da sonra da ortalığa bir uydurma atmışdılar 
ki, Azərbaycanda qaz yoxdur. Azərbaycan 
özü filan yerdən qaz alır və heç vaxt, heç 
bir ölkəyə qaz nəql edə bilməz. Artıq səkkiz 
ölkəyə qaz nəql edirik, bu il bizdə 50 milyard 
kubmetr hasilat gözlənilir. Onun bir hissəsi 
yenidən neft laylarına vurulacaq ki, oradan 
neft hasilatı daha da artsın, bir hissəsi daxili 
istehlaka yönəldiləcək, 25 milyard kubmetri 
isə dünya bazarlarına nəql olunacaq. Bu, tək-
cə mənfəət deyil. Bu, geosiyasi əhəmiyyət-
dir, bu sahə ilə yaxından tanış olanların ha-
mısı yaxşı bilirlər ki, bu gün qaz amili enerji 

təhlükəsizliyinin bir nömrəli amilidir. Mən 
istisna etmirəm, bəlkə də siz haqlısınız, gün 
gələcək bizə yaşıl enerjini də irad tutacaqlar. 
Çünki yaşıl enerji ilə bağlı indi üzə çıxan 
bir çox məqamlar var ki, insanları və qərar 
qəbul edənləri düşünməyə vadar edir. Yəni, 
orada o materialların utilizasiyası necə ola-
caq? Batareyaların, akkumulyatorların taleyi 
necə olacaq? Yəni, indidən artıq bunun altı-
na da bir mina qoyulur ki, lazım olan vaxtda 
o, kiminsə başında çatlasın. Amma yenə də 
deyirəm, bizim atdığımız bütün addımlar və 
təşəbbüslərimiz əsas məqsədi güdür - ölkə-
mizi gücləndirmək, iqtisadi gücümüzü artır-
maq, iqtisadi və siyasi müstəqilliyimizi daha 
da gücləndirmək və Azərbaycanı yüksək 
liqaya daxil etdirmək. 

COP29 bu istiqamətdə çox önəmli bir 
addım olacaq. Biz bu istəkdə olanda bəzilə-
ri bəlkə də bunu anlamırdı. Bu gün də buna 
ağızlarını büzənlər var ki, nəyə lazımdı, qo-
yun rahat yaşayaq. Yenə tədbir olacaq, yenə 
qonaq gələcək. Biz artıq bunun bəhrəsini gö-
rürük. Azərbaycanın geosiyasi önəmi əhəmiy-
yətli dərəcədə artıb. Bizim beynəlxalq müstə-
vidə təmasda olduğumuz ölkələrlə ikitərəfli 
əlaqələr tamamilə başqa məcrada inkişaf edir. 
Ənənəvi mövzulardan başqa, bu mövzu və 
buna paralel olan mövzular da daxil edilir. 

Mən artıq qeyd etdim, inkişafda olan 50-
dən çox kiçik ada dövlətləri var. Onlar üçün 
biz xüsusi fond təsis edirik və o fonda əhə-
miyyətli dərəcədə vəsait də qoyacağıq. Onla-
ra kömək göstərəcəyik. Əlbəttə, onlar bizim 
təbii müttəfiqlərimizə çevriləcək və mən di-
gər ölkələri sadalamıram. Biz bu addımları at-
maqla ölkəmizi böyük dərəcədə gücləndiririk 
və bu gün burada bizim COP nümayəndələri, 
komandamız iştirak edir. Onlar da çox fəal 
işləyir və mən demişəm, siz xarici ölkələrdə 
işləməlisiniz, bütün dünyanı dolaşmalısınız 
ki, Azərbaycanın mövqeyini, Azərbaycanın 
gündəliyini bütün tərəf-müqabillərinə çatdı-
rasınız. 

Təşkilati nöqteyi-nəzərdən mən sözün 
düzü, hər hansı bir çətinlik görmürəm. Çün-
ki bizim təcrübəmiz kifayət qədər böyükdür. 
Nəticə etibarilə nə hasil ediləcək, bunu bəri 
başdan demək çətindir. Bir də ki, bu, artıq 
bizdən asılı deyil. Biz maksimum edə biləcə-
yimizi edəcəyik, körpülər quracağıq, Qlobal 
Cənubla Qlobal Şimal arasında təmasları güc-
ləndirəcəyik. Ancaq əlbəttə, bu iqlim məsələ-
sində əsas söz sahibləri təbii ki, Azərbaycan 
boyda ölkələr deyil. O böyük ölkələrdir ki, 
onları da bir araya gətirmək üçün biz indi səy-
lər göstəririk.

Moderator Rebekka Maklaflin-İstham: 
Zati-aliləri, Siz kifayət qədər vaxt ayırmısınız. 

Prezident İlham Əliyev: Mən qorxu-
ram ki, bizim auditoriyamız artıq yorulubdur. 
Əgər yorulmamısınızsa, biz davam edə bilə-
rik. Yəni, çox uzun çəkdikdə müzakirələr bir 
növ darıxdırıcı ola bilər. Auditoriyamız hələ 
də fəaldırsa, biz davam edə bilərik.

Rebekka Maklaflin-İstham: Gəlin ra-
zılaşaq ki, əlavə dörd sual veriləcək. Bizim 
Nigeriyadan olan iştirakçımız var, müstəqil 
jurnalistdir.

Müstəqil jurnalist Con Ayomide: Cə-
nab Prezident, təşəkkür edirəm. Burada 
olmaq mənim üçün böyük şərəfdir. Mən 
ikinci dəfədir Şuşaya səfər edirəm və çox 
böyük işlərin şahidi olmuşam. Beynəlxalq 
səviyyədə əməkdaşlıq haqqında sual ver-
mək istərdim. Sizə Türk Dövlətləri Təş-
kilatı və Afrika İttifaqı arasında əlaqələr 
haqqında sual vermək istərdim. Sizin fikri-
nizcə, hansı təşəbbüslər irəli sürülə bilər ki, 
belə bir əməkdaşlıq gücləndirilsin? Təşək-
kür edirəm. 

Prezident İlham Əliyev: İki həftə bun-
dan əvvəl məhz burada Türk Dövlətləri Təş-
kilatının qeyri-formal Zirvə toplantısı keçiril-
di və mövzulardan biri bağlılıq və nəqliyyat 
idi. Digəri isə təşkilatımızın potensialının 
gücləndirilməsi idi və biz bəyan etdik ki, 
Azərbaycan təşkilatın katibliyinə iki milyon 
dollar məbləğində ianə ayırdı. Ona görə ki, 
təşkilatımız beynəlxalq müstəvidə daha fəal 
olsun. Biz beynəlxalq təşkilatlarla praktiki və 
möhkəm əlaqələr qurmaq istəyirik, o cümlə-
dən Afrika İttifaqı ilə. Bildiyimə görə, bizim 
təşkilatımızın Afrika İttifaqı ilə rəsmi təmas-
ları olmamışdır. Ancaq biz bunu ciddi şəkildə 
nəzərdən keçirməliyik. 

Azərbaycana gəldikdə, biz Afrika İttifaqı-
nın üzv ölkələri ilə əməkdaşlığı gücləndir-
məyə çalışmışıq və Afrika İttifaqında - Efio-
piyada öz səfirliyimizi təsis etmişik ki, orada 
əməkdaşlıq üçün zəmin yarada bilək. Həmin 
qitədə Afrika İttifaqının bir çox üzvləri ilə 
bizim fəal təmaslarımız var. Əlbəttə ki, Qo-
şulmama Hərəkatına sədrliyimiz bizə Afrika 
qitəsindən olan ölkələrlə praktiki təmaslar 
qurmağa kömək etmişdir. Bu gün artıq ora-
dan rəsmilər Azərbaycana səfər edir və mən 
COP29-la bağlı dəvətlər göndərmişəm. Bir 
çox Afrika ölkələrinin prezidentləri öz iştirak-
larını təsdiq ediblər. Bu da yaxşı fürsət ola-

caq ki, təmaslar qurulsun. Yəni, hazırda deyə 
biləcəyim odur ki, Türk Dövlətləri Təşkilatı 
və Afrika İttifaqı arasında rəsmi əməkdaşlıq 
kanalları yoxdur. Mən şübhə etmirəm, bu, 
olacaqdır. Ancaq milli səviyyədə Azərbaycan 
və Afrikanın müxtəlif ölkələri arasında yaxşı 
əməkdaşlıq var. Hər hansı fikir ayrılığı yox-
dur. Əksinə, biz Afrika İttifaqından olan bir 
çox ölkələri COV D dövründə dəstəkləmişik. 
Biz 80-dən artıq ölkəyə COV D dövründə 
humanitar və maliyyə yardımı göstərmişik və 
onların bir çoxu Afrika İttifaqının üzvləridir.

Biz Afrika İttifaqı ölkələrindən olan tələ-
bələr üçün hazırda təqaüd mexanizmi üzərin-
də işləyirik. Çalışacağıq fəal olaq və sağ olun 
ki, bu forumda iştirakla bağlı bizim ölkəyə bir 
daha səfər edirsiniz.

Moderator Rebekka Maklaflin-İstham: 
Növbəti sual İsraildən gələn müstəqil jurna-
listdəndir. 

Müstəqil jurnalist Roman Qureviç: 
Cənab Prezident, dəvətə görə təşəkkür 
edirəm. Qeyd etmək istərdim ki, 2021-ci 
ildə mən Şuşada olmuşam, dağıntılar, hər 
şey çox pis vəziyyətdə idi, minalar. Meh-
manxanaların heç biri yox idi. Bu gün gö-
zümüzün qarşısında xarıbülbülün çiçək 
açması, Şuşanın gözəl çiçəyinin açılma-
sını görmək doğrudan da unudulmaz bir 
xatirədir. Çağdaş dünyada ksenofobiya, 
yadlara nifrət, insanların bir-birini qəbul 
etməməsi ən ciddi problemdir. Azərbaycan-
da, eyni zamanda, müxtəlif dinlərə mənsub 
insanlar yaşayırlar: müsəlmanlar, xristi-
anlar, yəhudilər və bir çox digərləri. Onlar 
hər zaman bir-biri ilə mehriban, qarşılıqlı 
hörmət şəraitində yaşayıblar. Novruz bay-
ramında bir-birinə səməni bağışlayır, xa-
nuka zamanı xanuka gelt keçirirlər. Xris-
tianların pasxası zamanı bir-birinə qonaq 
gedib kuliç yeyirlər və bu, hər zaman yaxşı 
olub və bir-birinə mane olmayıb. Bu, hər 
zaman, əsrlərlə belə olub və indi də belə 
olmaqdadır. Beləliklə, Azərbaycan insanla-
rın bir-biri ilə necə yaşamasının, qarşılıqlı 
hörmət, dözümlülük, tolerantlıq nümunə-
sidir. Sualım belədir, Azərbaycan torpağın-
da, Azərbaycan xalqında hansı xüsusiyyət 
bunu mümkün edir, buna imkan yaradır? 
Təşəkkür edirəm. 

Prezident İlham Əliyev: Əvvəlcə evinizə 
xoş gəlmisiniz. Sizi yenidən görməyə çox şa-
dam. İkincisi, azad olunmuş ərazilərin bərpası 
ilə əlaqədar gördüyümüz işlərə dair xoş söz-
lərə görə təşəkkürümü bildirirəm. Düşünürəm 
ki, sualınızın cavabı sizə də məlumdur. Lakin 
sual verdiyinizə görə sizə təşəkkür edirəm. Dü-
şünürəm ki, burada bir sintez var, fərqli amil-
lərin vəhdəti var. Burada bu amillərdən biri 
olmasaydı, qarşılıqlı hörmət, məhəbbət mühiti 
mümkün olmazdı. Qeyd etmək istədiyim digər 
məsələ odur ki, bu mühiti süni yaratmaq müm-
kün deyil. Əsas odur ki, bunu qoruyasan, güc-
ləndirəsən və özündən sonra növbəti nəsillərə 
ötürəsən. 

Bəhs etdiyiniz məsələlər bizə yüzilliklər-
lə, minilliklərlə xas olan bir xüsusiyyətdir və 
birgə yaşam, müxtəlif dini etiqadların, müxtə-
lif etnik qrupların birgə yaşamı, bunların hər 
biri Azərbaycan dövlətçiliyinin qurulmasında, 
müasir Azərbaycanın qurulmasında rol oyna-
yıb və həmin o töhfəni verməkdə davam edir-
lər. Bu, böyük bir fəaliyyətdir. Ərazilərimiz iş-
ğaldan azad olunandan sonra mən təklif etdim 
ki, ilk Xarıbülbül festivalını Azərbaycanda 
yaşayan bütün xalqların mədəniyyətinə həsr 
edək. Bu, mənim ideyamdır və düşünürəm, 
çox düzgün bir ideyadır ki, Azərbaycanda 
yaşayan bütün xalqlar, bilirsiniz ki, azadlıq 
naminə mübarizədə iştirak ediblər. Dinindən, 
etnik mənsubiyyətindən asılı olmayaraq hər 
biri, hər bir nümayəndəsi öz həyatını qurban 
verib, sağlamlığından məhrum olub. 2021-
ci ildə keçirilən Xarıbülbül festivalında biz 
bunun hər birini nümayiş etdirdik. Şəxsən 
bundan daha emosional, daha mədəni tədbir 
xatırlamıram və bəlkə də heç olmayacaq. Cə-
miyyət və hökumət, əsasən də hökumət bu 
məsələyə gündəlik əsasda diqqət yetirməlidir. 
Bu, elə bir mövzu deyil ki, onu kənara qoyub 
sonradan məşğul olasan, ikinci dərəcəli hesab 
edəsən və ya da iqtisadiyyat deyil, büdcə de-
yil. Bu, maddi bir aktiv deyil. Çünki bu, hər 
bir şeyin təməlidir. 

Çoxmillətli cəmiyyət Azərbaycanın fəxr 
etdiyi amildir - düzgün siyasət, təhsil, tərbiyə, 
nümunə, davranış nümunəsi. Biz bərpa pro-
sesində bir çox məscidləri bərpa etməli idik. 
Son illərdə açılışlar zamanı kimlər çıxış edir-
di, şeyxülislam, arxiyepiskop Aleksandr ata 
və yəhudi icmasının rəhbəri cənab Milix və 
yaxud da ondan sonrakı icma rəhbəri. Mən 
adətən Azərbaycanın bütün bölgələrindən 
dini icmaların rəhbərlərini toplayırdım. On-
ların hamısı gəlirdi, Gəncədən İmamzadənin, 
yaxud da Şamaxı məscidinin nümayəndəsi, 
Azərbaycanın müxtəlif bölgələrindən, onlar 
gəlib müsəlmanların, katoliklərin, pravoslav-
ların və yəhudilərin rəhbərlərinin məsciddə 
çıxış etməsinin şahidi olurlar. Onlar bu isma-
rışları özləri ilə öz ərazilərinə, öz yerlərinə 
aparır və bunu paylaşırlar. Bu, yalnız bir epi-
zoddur, lakin bunların sayı çoxdur. Hər şeyin 
təməlində cəmiyyətin öz məfkurəsi dayanır, 
bu, çox böyük dəyərdir. Elə bir dəyərdir ki, 
onu qucaqlamaq istəyirsən, öpmək istəyirsən 
və Tanrıya təşəkkürünü ifadə etmək istəyirsən 
ki, bunu sənə nəsib edib və biz bunu qoru-
malıyıq. Bizim hüququmuz yoxdur ki, bunu 
qorumayaq və biz cəmiyyət olaraq, hökumət 
olaraq bunu qoruyuruq, yaşadırıq. Sözsüz ki, 
dini liderlər, onların sözləri, onların kəlamları 
çox vacibdir və konkret bu halda biz deyirik, 
din dövlətdən ayrıdır. Lakin ölkə üçün, onun 
inkişafı və gələcəyi üçün fövqələhəmiyyət-
li məsələlərdə dövlət və dini rəhbərlər vahid 
mövqedən çıxış edirlər. Təşəkkür edirəm və 
evinizə tez-tez gəlin.

Moderator Rebekka Maklaflin-İstham: 
İndi isə Yaxın Şərq Xəbər Agentliyindən 
MENA  Tarek Abdel Qaffar, buyurun, sualı-

nızı verə bilərsiniz.
Tarek Abdel Qa ar: Mən Misirin 

MENA agentliyini təmsil edirəm. Cənab 
Prezident, Sizin inkişaf etməkdə olan və 
inkişaf edən ölkələr arasında “uçurumu” 

aradan qaldırmaq baxımından, xüsusilə 
də zəngin ölkələrin fəaliyyəti nəticəsində 
ətraf mühitə vurulan zərər, müəyyən kom-
pensasiyalar haqda nə düşünürsünüz, bu 
istiqamətdə hansı addımlar atılmalıdır? 
Çünki bir çox ölkələr bu baxımdan heç bir 
təzminat almayıb. COP29-un ev sahibi ola-
raq Sizin ölkənizlə Misir və Birləşmiş Ərəb 
Əmirlikləri arasında məhz bu istiqamətdə 
əməkdaşlıq varmı? 

Prezident İlham Əliyev: Biz “Troyka”-
nın təsis edilməsinin təşəbbüskarı olduq. Bu, 
ötən, hazırkı və gələcək sədrlərin - Birləşmiş 
Ərəb Əmirliklərinin, Azərbaycanın və Brazi-
liyanın “Troykası”dır. Bu, bir mexanizmdir. 
Buna qədər bu, mövcud deyildi. Bizim bu 
təklifimiz Birləşmiş Ərəb Əmirlikləri və Bra-
ziliya tərəfindən dəstəkləndi. COP, sadəcə, bir 
və ya iki həftə davam edən tədbir deyil. Bu, 
davamlı bir prosesdir. Əgər bir ölkə hər hansı 
miras qoymaq istəyirsə, bu, tutarlı və konk-
ret töhfə olmalıdır. Sözlər, bəyanatlar kifayət 
deyil. Burada real addımlar atılmalıdır və 
koordinasiya həyata keçirilməlidir. “Troyka” 
mexanizmini biz yaratmışıq və əminəm ki, bu 
mexanizm gələcəkdə də davam edəcək.

O ki qaldı, hansı ölkə planetin məhv edil-
məsinə daha çox dırnaqarası “töhfə” verib, 
bu barədə danışmaq səmərəsiz olar. Çün-
ki biz çox gözəl bilirik ki, ən böyük karbon 
tullantılarını istehsal edən və ətraf mühiti 
çirkləndirən böyük ölkələr hansılardır. An-
caq elə bir platforma yaradılmalıdır ki, daha 
geniş maliyyə imkanlarına malik olan ölkələr 
digərlərinə kömək etsin. Mən mütəxəssis 
deyiləm. Dediyim kimi, altı aydır ki, mən 
bu məsələ ilə dərindən məşğulam. Səmimi 
desəm, bu, mənim üçün o qədər də aydın 
deyil. Çünki eşitdiklərimiz həqiqətə o qədər 
də uyğun deyil və ona görə də mən tam əmin 
deyiləm. Bəli, yəni, bizə deyilir ki, tempera-
tur 1,5 dərəcə artsa, faciə olacaq. Ancaq biz 
başa düşürük ki, müəyyən təhlükə var. Dedi-
yim kimi, “OPEC ” formatının üzvü olaraq 
biz neft istehsalçısı olan ölkələrlə bu sahədə 
öz işimizi gördük. Əlbəttə, daha çox gəlir 
əldə edən ölkələr daha çox maliyyə töhfəsi 
verməlidir. O ölkələr ki, atmosferə daha çox 
tullantı buraxır və pulları var, onlar da maliy-
yə baxımından töhfə verməlidir. Ancaq bey-
nəlxalq səviyyədə qiymətləndirmə odur ki, 
buna trilyonlarla dollar vəsait lazımdır və bu 
vəsait haradan gələcək? Bu, çox açıq bir sual-
dır. Yəni, inkişaf edən ölkələrə dəstək göstə-
rilməlidir və dediyim kimi, biz inkişafda olan 
kiçik ada ölkələri üçün fond yaratdıq. Ancaq 
biz inkişaf etməkdə olan hər bir ölkə ilə bağlı 
fond yarada bilmərik. Bizim o qədər pulumuz 
yoxdur. Əlbəttə, bu işdə həmrəylik olmalıdır 
və digərlərini təşviq etməliyik ki, bizim nü-
munəmizə uyğun olaraq hərəkət etsinlər. Biz 
istəyirik ki, Azərbaycanda keçiriləcək COP29 
məhz həmrəylik tədbiri olsun. Biz ona görə 
də bu ili “Yaşıl dünya naminə həmrəylik ili” 
elan etmişik. Demirəm ki, biz bütün hədəflə-
rimizə tam şəkildə nail olacağıq, ancaq bu işə 
öz töhfəmizi verməyə hazırıq.  

Moderator Rebekka Maklaflin-İstham: 
“The Pakistan Daily” qəzetindən jurnalist bu-
radadır, sual verəcək. 

“The Pakistan Daily” qəzetinin redak-
toru Hamza Azhar Salam: Cənab Prezi-
dent, təşəkkür edirəm. Şuşada olmaqdan 
çox məmnunam. Pakistan və Azərbaycan 
strateji tərəfdaşdırlar və hər iki ölkə de-
zinformasiya kampaniyalarından əziyyət 
çəkmişdir. İslamabada sonuncu səfəriniz 
zamanı Siz Pakistanın Baş naziri Məhəm-
məd Şahbaz Şəriflə ticarət dövriyyəsinin 
artırılması haqqında razılıq əldə etdiniz. 
İki qardaş ölkə arasında media sahəsində 
hansı şəkildə əməkdaşlıq edilə bilər? 

Prezident İlham Əliyev: Siz düzgün bir 
məsələyə toxundunuz. Pakistan mediasında 
biz hər zaman qardaş dəstəyi görmüşük. Mən 
Azərbaycanla bağlı beynəlxalq medianı izlə-
yirəm və ölkəmizlə bağlı hansısa beynəlxalq 
təşkilatlarda hər hansı bir material dərc edilib-
sə, hər səhər mənə məlumat verilir. Pakistana 
gəldikdə, biz hər zaman qardaş dəstəyini hiss 
etmişik. Biz buna görə olduqca minnətdarıq. 

Bu sahədə səylərimizin birləşdirilməsi 
çox yaxşı fikirdir. Hesab edirəm, biz birgə 
media işçi qrupu da yarada bilərik ki, bir-bi-
rimizi müxtəlif istiqamətlərdə dəstəkləyək. 
Bəzi beynəlxalq media təşkilatlarına bizim 
çıxışımız var, bəzilərinə sizin çıxışınız var və 
bunu təkcə Pakistan deyil, digər dost ölkələr-
lə də edə bilərik. Siz tamamilə düzgün qeyd 
etdiniz ki, ölkələrimiz haqqında faktların təh-
rif edilməsi onun nüfuzunu ciddi şəkildə zə-
dələyə biləcək nəticə verir.

Qeyd etdiyiniz kimi, mənim Pakistana 
çox gözəl səfərim oldu. Mənə həm Baş na-
zir, həm Prezident tərəfindən çox yüksək 
qonaqpərvərlik göstərildi. Mən o səfərin nə-
ticələrinə görə çox şadam. Biz səfər çərçivə-
sində 1 -yə yaxın sənəd imzaladıq. Onların 
bir çoxu artıq icra olunur. Eyni zamanda, biz 
Azərbaycan üçün Pakistanda sərmayə im-
kanlarını nəzərdən keçirdik və mənim qar-
daşım, Baş nazir Məhəmməd Şahbaz Şəriflə 
razılaşdıq ki, Azərbaycana konkret sərmayə 
layihələri təqdim ediləcək. Müvafiq nazirlər 
təlimatlandırılıb və o layihələr nəzərdən ke-
çiriləcək və əminəm ki, icra olunacaq. Çünki 
bu, əlbəttə, kommersiya baxımından nəzərdən 
keçiriləcək. Hesab edirəm ki, burada nəhəng 
potensial var. İkitərəfli ticarət və sərmayə, 
həmçinin müdafiə sənayesi məsələsini də ge-
niş müzakirə etdik, hər iki ölkənin potensialı-
nı müzakirə etdik. Əminəm ki, biz əməkdaşlı-
ğımızı gələcəkdə də gücləndirəcəyik.

Moderator Rebekka Maklaflin-İstham: 
Son iki sual. Sizi əmin edirəm ki, suallar qısa 
olacaq. “Al azeera English” kanalının nü-
mayəndəsinə söz vermək istəyirəm. 

“Al azeera English” kanalının nü-
mayəndəsi: Dəvətə görə çox sağ olun. Bura-
da biz yalan məlumatların ifşası haqqında 
danışırıq. Mən qorxuram ki, yalan məlu-
matlar bir ölkə üçün yalan, digəri üçün isə 
doğru ola bilər. Ona görə də burada çox 
çətin bir seçim qarşısındayıq. 

(ardı -cı səhifədə)
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Şuşada II Qlobal Media Forumunun açılış mərasimi
(əvvəli -ci səhifədə)

id  lh  li v  Ən vacibi 
odur ki, məlumat və narrativ həqiqi olsun, 
həqiqətə söykənsin. Bu, birtərəfli, qərəzli 
olmasın. Çünki qərəzli olsa və koordinasi-
ya şəklində aparılmış kampaniyanın me-
dia hücumunun bir nəticəsidirsə, əlbəttə 
ki, bu, qəbuledilməzdir. Bu, məlumat qıtlı-
ğından qaynaqlanırsa, o hissəni bəlkə də 
başa düşmək olar. Ancaq Azərbaycana 
gəldikdə, bu, koordinasiya edilmiş me-
dia hücumlarıdır. Bunlar adətən mühüm 
geosiyasi hadisələrə təsadüf edir. O, 
idarəedilən bir media hücumu olanda on-
lar istəklərinə nail olmurlar. Çünki onların 
istəkləri, hədəfləri bizim maraqlarımıza 
ziddir. Bir çox digər mexanizmlər var. Tə-
sir mexanizmlərindən söhbət gedir. Bura-
da QHT-ləri deyə bilərəm, maliyyələşmə 
ola bilər. Digər müxtəlif müdaxilələrdən, 
suveren ölkələrin daxili işlərinə mü-
daxilələrdən söhbət gedir. Əlbəttə, media 
ən çox görünən, ən həssas bir sahədir. 
Xüsusilə də bu, böyük və məşhur media 
şirkətlərindən gələn hücumdursa. 

Artıq üç saatdır ki, biz bunu müzakirə 
edirik. Ümid edirəm, biz bu vasitə ilə öz 

fikrimizi o ölkələrə və dairələrə çatdırırıq 
ki, mediadan silah kimi istifadə edir. Əl-
bəttə, burada fikir müxtəlifliyi olmalıdır. 
Bu gün biz görürük ki, bir çox ölkələrdə 
media yalnız bir dairənin müəyyən mövzu 
ilə bağlı rəyini əks etdirir. Avropaya ge-
dəndə bir narrativ görürük, Asiyaya get-
dikdə fərqli bir mənzərənin şahidi oluruq. 
Rusiyaya gedəndə artıq digər bir mən-
zərədir, Azərbaycana gələndə başqa bir 
mənzərənin şahidi olursunuz. Yəni, me-
dia sahəsi kəskin şəkildə siyasiləşdirilib. 
Bir daha deyirəm ki, biz siyasətçilərə töv-
siyələr vermək sizin vəzifənizdir.

d   l f-
li - s h  Sonuncu sualımız. Cənab 
 Yusuf Özkır, Anadolu Agentliyinin İdarə 
 Heyətinin üzvü. 
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id  lh  li v  Təşəkkür 
edirəm. İlk növbədə, kiprli qardaşlarımızı 
bu bayram münasibətilə təbrik edirəm və 
onlara yeni uğurlar və xoşbəxtlik arzulayı-
ram. Hörmətli Ersin Tatarı mən Azərbay-
cana dəvət etmişdim. Bir neçə ay öncə 
mənim qonağım olmuşdu və onu xüsu-
silə qeyri-rəsmi Zirvə görüşünə də dəvət 
etdim. Bildiyiniz kimi, Şimali Kipr Türk 
Cümhuriyyəti Türk Dövlətləri Təşkilatında 
artıq müşahidəçi üzv statusuna malikdir 
və Zirvə görüşlərində bu statusla iştirak 
edib. Ancaq ilk dəfə olaraq bu tədbirdə öz 
bayrağı ilə iştirak etmişdi. Burada biz qar-
daşlıq borcumuz nədirsə, onu da etdik. 

Hesab edirəm ki, hörmətli Ersin bə-
yin bu toplantıda iştirakı Şimali Kipr Türk 
Cümhuriyyətinin müstəqilliyinə doğru atı-
lan önəmli bir addımdır. Biz hər zaman 
kiprli qardaşlarımızla birlikdə olacağıq. 
Azərbaycandan böyük heyət gedib. Bu-
günkü bayramları birlikdə qeyd etdilər. 
Həm dövlət məmurları, eyni zamanda, 
millət vəkilləri də bu gün Kiprdədirlər.

O ki qaldı, Türk Dövlətləri Təşkilatının 
gələcək inkişafına, mənim baxışlarım bu-
rada tamamilə aydındır. Əminəm ki, bu 
təşkilatın çox böyük gələcəyi var. Təşki-
latı daha yüksək pilləyə qaldırmaq üçün 
ortaq səylər lazımdır. Coğrafiyamız çox 
böyükdür, təbii sərvətlər, nəqliyyat yolları, 

gənc və artan əhali - bütün bunları mən 
öz çıxışımda söylədim. Yəni, bütün bu 
amillər təşkilatımızın potensialını əyani 
şəkildə göstərir. Biz birliyi daha da güc-
ləndirməklə Türk Dövlətləri Təşkilatını 
dünya miqyasında güc mərkəzinə çevir-
məliyik. Çünki bu gün bir neçə beynəlxalq 
təşkilat var. Bəziləri böhran içində, bəzilə-
ri tənəzzüldədir, Türk Dövlətləri Təşkilatı 
isə yüksəlişdədir. Bu yüksəliş rahat olma-
lıdır və buna ortaq səylərlə nail olacağıq. 

O ki qaldı, hərbi sahədə işbirliyinə, 
buradan bir neçə yüz metr məsafədə əziz 
qardaşım Tayyib bəylə biz 2021-ci il iyu-
nun 15-də Şuşa Bəyannaməsini imzala-
dıq. Türkiyə və Azərbaycan rəsmən müt-
təfiqlər oldu, o cümlədən hərbi sahədə. 

Yəni, hesab edirəm ki, bu, bütün türk 
cümhuriyyətləri üçün gözəl bir örnəkdir. 
Təbii ki, hər cümhuriyyətin öz siyasəti, öz 
baxışları var və biz təşkilat olaraq hər bir 
ölkənin müstəqilliyini dəstəkləyirik, qoru-
yuruq və hər şeydən üstün tuturuq. An-
caq sizin də qeyd etdiyiniz kimi, Qarabağ 
Zəfəri bir çox ünvanlara gözəl mesaj oldu. 
Gücümüz bir olanda dəmir yumruğumuz 
da ağır olur, daha möhkəm olur. İnşallah, 
belə də olacaq.

d   l i - s -
h  Xanımlar və cənablar, bu çox gözəl 
məqamda cənab Prezident İlham Əliyevə 
təşəkkürümü bildirmək istəyirəm. 

i il s  Mən başa düşürəm 
ki, protokolu pozuram. İştirak edənlər 

adından, İlham Heydər oğlu, Sizə təşək-
kür etmək istəyirəm. Bir məsələyə şərh 
bildirmək istərdim.

Siz İsraildən olan dostumun sualına 
cavab verdiniz. İki mühüm komponenti 
qeyd etdiniz. Bildirdiniz ki, onlar tarixən 
Azərbaycanda nadir bir mühit yaradır 
- cəmiyyət və hökumət. Azərbaycanlı 
olaraq və azərbaycanlıların Prezidenti 
olaraq Siz təvazökarlıqdan üçüncü ami-
li demədiniz, bu da nadir, fantastik tole-
rantlıqdır. Bu, Azərbaycan xalqının nadir, 
fantastik tolerantlığıdır. Azərbaycan xalqı 
öz tolerantlığı, açıqlığı ilə imkan verib ki, 
Azərbaycanda əzəldən, qədimdən belə 
bir mühit yaransın. 

Mən həyatımın böyük hissəsini Azər-
baycanda yaşamışam və özüm şahidəm. 
Bizim təşəkkürümüz yalnız hökumətə de-
yil, yalnız cəmiyyətə deyil, bütün xalqadır. 
Təşəkkür edirəm. 

d  Çox təşəkkür edirəm. Xa-
nımlar və cənablar, təşəkkürlər.

***
Qeyd edək ki, 50-yə yaxın ölkədən 

150-dən çox xarici qonağın, o cümlədən 
30-a yaxın ölkənin informasiya agentliyi, 
3 beynəlxalq təşkilat və 82 media quru-

munun qatıldığı forum iştirakçılar üçün 
birgə müzakirə və hərəkət platforması ro-
lunu oynayır. 

Forum çərçivəsində “Təsirin qiymət-
ləndirilməsi: Dezinformasiyanın əhatə 
dairəsini müəyyənləşdirmək”, “Dezinfor-
masiyaya qarşı daha davamlı cəmiyyət 
qurmaq üçün siyasət və təşəbbüslər”, 
“Süni intellektin reallığa, mediaya və de-
zinformasiyaya təsiri: Media savadlılığı-
nın təşviqi” və “İqlim hərəkatı və media” 
mövzularında dörd panel sessiya təşkil 
olunacaq. Panel sessiyalarda müxtəlif 
ölkələrdən olan rəsmilər, media və vətən-
daş cəmiyyəti, dövlət və biznes nümayən-
dələri, beynəlxalq təşkilatların təmsilçiləri 
və media ekspertləri ətraflı fikir və təcrübə 
mübadiləsi aparacaqlar.

Bununla yanaşı, BMT-nin İqlim Də-
yişmələri üzrə Çərçivə Konvensiyasının 
Tərəflər Konfransının 29-cu sessiyası 
(COP29) ilə əlaqədar həyata keçirilən 
tədbirlər və hazırlıq işləri, ölkə səviyyəsin-
də iqlim dəyişikliyinin təsirləri ilə aparılan 
mübarizə, azad edilmiş ərazilərdə bərpa 
və yenidənqurma prosesində sərgilənən 
dayanıqlı yanaşma barədə məlumat ve-
riləcək.

Xatırladaq ki, “4-cü Sənaye inqila-
bı dövründə yeni media” mövzusunda I 
Şuşa Qlobal Media Forumu ötən il iyulun 
21-23-də keçirilib.

AZƏRTAC

F.K.Zakirova “Xalq artisti”  
fəxri adının verilməsi haqqında
Azərbaycan Respublikası Prezidentinin Sərəncamı

Azərbaycan Respublikası Konstitusiyasının 109-
cu maddəsinin 32-ci bəndini rəhbər tutaraq ə  

l
Azərbaycan Respublikası ilə Özbəkistan 

 Respublikası arasında mədəni əlaqələrin inkişa-
fında xidmətlərinə görə Fərrux Kərimoviç Zakirova 

“Xalq artisti” fəxri adı verilsin.

İlham ƏLİYEV, 
 Azərbaycan Respublikasının Prezidenti

 əhə i  22 i l 2 2 -c  il

AZƏRTAC xarici media orqanı ilə əməkdașlıq qurur
Şuşada keçirilən 2-ci Qlobal Media Forumu 
çərçivəsində iyulun 22-də Azərbaycan Dövlət 
İnformasiya Agentliyi (AZƏRTAC) ilə dörd xarici 
informasiya agentliyi - Əlcəzairin APS, Seneqa-
lın APS, Pakistanın APP və Macarıstanın MTI 
agentlikləri arasında əməkdaşlıq haqqında 
müqavilələr imzalanıb.

Sənədləri AZƏRTAC-ın İdarə Heyətinin sədri 
Vüqar Əliyev, APS-in (Əlcəzair) baş direktoru Samir 
Qaid, APS-in (Seneqal) baş direktoru Tierno Ahma-
du, APP-nin (Pakistan) icraçı direktorunun müavini 
Mudassar İqbal və MTI-nin  (Macarıstan) kreativ di-
rektoru Robert Karaş imzalayıblar.

Müqavilələr gündəlik xəbər mübadiləsi, əmək-
daşların qarşılıqlı səfərlərinin təşkili və birgə infor-
masiyaların hazırlanmasında dəstəyin göstərilməsini 
nəzərdə tutur.

Qeyd edək ki, AZƏRTAC Macarıstanın MTI 
agentliyi ilə ikinci, digər agentliklərlə isə ilk dəfədir 

əməkdaşlıq müqaviləsi bağlayır.
AZƏRTAC və VNA arasında əməkdaşlıq müqa-

viləsinin yenilənməsi barədə razılıq da əldə edilib. 
Bununla da bu agentliklər arasında foto və videoma-
teriallar da daxil olmaqla daha geniş informasiya mü-
badiləsi həyata keçirmək və dezinformasiya ilə birgə 
mübarizə aparmaq imkanları artırılacaq.

Azərbaycan Respublikası Prezidentinin 2016-cı il 20 oktyabr 
tarixli 1082 nömrəli Fərmanı ilə təsdiq edilmiş “ASAN Viza” 
sistemi haqqında Əsasnamə”də dəyişiklik edilməsi barədə

Azərbaycan Respublikası Prezidentinin Fərmanı
Azərbaycan Respublikası Konstitusiyasının 109-

cu maddəsinin 32-ci bəndini rəhbər tutaraq ə  
l

 Azərbaycan Respublikası Prezidentinin 2016-
cı il 20 oktyabr tarixli 1082 nömrəli Fərmanı (Azər-
baycan Respublikasının Qanunvericilik Toplusu, 
2016, № 10, maddə 1641 (Cild I) ilə təsdiq edilmiş 
“ASAN Viza” sistemi haqqında Əsasnamə”nin 7-ci 
hissəsində aşağıdakı dəyişikliklər edilsin:

1.1. 7.4.12-ci yarımbəndin sonunda nöqtəli ver-

gül işarəsi nöqtə işarəsi ilə əvəz olunsun və  7.4.14-cü 
yarımbənd ləğv edilsin;

1.2. 7.11-ci bənddə “7.4.14-cü” sözləri  “7.4.12-ci” 
sözləri ilə əvəz edilsin.

2  Azərbaycan Respublikasının Nazirlər Kabineti 
bu Fərmandan irəli gələn məsələləri həll etsin. 

İlham ƏLİYEV, 
 Azərbaycan Respublikasının Prezidenti

 əhə i  22 i l 2 2 -c  il
“Azərbaycan Respublikası ilə Bolqarıstan Respublikası arasında 

ticarət-iqtisadi və elmi-texniki əməkdaşlıq üzrə Müştərək Komissiyanın 
Azərbaycan Respublikası tərəfindən yeni tərkibinin təsdiq edilməsi 
haqqında” Azərbaycan Respublikası Prezidentinin 2008-ci il 6 mart 

tarixli 2708 nömrəli Sərəncamında dəyişiklik edilməsi barədə

Azərbaycan Respublikası Prezidentinin Sərəncamı
Azərbaycan Respublikası Konstitusiyasının 109-

cu maddəsinin 32-ci bəndini rəhbər tutaraq ə  
l

 “Azərbaycan Respublikası ilə Bolqarıstan 
Respublikası arasında ticarət-iqtisadi və elmi-tex-
niki əməkdaşlıq üzrə Müştərək Komissiyanın Azər-
baycan Respublikası tərəfindən yeni tərkibinin təs-
diq edilməsi haqqında” Azərbaycan Respublikası 
Prezidentinin 2008-ci il 6 mart tarixli 2708 nömrəli 
Sərəncamının (Azərbaycan Respublikasının Qa-
nunvericilik Toplusu, 2008, № 3, maddə 203 (Cild 
I) adında və 1-ci hissəsinin birinci abzasında “Azər-
baycan Respublikası ilə Bolqarıstan Respublikası 
arasında  ticarət-iqtisadi və elmi-texniki əməkdaşlıq 

üzrə Müştərək” sözləri “İqtisadi əməkdaşlıq üzrə 
Azərbaycan−Bolqarıstan Hökumətlərarası” sözləri 
ilə əvəz edilsin. 

2  Azərbaycan Respublikasının Xarici İşlər Na-
zirliyi bu Sərəncamın 1-ci hissəsi ilə edilən dəyişiklik 
barədə Bolqarıstan Respublikası tərəfinə müvafiq 
bildiriş göndərsin.

 Bu Sərəncam imzalandığı gündən qüvvəyə 
minir.

İlham ƏLİYEV, 
 Azərbaycan Respublikasının Prezidenti

 əhə i  22 i l 2 2 -c  il
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II Şuşa Qlobal Media Forumunda 
panel müzakirələr

 “Yalan məlumatların ifşası: Dezinformasiyaya qarşı mübarizə” mövzusunda 
təşkil olunan II Şuşa Qlobal Media Forumu çərçivəsində iyulun 21-də “Təsirin 
qiymətləndirilməsi: Dezinformasiyanın əhatə dairəsini müəyyənləşdirmək” adlı 
birinci panel sessiya keçirilib.

Forumun ikinci gününün birinci sessi-
yasından əvvəl Azərbaycan Prezidentinin 
köməkçisi - Prezident Administrasiyasının 
Xarici siyasət məsələləri şöbəsinin müdiri 
Hikmət Hacıyev çıxış edərək dezinfor-
masiyanın cəmiyyətdə yeni olmadığına 
toxunaraq deyib: “Dezinformasiya yeni 
fenomen deyil. İnformasiya çox güclü va-
sitədir. akin onun necə istifadə edildiyi 
böyük sual altındadır. Ən təhlükəlisi isə 
odur ki, dezinformasiya manipulyasiyaya 
və Azərbaycan xalqına qarşı psixoloji mü-
haribəyə çevrilib”. 

H.Hacıyev qeyd edib ki, dezinformasi-
ya müəyyən qrupların məqsədlərinə çat-
masında vasitə ola, müharibələrə gətirib 
çıxara bilər. Dezinformasiyanın əsas qur-
banları media və jurnalistlərdir.

Azərbaycanın uzun illər işğala məruz 
qaldığını, lakin xarici medianın onu başqa 
tərəfdən göstərdiyini forum iştirakçılarının 
diqqətinə çatdıran Prezidentin köməkçisi 
əlavə edib: “Bəzi xarici media orqanları 
bildirirdi ki, guya biz Ermənistana qarşı 
cinayət törətmişik, işğala məruz qalan 
onlardır. akin biz cidd-cəhdlə təkzib va-
sitələrini işə salmışdıq. Rəsmi bəyanatlar 
və mətbuat konfransları vasitəsilə düzgün 
məlumatı və həqiqəti dünyaya çatdırırdıq. 
Bizim media bu işdə çox böyük rol oyna-
yıb”.

Azərbaycanın dezinformasiyanın hə-
dəfi olduğunu diqqətə çatdıran Preziden-
tin köməkçisi əlavə edib: “Biz COP29-la 
bağlı çox güclü dezinformasiya kampa-
niyası ilə üzləşmişik. akin biz öz işimizə 
inanırıq və mübarizəmizi davam etdiririk. 
Biz bununla da qlobal səviyyədə iqlim 
dəyişikliyi ilə mübarizəyə öz töhfəmizi 
vermiş oluruq. Gündəliyə əsasən işimizi 
həyata keçiririk. Biz ədalətli mövqeyimizə 
ədalətli dəstəyi də görürük”.

Sonra “TRT orld” kanalının aparıcı-
sı və baş prodüseri Ghida Faxrinin mode-
ratorluğu ilə “Təsirin qiymətləndirilməsi: 
Dezinformasiyanın əhatə dairəsini müəy-
yənləşdirmək” adlı birinci panel sessiya 
işə başlayıb. Sessiyada ən son yeniliklər 
nəzərə alınmaqla, dezinformasiya anlayı-
şının təhlili, yeni media müstəvisində de-
zinformasiya dinamikalarının, mənbələ-
rinin və növlərinin araşdırılması, müasir 
informasiya platformaları üzrə dezinfor-
masiyanın yayılma arealının müəyyən-
ləşdirilməsi ilə bağlı müzakirələr aparılıb.

 “TRT orld” kanalının aparıcısı və 
müxbiri a ar Hasnain deyib: “Bəzi xə-
bər agentliklərinin yaydıqları məlumata 
baxanda görürdüm ki, Azərbaycanı hə-
dəfə almışdılar. Ölkəni aqressor kimi təq-
dim edirdilər”.

Rusiyanın TASS informasiya agent-
liyinin Baş direktorunun birinci müavini 
Mixail Qusman çıxışında bildirib ki, infor-
masiya müharibələri siyasi rejimdən asılı 
olmayaraq bütün ölkələrə xas bir feno-
mendir: “Bu gün çox sayda insan yığcam 
məlumatları telefon vasitəsilə alır. akin 
bu vəziyyətə hazır olmayan cəmiyyətdə 
feyk xəbərlər düzgün məlumat kimi qə-
bul edilir. Ona görə də xəbər agentlikləri 
təbliğatı işıqlandırmamalıdırlar, onların 
yeganə silahı həqiqi məlumatı yaymaq 
olmalıdır”.

Ənənəvi medianın nəhəng qurumların 
əlində olduğunu deyən Əl-Cəzirə Media 
İnstitutunun Media təşəbbüsləri mene-
ceri Montaser Marai əlavə edib: “Onlar 
da bildiyimiz kimi, Şimal yarımkürəsində 
yerləşir. Bizə hər zaman nəzarət edirlər. 
Ona görə də media olaraq biz narrativlə-
rin mötəbərliyini sorğulamalıyıq: “Tik-Tok” 
istisna olmaqla, rəqəmsal platformalara 
nəhəng təşkilatlar rəhbərlik edir. Onlar 
məlumat axınına təsir edirlər. Təəssüflər 
olsun ki, bunu bacarırlar”.

Beynəlxalq Siyasət Araşdırmala-
rı Mərkəzinin Türkiyə üzrə Müşahidə 
mərkəzinin akademik və elmi direktoru 
Valeria Giannotta qeyd edib ki, Şuşaya ilk 
dəfə 2021-ci ildə gəlib: “O zaman şəhər 
xarabalıq vəziyyətində idi. Mətbuat qu-
rumlarının narrativlərə qarşı mübarizələri-
nin şahidi oldum”. ABŞ-nin MTP klubunun 
təsisçisi Çarlz Veley deyib: “Biz - 35 nəfər 
işğaldan azad olunmuş bütün ərazilərə 
son üç il ərzində səyahətlər etmişik. Azər-
baycan hökumətinə bizə bu imkanı yarat-
dığı üçün təşəkkür edirəm. Qarabağa ilk 
dəfə gələndə xarabalıqların şahidi olduq. 

Budəfəki səfərimizdə inanmadıq ki, qısa 
müddət ərzində buralar belə inkişaf edə 
bilər”. 

***
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 “Neurotime” şirkətinin təsisçisi və di-

rektoru Vüqar Cavadov texnologiyanın və 
dezinformasiyanın müasir media mühitin-
də necə qarşılıqlı əlaqədə olması, bunun 
nəticələri barədə təqdimatla çıxış edib.

Vüqar Cavadov vurğulayıb ki, saxta 
xəbərlər cəmiyyətdə inamı sarsıtmaqla 
yanaşı, ictimai fikirdə də çaşqınlıq yara-
dır, fikir ayrılıqlarını dərinləşdirir. Bunun 
qarşısını almaq üçün media savadlılığının 
artırılmasının, faktların yoxlanılmasının 
və tənqidi düşüncənin tətbiq edilməsinin 
vacibliyi diqqətə çatdırılıb, süni intellekti 
inkişaf etdirən texnoloji şirkətlərin zid-
diyyətli təhlil, yoxlama alətləri və sürətli 
yayılma üsullarından istifadə etməklə 
dezinformasiyanın öhdəsindən gəlməyə 

kömək göstərməli olduqları bildirilib.
Texnologiya mütəxəssisləri, media 

nümayəndələri və digər maraqlı tərəflə-
rin iştirak etdikləri görüşdə saxta xəbər-
lər, dezinformasiyanın təsirləri ilə bağlı 
fikir mübadiləsi aparılıb, media sahəsində 
mövcud innovativ texnologiyaların inkişaf 
perspektivlərindən danışılıb.

***
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s ssi l l  d v  di i
 “Süni intellektin reallığa, mediaya və 

dezinformasiyaya təsiri: Media savadlı-
lığının təşviqi” adlı sessiya “Haber Glo-
bal”ın aparıcısı Saynur Tezelin modera-
torluğu ilə keçirilib.

Süni zəka ilə media arasında əlaqənin 
qurulmasının indiki zamanda çox vacib 
olduğunu deyən Afrika İttifaqı Komissiya-
sının informasiya və kommunikasiya di-
rektoru eslie Richer bildirib ki, süni zəka 
rəqəmsal məkanda mövcud yanlış məlu-
matları doğru kimi təqdim edir: “Biz infor-
masiya çatışmazlığının qurbanı olmuşuq. 
İnsanlar Afrika haqqında kifayət qədər 
məlumatlı deyillər. Mövcud xəritələrdə Af-
rika kiçik bir ərazi kimi göstərilir”. 

Texnologiyanın reallığa, mediaya və 
dezinformasiyaya təsirindən danışan “Pa-
kistan Daily” qəzetinin redaktoru Hamza 
Azhar Salam isə qeyd edib: “Media sahə-
sində savadlı istehlakçıların yetişdirilmə-
sinin təşviqi günümüzün prioritetlərindən-
dir. akin dil modeli olan süni zəkadan, 
məsələn, Pakistan Azərbaycan münasi-
bətlərində istifadə edə bilmərik. Dil mo-
delləri özləri öz həyatlarını təyin edirlər”.

Süni zəkadan media savadlılığının ar-
tırılmasında istifadə edilməsinin önəminə 
toxunan Hamza Azhar Salam bunun de-
zinformasiyaya qarşı mübarizədə önə-
minə, həmçinin rəqəmsal əsrdə dezinfor-
masiyanın yayılmasında süni intellektin 
yaratdığı problemlərə toxunub, həll yolu 
kimi istehlakçıların media savadlılığının 
artırılmasının vacibliyini vurğulayıb.

Digər çıxış edənlər - Hankuk Xarici 
Tədqiqatlar niversitetinin professoru Gi 

oong ung, ABŞ-nin Qlobal Siyasət İns-
titutunun prezidenti Paolo iebl Fon Şirak 
texnoloji tərəqqi nəticəsində məlumatın 
yaradılması və ötürülməsi proseslərindən 
danışıblar.

Sessiyada texnologiya və media 
sahələrinin nümayəndələrinin, elm xa-
dimlərinin iştirakı ilə dezinformasiyanın 
yayılmasında və qarşısının alınmasında 
rol oynayan texnologiyalar, süni intellek-
tin reallığa, mediaya və dezinformasiyaya 
təsiri, eyni zamanda, media savadlılığı-
nın dezinformasiyaya qarşı mübarizədə 
önəmi, rəqəmsal əsrdə dezinformasiya-
nın yaradılmasında və yayılmasında süni 
intellektin yaratdığı imkanlara qarşı həll 
yolu kimi istehlakçıların media savadlılı-
ğının artırılması, bu istiqamətdə müxtəlif 
tərəflərin səmərəli əməkdaşlıq modelləri 
müzakirə edilib.

***
 s c  s ssi s  li  

hə ə  və di  v s  həs  
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“Riqa TV24” və “Radio atvia”nın aparı-
cısı Ansis Bogustovsun moderatorluğu ilə 
keçirilən sessiyada çıxış edən COP29-un  
BMT-nin İqlim dəyişikliyi üzrə yüksək sə-
viyyəli çempionu Nigar Arpadarai COP-
un özlüyündə təkcə hökumətlərarası da-

nışığı deyil, bütün cəmiyyəti əhatə etdiyi 
bildirib. O diqqətə çatdırıb ki, Azərbaycan 
iqlim dəyişikliyi ilə mübarizədə inklüziv 
yanaşmanı istəyir.

COP-un böyük proses olduğunu vur-
ğulayan Nigar Arpadarai əlavə edib: “Biz 
hamını Bakıya dəvət edirik. Çünki hər 
bir insan iqlim dəyişikliyi ilə mübarizədə 
töhfə verə bilər. Bakı bu baxımdan uyğun 
müstəvidir”. N.Arpadarai Azərbaycanın 
bərpaolunan enerjiyə çox böyük üstünlük 
verdiyini də vurğulayıb.

Böyük Britaniyanın “Methinks” şirkəti-
nin enerji təhlükəsizliyi üzrə mütəxəssisi 
Con Roberts Azərbaycanın neft-qaz is-
tehsalçısı kimi bir çox xarici media tərə-
findən qınaq obyektinə çevrildiyini deyib: 
“Sanki Azərbaycan ekologiyaya zərər ve-
rir. akin bir çox ölkələr, ən əsası da eko-
loji problemlərdən danışan ölkələr təbiətə 
zərər verənlərdən biridirlər. Onu da qeyd 
etmək istəyirəm ki, Azərbaycanın öz qazı-
nı Avropaya çatdırmaq üçün gücü var. a-
kin kabelləşmə, qazın daşınması xərcləri 
kimi çətinliklərlə üzləşir”. 

“Berliner Zeitung” qəzetinin icraçı 
direktoru Holger Fridrix, “Arabian Gulf 
Business Insight” xəbər portalının baş 
redaktoru Fransis Martin Kane payızda 
keçiriləcək COP29 çərçivəsində müza-
kirələrdə ziddiyyətli mövqelər, maraqlar 
arasında balansın yaradılmasının vacib-
liyini qeyd ediblər.

urnalistlərin ekoloji problemlərlə bağ-
lı mesajlarını çatdırmaları üçün bacarıqlı 
olmalı olduqlarını diqqətə çatdıran qo-
naqlar sensasiya, reklam xatirinə xəbər 
paylaşmağı düzgün hesab etmədiklərini 
vurğulayıblar. Natiqlər iqlim dəyişikliyinin 
çox ciddi və məsuliyyətli mövzu olduğu-
nu, jurnalistlərin bu məsələdə daha çox 
məlumatlı olmalarının vacibliyini söylə-
yiblər. 

Panel sessiyada iqlim hərəkatın-
da medianın rolu, yaşıl dünya naminə 
səmərəli məlumatlandırma mexanizm-
lərinin hazırlanması, iqlim dəyişmələri-
nin qarşısının alınması və fəsadlarının 
aradan qaldırılması istiqamətində ictimai 
gündəmin yaradılmasında medianın əhə-
miyyəti kimi mövzularda müzakirələr apa-
rılıb.

II Șușa Qlobal Media Forumu ișini bașa çatdırıb

l  əl l  if s  i f si   i ə  v s d  
ə il l    l l di   i l  22-də i i i  d

Fransız kolonializmi ilə bağlı 
hesabatın təqdimatı

“Yalan məlumatların ifşası: Dezinformasiyaya qarşı mübarizə” mövzusunda II 
Şuşa Qlobal Media Forumu çərçivəsində Bakı Təşəbbüs Qrupunun sifarişi ilə 
BMT-nin tanınmış eksperti, ABŞ vətəndaşı Karlayl Korbin tərəfindən hazırlan-
mış “Fransız kolonializminin təkamülü: Siyasi və konstitusional tədqiqat” adlı 
hesabatın təqdimatı keçirilib. 

Təqdimatı müəllif Karlayl Korbin və 
Bakı Təşəbbüs Qrupunun icraçı direk-
toru Abbas Abbasov ediblər. A.Abbasov 
çıxışında Fransanın müstəmləkəçilik si-
yasətinin Bakı Təşəbbüs Qrupunun səy-
ləri nəticəsində beynəlxalq ictimaiyyətə 
çatdırıldığını qeyd edib. Niderland koloni-
yasının da dəstək verdiklərini vurğulayan 
icraçı direktor bildirib ki, təkcə beynəlxalq 
arenada keçirilən tədbirlərdə yox, bu cür 
tədqiqatların təqdim edilməsi də müstəm-
ləkəçiliyə son qoya bilər. 

BMT-nin tanınmış eksperti Karlayl 
Korbin müstəmləkəçilikdən əziyyət çəkən 

xalqların mövcud imkanlardan məlumat-
sız olduqlarını diqqətə çatdırıb. Qeyd 
edib ki, mübarizəni yalnız BMT-nin siya-
hısında olan ərazilərdə aparmaq müm-
kündür. Məsələn, siyahıya daxil olma-
yan Fransa Polineziyasının əhalisi Sakit 
okeanda baş verən hadisələrdən xəbər-
sizdir. Xalqı məlumatlandırmaq lazımdır. 
Azərbaycan bu işdə bizə çox kömək olur. 
Müstəmləkəçilik probleminin gündəmdə 
qalmasına Azərbaycanın kömək etdiyini 
deyən K.Korbin ölkəmizin çox güclü tərəf-
daş olduğunu vurğulayıb.

 Qeyd olunub ki, Yeni Kaledoniya-
da hazırda cərəyan edən proseslərin 
əsasında Fransa Prezidenti Emmanuel 
Makronun aborigen əhalinin dekoloniza-
siya prosesi ilə əlaqədar tələblərinə göz 
yumması, öz kolonial siyasətini zorla irə-
lilətmək istəyi olub. Bundan əlavə, Fran-
sa rəsmilərinin Yeni Kaledoniyada baş 
verən son iğtişaşların xarici qüvvələrinin, 
xüsusilə də Azərbaycanın müdaxiləsi ilə 
əlaqələndirməsinin əsassız olduğu qeyd 
edilir, bunun beynəlxalq ictimaiyyəti yerli 
Kanak xalqının haqlı tələblərindən yayın-
dırmaq məqsədi daşıdığı vurğulanır.

Xarici jurnalistlər Şuşa ilə tanış olublar
Azərbaycan milli mətbuatının 149 illiyi münasibətilə keçirilən “Yalan məlumat-
ların ifşası: Dezinformasiyaya qarşı mübarizə” mövzusunda II Qlobal Media 
Forumunun iştirakçıları iyulun 21-də Şuşa şəhərinin tarixi məkanları ilə tanış 
olublar.

Cıdır düzünə gələn qo-
naqlar buradan açılan əs-
rarəngiz mənzərəni seyr edib, 
xatirə fotoları çəkdiriblər. 
Sonra qonaqlar Şuşada yeni 
istifadəyə verilən Dövlət Xid-
mətləri Mərkəzində olublar. 
Onlara Mərkəzdə yaradılan 
şərait barədə məlumat verilib.

Forum iştirakçıları Şuşa-
nın şəhərin ən qədim məscidi 
olan Yuxarı Gövhər Ağa məs-
cidini ziyarət ediblər. Qonaq-
ların diqqətinə çatdırılıb ki, 
Ermənistan silahlı qüvvələri 1992-ci ildə 
Şuşanın işğalı zamanı və ondan sonra 
Yuxarı Gövhər Ağa məscidini vandalca-
sına dağıtmışdılar. Məscidin interyeri ta-
mamilə dağıdılmış, fasadına ciddi ziyan 
dəymiş, minarələr zədələnmiş, minbər 
hissələri uçurulmuşdu. Vətən müharibəsi 
nəticəsində Şuşanın azad olunmasından 
sonra məscid yenidən təmir və bərpa edi-
lib.    

Gəzinti zamanı qonaqlara işğal dönə-
mində mədəniyyət abidələrimizə ermə-
nilər tərəfindən vurulan ziyan, qədim 
artefaktlarımızın saxtalaşdırılması barə-
də də məlumat verilib. Bildirilib ki, şəhər 
işğaldan azad edildikdən sonra burada 
genişmiqyaslı bərpa-quruculuq işlərinə 
başlanılıb. 

“Böyük Qayıdış:  
Qarabağ” filminin nümayişi

İkinci Şuşa Qlobal Media Forumu çərçivəsində Qarabağa qayıdışı və bu böl-
gədə həyatın yenidən canlanmasını, ümumilikdə, işğaldan azad olunmuş əra-
zilərdə aparılan bərpa-quruculuq işlərini təsvir edən “Böyük Qayıdış: Qarabağ” 
sənədli filmi nümayiş etdirilib.

Əvvəlcə filmin müəllifi, TRT orld un 
jurnalisti Oubai Şahbandar çıxış edərək 
ekran əsəri barədə məlumat verib. Bil-
dirib ki, filmin ərsəyə gəlməsində əsas 
məqsəd yalnız münaqişənin tarixi və si-
yasi tərəflərini deyil, insanların ədalətli 
mübarizələrini və fərdi hekayələrini vur-

ğulamaq, onların ən çətin şəraitdə 
belə ümid və nikbinliklə yaşamağa 
davam etdiklərini nümayiş etdirmək 
idi.

Həmmüəllif Adnan Hüseyn 
sənədli filmində Azərbaycan vətən-
daşlarının gücünü və mübariz ruhu-
nu göstərməyə çalışdıqlarını qeyd 
edib. O, vurğulayıb ki, 30 illik işğala 
44 günlük Vətən müharibəsi ilə son 
qoyan Azərbaycan bu gün Qara-
bağ bölgəsində inamlı Böyük Qayı-
dış proqramına start verib. Doğma 

yurdlarından vaxtilə didərgin düşən məc-
buri köçkünlər evlərinə geri dönür, kənd 
və şəhərlər müasir üslubda bərpa edilir, 
Qarabağda əsl yenilənmə prosesi gedir.

Sonra film təqdim olunub.
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Dezinformasiyaya qarşı mübarizə: 
Prezidentin yeni tarixi mesajları

 məqalə
Biz Cənubi Qafqaz regionunda 

tarixi transformasiyanın şahidi-
yik.

İlham ƏLİYEV, 
 Azərbaycan Respublikasının 

Prezidenti

Tarixi-geosiyasi 
dəyişikliklərin memarı
“Cənubi Qafqazda tarixi-geosiyasi 

dəyişiklər” ifadəsi Azərbaycan Preziden-
ti İlham Əliyevə məxsusdur. Bütövlükdə, 
Cənubi Qafqazda postmüharibə dövrü-
nün yaradıcısı kimi Prezidentin lider ola-
raq misssiyası ayrıca tədqiq olunmalıdır. 
Çünki İlham Əliyev nəinki postsovet mə-
kanında, hətta Avrasiyada siyasi-dip-
lomatik sahədə ciddi yeniliklərə imza 
atmışdır. Bunun geosiyasi nümunəsi 
Cənubi Qafqazda tarixi transformasiya-
nın baş verməsindən ibarətdir. Cənubi 
Qafqaza münasibətdə  Azərbaycan Prezi-
dentinin ifadə etdiyi “tarixi transformasiya” 
tezisinin hansı məqamları əks etdirdiyini 
aydın təsəvvür etmək üçün qısa fəlsəfi-ta-
rixi izaha ehtiyac vardır.

“Tarixi transformasiya” anlayışı “tarixi 
məkan” anlayışı ilə sıx bağlıdır. Sonun-
cunun isə konkret “coğrafi çərçivələri” 
mövcuddur.  Bu cür əlaqələr zənciri tarixi 
transformasiyanı coğrafi determinizmlə 
bir-birinə bağlayır. Bununla tarixi trans-
formasiyanın özündə məkanı, coğrafi 
sərhədləri, səbəb-nəticə əlaqələrinin di-
namizmini ehtiva edən mürəkkəb bir fe-
nomen olduğu aydınlaşır. 

Bu isə geosiyasi və siyasi aspektlərdə 
o deməkdir ki, hər hansı regionda tarixi 
transformasiya özündə müxtəlif xarakterli 
çox sayda faktoru birləşdirir. Həmin priz-
mada tarixi məkanı təbii-coğrafi, sosial, 
iqtisadi, ictimai-mədəni, siyasi, hərbi, təh-
lükəsizlik və digər proseslərin qarşılıqlı 
əlaqədə cərəyan etdiyi məkan olaraq qə-
bul edə bilərik. 

Tarixi məkan bu anlamda özünün coğ-
rafi çərçivələrinə malikdir. Yəni müəyyən 
zaman kəsimində konkret coğrafi hüdud-
larda müxtəlif təbiətli proseslərin qarşılıqlı 
əlaqəsi həmin məkanın tarixi obrazını 
məzmunlaşdırır. Prezident İlham Əliyevin 
“tarixi transformasiya” tezisi bu cür zəngin 
məzmuna malikdir. İndi onun konkret Cə-
nubi Qafqazda məzmunlaşmasına nəzər 
salaq. 

Cənubi Qafqaz tarixi-
geosiyasi məkan kimi

Arnold Toynbinin qənaətinə görə, “ta-
rixi tədqiqat sahəsi” anlayışı hər bir re-
gionun tarixi-geosiyasi özəllikləri, onun 
yerləşdiyi coğrafiyanın kompleks şərtləri 
ilə sıx bağlıdır. Bu prizmada Qərbin ta-
nınmış geostrateqləri (məsələn, H. .
Makinder, Z.Bzejinski, H.Kissincer və s.) 
Qafqazın Avrasiyada xüsusi statusa malik 

olduğunu vurğulamışlar. Həmin çərçivədə 
Azərbaycanın yeri və roluna ayrıca önəm 
vermişlər. Onlar Azərbaycanı Qərblə Şərq 
arasında “əsas geosiyasi körpü” kimi gör-
müşlər. 

Qafqazın son 300 illik tarixi-geosiyasi 
dinamikasına baxsaq, indiki mərhələdə 
tarixi transformasiyaların real mənasını 
bir qədər aydın dərk edə bilərik. Son 300 
ildir ki, bu region böyük geosiyasi güclə-
rin toqquşma məkanı olmuş, onların hər 
biri yerli ölkələrin maraqlarını deyil, öz 
şəxsi maraqlarını əsas tutmuş və nüfuz 
uğrunda amansızcasına savaşmışlar. 
Həmin güclü geosiyasi dairələr, məqsəd-
lərinə çatmaq üçün Cənubi Qafqazı hər-
bi, siyasi, geosiyasi və ideoloji toqquşma 
məkanına çevirmişlər. Nəticədə uzun illər 
Cənubi Qafqaz imperiya ambisiyalı qüv-
vələrin “Parçala, hökm sür ” siyasətinin 
qanlı məkanı olmuşdur. 

Bu reallığın prizmasında indiki tarixi 
transformasiyanın mahiyyəti nədən ibarət 
ola bilər  

Geosiyasi  
konstruktivizm trendi
II Qarabağ savaşında Azərbaycanın 

möhtəşəm zəfəri əsrlərlə davam edən hə-
min dağıdıcı və parçalayıcı trendi “sındır-
dı”. Azərbaycan ərazi bütövlüyünü və su-
verenliyini tam bərpa edəndən sonra isə 
yeni tendensiya başladı. Ötən müddət ər-
zində baş verən geosiyasi, siyasi və hərbi 
proseslər göstərdi ki, Cənubi Qafqazda 
ərazi bütövlüyünün və suverenliyin tam 
bərpasının əsasını qoyduğu tendensiya 
keçici deyildir. 

Azərbaycan Türkiyə birliyi bu trans-
fomativ xarakterli tendensiyanı inamla 
dayanıqlı trendə çevirir. Onun başlıca 
əlaməti geosiyasi konstruktivizm, sülh, 
barış, əməkdaşlıq və təhlükəsizliyin, bü-
tövlükdə, regional məkana hakim olma-
sından ibarətdir. Bununla region xalqları 
üçün yeni tarixi şans yaranmış oldu: əsr- 

lərlə davam edən konfrontasiyanın tarixi 
və geosiyasi təməli çökməyə başladı. 

İlk zamanlar konfrontasiya tərəfdarları 
bununla qətiyyən barışmaq istəmədilər. 
Dalbadal təxribatlara, silkələnmələrə, və-
ziyyəti sabitlikdən çıxarmağa çalışdılar. 
akin bütün bu cəhdlərin qarşısında sağ-

lam və pozitiv ruhlu Azərbaycan Türkiyə 
strateji müttəfiqliyi durdu. Rəsmi Bakının 
xüsusi təşəbbüsü ilə Rusiya da bu pro-
sesə dəstək verməyə başladı. Nəticədə, 
sözün həqiqi mənasında, tarixi transfor-
masiya özünü göstərdi  Azərbaycan Pre-
zidenti məhz bu trenddən bəhs edir. Onun 
həyata keçməsində dövlət başçısı və lider 
kimi İlham Əliyevin xidmətləri tarixi məz-
munlu və əvəzedilməzdir  

Eyni zamanda, Prezident İlham Əliyev 
əldə edilən nailiyyətlərlə kifayətlən-
məməyə səsləyir. Savaşda qazanılan 
zəfər bizləri arxayınlaşdırmamalı, yeri-
mizdə saymamalıyıq. Onları dəyişməz 
rəmzlərə çevirməməliyik. Yəni fəallıq da-
vam etməlidir. 

Tarixi transformasiyanın mahiyyəti 
tələb edir ki, daim yaradıcı olaq, yeni si-
tuasiyalara, risklərə və qeyri-müəyyənlik-
lərə hazır olaq. Əslində, Azərbaycan artıq 
bu kimi risklərlə üz-üzədir. Onların sıra-
sında informasiya savaşının əsas əlamət-
lərindən biri olan dezinformasiya, feyk 
məlumatlar, təxribatçı, əsassız informa-
siyalar ayrıca yer tutur. Prezident II Şuşa 
Qlobal Media Forumunda “Yalan məlu-
matların ifşası: Dezinformasiyaya qarşı 
mübarizə” mövzusunda müzakirələr za-
manı bu prosesin əsas əlamətlərini aydın 
ifadə etmişdir. Dövlət başçısının konkret 
faktlara əsaslanan təhlilindən görünür ki, 
məsələnin vurğulanan aspekti son dərəcə 
həssas məqamlara toxunur. 

Yanlış narrativlər        
Prezident çıxışında vurğulamışdır ki, 

“ zun illər ərzində faktların manipulya-
siyasının, yanlış narrativlərin qurbanı ol-

muşuq”. Hər iki faktor  manipulyasiya və 
yanlış narrativlik müasir informasiya mü-
haribəsində çox geniş işlənən informativ 
təsiretmə növləridir. Hər birinin özəl funk-
siyası mövcuddur. 

“Manipulyasiya” anlayışının müxtəlif 
tərifləri olmasına baxmayaarq, onların 
hamısını birləşdirən iki əlamət vardir: bi-
rincisi, psixoloji təsir gizli və maskalı edi-
lir, ikincisi, bu təsirdə hədəfin maraqları 
nəzərə alınmır ki, bu da sonucda onun 
üzərində hökmranlıq məqsədi daşıyır. 
Deməli, faktları manipulyasiya etmək tə-
sir hədəfi kimi seçilən subyektdə yanlış 
təsəvvürlər yaratmağa, onu özünə tabe 
etməyə hesablanır. Bunun üçün, adətən, 
qeyri-zorakı, incə texnologiyalarla insan-
ların şüurunda süni dəyişikliklər edirlər və 
bir sıra hallarda faktiki olaraq onu özünün 
maraqlarına qarşı qoya bilirlər. Cəmiyyət 
miqyasında, bu, sosial kəsimlərin rəyin-
də öz cəmiyyəti, dövləti və mədəniyyəti 
haqqında yanlış təsəvvürlər yaratmaq 
deməkdir.  

Buradan “yanlış narrativ” anlayışı ay-
dın olur. Narrativ “danışmaq, nəql etmək” 
deməkdir. Yəni subyekt hər hansı situa-
siyanı və ya uzun zaman kəsimində baş 
verən hadisələri öz subyektiv maraqları-
na uyğun nəql edir, onun ideoloji konst-
ruksiyasını yaradır. Bu zaman narrasiyanı 
yaradanı obyektiv mənzərə deyil, özünün 
şəxsi maraqlarına uyğun təsəvvür ya-
ratmaq maraqlandırır. Siyasətdə də hər 
hansı məsələ haqqında subyekt öz ma-
raqlarına uyğun “nağıl” danışır. Tarixçilər, 
adətən, öz narrativlərini yaradırlar. Yəni 
tarixi faktları öz maraqlarına uyğun müəy-
yən baxışlar sisteminə çevirirlər. 

Cənubi Qafqazda da güclü dövlətlər 
əsrlərlə faktları manipulyasiya etməklə 
yanlış narrativlər uydurmuşlar. Obrazlı 
desək, bizə öz tarixi uydurmalarını həqiqi 
bilik kimi təqdim etmişlər. Konkret Azər-
baycan tarixi, azərbaycanlılar, Azərbay-
can mədəniyyəti, dövlətçiliyi, siyasəti, 
geosiyasəti və s. haqqında uydurma fikir-

lər yaymışlar. Məsələn, uzun müddət elə 
təəssürat yaradırdılar ki, azərbaycanlılar 
Cənubi Qafqaza gəlmədilər. Gürcülər və 
ermənilər isə sanki “min illərdir ki, bura-
da bitmişlər”  Bizlər hər yerə, guya, gəl-
məyik, başqaları isə “əbədi hər yerə kök 
salmışlar”

Dövlətçiliyimizə qarşı da yanlış narra-
tivlər uydurmuşlar. Guya, türklərin bura-
da dövlətləri olmamışdır, azərbaycanlılar 
ümumiyyətlə, dövlət qura bilmirlər. Bun-
dan başqa, azərbaycanlılar qonşularına 
qarşı, guya, aqressivdirlər. Onlar hüquqa 
və qanuna əməl etmirlər. 

Xüsusilə çar və sovet dönəmində biz 
hər yerdə, hər şeydə “günahkar” idik. 
Bunların fonunda ermənilər həm qədim, 
həm dövlətçi, həm də mədəni xalq kimi 
qələmə verilirdi. Bütün sovet təbliğatı 
Qafqaz istiqamətində erməni müstəsna-
lığını sübut etmək üzərində qurulmuşdu. 
Dövlət  ermənilərdə, ideya ermənilərdə, 
mədəniyyət ermənilərdə, elm-ermənilər-
də, mərdlik ermənilərdə və s. saxta şüar-
larla regionun tarixi, mədəni və geosiyasi 
mənzərəsini korlayır, “antiekoloji mənəvi 
mühit” yaradırdılar. 

Onlar erməniləri əsl döyüşçü, mərd 
savaşçı, hər şeyə qadir təfəkkür sahibləri 
kimi təqdim edərək, yalançı erməni nü-
munəsi yaradırdılar.

Etiraf edək ki, uzun müddət qərəzli 
dairələr buna nail oldular. Cənubi Qafqaz-
da saxta erməni obrazı yaradılmışdı. Bu 
obrazda ancaq müsbət keyfiyyətlər vardı. 
Hətta üzdəniraq bir sıra azərbaycanlı ki-
nomatoqraflar da ucuz erməni təbliğartı 
aparır, bunun fonunda azərbaycanlıların 
yanlış obrazını yaratmağa çalışırdılar. 
Bizi qorxaq, satqın, pislik edən, qonşu ilə 
yola getməyən insanlar kimi təqdim et-
məyə cəhd göstərirdilər.

Bütün bu haqsız və əsassız narra-
tivlərin fonunda II Qarabağ savaşında 
qazanılan zəfərin hansı dərinlik və ge-
nişlikdə regionun saxta və konfrontasiya 
mahiyyətli mənzərəsini darmadağın etdiyi 
gün kimi aydın olur  Bu zəfər yanlış nar-
rativləri, saxta pozitiv erməni dövlətçiliyi 
təsəvvürlərini və erməni ideyasını tarixin 
zibilliyinə atdı  Eyni zamanda, daha geniş 
miqyasda uydurmaların əsassızlığını nü-
mayiş etdirdi. 

Əlbəttə, bütün bunlar Azərbaycanın 
Cənubi Qafqazın tarixində tarixi transfor-
masiya etdiyini aydın göstərir  Azərbay-
can Prezidenti, cəmiyyət, xalq, ordu bütün 
dünya üçün nümunə ola biləcək regional 
dəyişikliyə nail oldu  Cənubi Qafqaz ta-
mamilə fərqli “rəngdə” görünməyə başla-
dı  Bu bağlılıqda dezinfomasiyalarla mü-
barizənin daha da aktuallaşdığına şübhə 
yeri qalmır. Çünki artıq təşəbbüs Azər-
baycandadır ki, ona qarşı daha aqressiv 
yanlış narrativlərlə işlər görməyə çalışa-
caqlar. Prezident İlham Əliyevin “biz çox 
layları tərpətdik” deyimi vurğulanan kon-
tekstdə dərin və geniş mənalıdır
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i ci ə  keçid alarkən belə 
bir sual ünvanlayaq: Qeyd etdiyimiz qa-
nunvericilik tədbirləri mənfi təmayülləri nə 
dərəcədə əngəlləyir və ya əngəlləyə bilir-
mi  Nəzərə almalıyıq ki, texnoloji inkişaf 
siyasi, sosial, iqtisadi və digər məqsəd-
lər naminə saxta bilgilər yayan ayrı-ay-
rı fərdlər və qruplar üçün münbit zəmin 
formalaşdırır. Hələ mövcud labirintin yön-
ləndirici bilgilər təzahürü də var. Bəzən 
görürük ki, dezinformasiyaya əsaslanmış 
məzmun troll və bot (saxta) hesablarda, 
“Facebook” və “T itter” kimi məşhur so-
sial media platformalarında yayılır. Bu 
zaman insanların müstəqil qərar qəbul 
etmə potensialına zərər gəlir, ictimai rəy 
şübhələrlə, bir növ, sınağa çəkilmiş olur. 
Nəticədə cəmiyyətlərdə mediaya inam da 
azalır ki, əslində, bizi daha çox düşün-
dürən elə budur. 

Bəli, belə nəticəyə gələ bilərik ki, 22 
iyul Milli Mətbuat Gününə həsr olunmuş 
II Şuşa Qlobal Media Forumu Azərbayca-
nın dünyanı düşündürən mövzunu müza-
kirəyə çıxarması baxımından bəşəriyyətə 
töhfədir. Deməli, ölkəmizin düzənlədiyi 
mötəbər toplantı Həsən bəy Zərdabinin 
“Əkinçi”si ilə açıqlanmış prinsipləri bey-
nəlxalq aləmə ixrac edir. Özü də söhbət 
səmərəli ixracdan gedir. Çünki yalanların 
ifşasına və dezinformasiyaya qarşı müba-
rizəyə həsr olunmuş forumun ayrı-ayrı pa-
nellərinə nəzər salanda əminliklə söyləyə 
bilərik ki, problemə fundamental yanaşma 
ortaya qoyulub. Onu da qəti şəkildə vur-
ğulamaq olar ki, artıq Şuşada keçirilən 
forumlar dünya mediasını, həmçinin xari-
ci aləmi narahat edən məsələlərin müza-
kirəyə çıxarıldığı geniş platformaya çev-
rilir. Belə bir platformanın mövcudluğu, 
eyni zamanda, Həsən bəyin ruhuna dərin 
ehtiramın, azad sözə dəyərin müstəsna 
nümunəsidir. 

c  ə  Yalanlar və de-
zinformasiyalar dünyanı cənginə almış 
böyük bəla statusuna necə sahibləndi  

Hesab edirik ki, suala cavab vermək üçün 
bir qədər keçmişə üz tutmaq lazımdır. Gö-
türək, elə “ərəb baharı” adı ilə başlanmış 
inqilablar dövrünü. Məlum olduğu kimi, 
həm internetin, həm də sosial medianın 
gücünü dünya ilk dəfə məhz həmin döv-
rdə gördü. Ortada ilk baxışdan olduqca 
sadə mexanizm var idi: sosial mediada 
aktiv bir qrup şəxs Misirdə dövlət çevrilişi 
edir, Tunisdə aranı qatır, tezliklə inqilab 
dalğası iviyanı cənginə alır. Başqa təfər-
rüatlar da var ki, üzərində dayanmırıq. 

Təxminən, 10-12 il əvvəlin bu mən-
zərəsini müşahidə edərkən, elə təsəv-
vür yaranırdı ki, sanki internet və sosial 
şəbəkələr ayrıca fövqəltəbii seqmentdir, 
onun heç nəyə dəxli yoxdur, birbaşa xalq-
lar, daha dəqiq desək, narazı kütlənin 
özünütəsdiq məkanıdır. akin tezliklə 
bütün daşlar yerinə oturmağa başladı. 
Məlum oldu ki, proseslər zərgər dəqiqli-
yinədək hesablanıb. Bəs Misirdə Hüsnü 
Mübarəkin, iviyada Müəmmar Qəzza-
finin devrilməsi ilə vüsət götürmüş inqi-

lab dalğasının ən böyük silahı nə oldu   
Əlbəttə ki, yalanlar və dezinformasiyalar. 

Heç də demək istəmirik ki, ərəb ölkələ-
rindəki hakimiyyət dəyişiklikləri üçün daxi-
li zəmin yox idi və hər şey birbaşa sosial 
şəbəkələr üzərində uyduruldu. Ancaq 
həmin ölkələrdəki ssenarilər mütərəqqi 
sonluq gətirmədi. El dilində deyildiyi kimi, 
dinsizin öhdəsindən imansız gəldi. Nəticə 
isə göz önündədir. Bu gün inqilab dalğa-
sı ilə üzləşmiş ölkələr səfalət içərisində-
dirlər, onların əhalisi yaşayış səviyyəsi 
baxımından inqilabdan əvvəlki dövrdə 
olduğundan qat-qat geridir. Deməli, yalan 
və dezinformasiyalarla idarə olunan hərə-
katlar insanların rifahına xidmət etmədi və 
əslində, edə də bilməzdi. Amma bunu əv-
vəldən görən və duyan oldumu  Təəssüf 
ki, yox  

d c  ə  O da məlum oldu 
ki, doğuluşdan şikəstliyə düçar olmuş ya-
lan mahiyyət toplumları şikəst qoymaq 
məqsədini daşıyır. Bu yerdə diqqəti öz 
reallıqlarımıza çəkməyi vacib sayırıq. Axı 

müstəqilliyin ilk günlərindən ölkəmizi zəif 
salmaq istəyənlər də bizə qarşı şər və 
böhtandan istifadə ediblər. Ona görə Pre-
zident İlham Əliyev “Yalan məlumatların 
ifşası: Dezinformasiyaya qarşı mübarizə” 
mövzusunda II Şuşa Qlobal Media Foru-
munun açılışında bildirib ki, Azərbaycan 
uzun illər ərzində faktların manipulyasi-
yasının, yanlış narrativlərin qurbanı olub. 
Dövlətimizin başçısı mövcud xüsusda 
ayrı-ayrı detalları da açıqlayıb. Məsələn, 
erməni diasporunun ölkəmizə qarşı səfər-
bərliyi, ermənipərəst siyasətçilərin, media 
nümayəndələrinin hücumları, yanlışlıqlar 
yaymaları, respublikamızı reallıqdan çox 
uzaq bir şəkildə təqdim etmələri. Bütün 
bunları görə-görə gəlmişik. 

Digər tərəfdən, Prezident İlham Əliyev 
Azərbaycana yönəlmiş dezinformasiya 
savaşının daha bir seqmentini də açıq-
layır. Söhbət ölkəmizlə bağlı natamam, 
qeyri-dəqiq və manipulyasiya edilmiş 
hesabatlardan gedir ki, ayrı-ayrı xarici 
media orqanlarının qərəzli münasibəti 
qaldığı kimi, həmin hesabatlar da yenə 
yayılmaqdadır. Dövlətimizin başçısı bu 
hesabatların Qərbdən qaynaqlandığı-
nı vurğulayır və belə mənfi təmayüllərin 
mövcudluğuna görə təəccübləndiyimizi, 
məyus olduğumuzu bildirir. 

Yeri gəlmişkən, ən böyük məyusluğu 
İkinci Qarabağ müharibəsinin ilk günlərin-
də yaşadıq. Həmin vaxt dünyanın müxtə-
lif media orqanları, siyasi ekspertləri elə 
fon yaratdılar ki, sanki hərbi əməliyyatlara 
ilk start verən Ermənistan rəhbərliyi olma-
mışdı. Onlar apardığımız savaşı ədalət-
siz, işğalçılıq məqsədi daşıyan avantür-
zm qismində göstərməyə baş vurdular. 
Bir sözlə, ortada dünya adına son dərəcə 
böyük rəzillik yaşandı. 

Ancaq həmin vaxt Prezident İlham 
Əliyev neqativ meyillərə qarşı təkbaşına 
mübarizə apardı. Dövlətimizin başçısı 
dünyanın müxtəlif aparıcı media orqan-
larına verdiyi otuzdan artıq müsahibədə 
reallıqların və əsl həqiqətlərin üzərində 

dayanmaqla, ölkəmizin informasiya cə-
bhəsində də üstünlük qazanmasını təmin 
etdi. 

i ci ə  akin xaricdəki er-
mənipərəst dairələr, ölkəmizin inkişafını 
gözü götürməyən qüvvələr Vətən mühari-
bəsindən sonra da Azərbaycana qarşı de-
zinformasiyalarına ara vermədilər. Onlar 
Ermənistanın təxribatlarına cavablarımızı 
işğalçı niyyəti kimi təqdim etməyə giriş-
dilər. Çalışdılar ki, ölkəmizin ərazisində se-
paratçı rejim qalsın, ömrünü sonsuzadək 
sürdürsün. Məhz bu səbəbdən 2023-cü 
ilin sentybarında reallaşdırdığımız lokal 
xarakterli antiterror tədbirlərini süngü ilə 
qarşıladılar. Çalışdılar ki, dünyada Qa-
rabağ ermənilərinə beynəlxalq təminat 
məsələsi naminə müqavimət formalaşsın, 
beləliklə Azərbaycanın ərazi bütövlüyü və 
suverenliyi məntiqi heçə sayılsın. 

akin niyyətlərinə nail ola bilmədilər 
və reallıqların üzünə düz baxmaq məcbu-
riyyətində qaldılar. Prezident İlham Əliyev 
də 2-ci Şuşa Qlobal Media Forumunda 
mövcud məqama toxundu: “Vaxt keçdik-
cə Qərbdə siyasi dairələrdə reallıq daha 
çox üzə çıxır və Azərbaycana bərabər 
tərəfdaş kimi yanaşılır”. 

Dövlətimizin başçısı forumda dün-
ya mediasının, informasiya işinə məsul 
qütblərin Azərbaycanda və regionda baş 
verən hadisələri obyektiv şəkildə işıqlan-
dırmalarının vacibliyindən söz açdı. Heç 
şübhəsiz, bu, yalnız istək deyil. Nəzərə 
alaq ki, mövcud istiqamətdə çalışmaq 
şərtdir. Buna görə də Prezident İlham 
Əliyev ölkəmizin dezinformasiyalara və 
yalanlara qarşı gələcəkdə də biganə qal-
mayacağını vurğulayır. Hesab edirik ki, 
“Yalan məlumatların ifşası: Dezinforma-
siyaya qarşı mübarizə” mövzusundakı 
2-ci Şuşa Qlobal Media Forumu həm də 
ümumən üzləşdiyimiz və dünyanın qarşı-
laşdığı ədalətsizliklərə biganə qalmamaq 
əzmimizin təntənəsidir. 

Ə CA A İR L  
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Azərbaycan Respublikasının Prezidenti 
İlham Əliyevin iyulun 20-də “Yalan 
məlumatların ifşası: Dezinformasi-

yaya qarşı mübarizə” mövzusunda II Şuşa 
Qlobal Media Forumunun açılış mərasimində 
çıxışı zamanı səsləndirdiyi fikirlər, dünyanın 
müxtəlif ölkələrində jurnalistlərin, beynəlxalq 
ekspert və politoloqların suallarına verdiyi 
ətraflı cavablar dünya mediasının diqqət 
mərkəzində olub.

Dövlətimizin başçısının fikirləri Türkiyənin aparı-
cı media orqanları tərəfindən də geniş işıqlandırılıb. 
“TRT Haber”, “Akit”, “Star”, “Aydınlık” portalları yazıb 
ki, Prezident İlham Əliyev Ersin Tatarın Türk Dövlət-
ləri Təşkilatının qeyri-rəsmi Şuşa Zirvə görüşündə 
iştirakının Şimali Kipr Türk Cümhuriyyətinin müstəqil-
liyinin tanınmasına doğru atılan önəmli bir addım ol-
duğunu bildirib. Deyib ki, biz hər zaman kiprli qardaş-
larımızla birlikdə olacağıq.

Anadolu Agentliyi, “Haberler” saytı isə Azərbay-
can Prezidentinin İsrail-Fələstin münaqişəsi ilə bağlı 
fikirlərinə diqqət çəkib. Qeyd olunub ki, Azərbaycanın 
dövlət başçısı Yaxın Şərqdə sülhün təmin edilməsi 
baxımından iki dövlətli həll yolunun yeganə çıxış yolu 
olduğunu diqqətə çatdırıb. Vurğulayıb ki, Fələstin 
dövlət qurmalı və Şərqi Qüds onun paytaxtı olmalıdır.

“Akşam” portalı, “TRT Avaz” kanalının saytı isə 
dövlətimizin başçısının “Türk Dövlətləri Təşkilatını 
dünya miqyasında güc mərkəzinə çevirməliyik” fikrini 
oxucuların diqqətinə çatdırıb. Qardaş ölkənin digər 
mətbuat orqanları da Azərbaycan Prezidentinin fikir-
lərini geniş oxucu kütləsinə təqdim edib.

***
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Portal dövlətimizin başçısının bu fikrinə diqqət çə-
kib: “Biz birgə media işçi qrupu da yarada bilərik ki, 
bir-birimizi müxtəlif istiqamətlərdə dəstəkləyək”

***
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TASS, “İnterfax” agentlikləri, “Vestikavkaza”, 
“Aif”, “Ren.tv”, “Ne s.ru” və digər mətbu orqanların-

da dərc olunan informasiyalarda dövlətimizin başçı-
sının müxtəlif mövzularla bağlı fikirləri təqdim olunub. 
TASS agentliyi Azərbaycan Prezidentinin Avropaya 
qaz təchizatı ilə bağlı bu fikrini sitat olaraq gətirib.

“Vestikavkaza”da dərc olunan materialda isə 
dövlətimizin başçısına istinadla qeyd edilir: “Cənu-
bi Qafqaz ölkələrinin hər birində çox ciddi siyasi və 
xarici siyasi transformasiyalar baş vermişdir və baş 
verməkdədir. Hətta deyərdim ki, kəskin dəyişikliklərə 
yaxın transformasiyalar baş vermişdir və bu da Cə-
nubi Qafqazda yeni vəziyyətin üzə çıxması deməkdir 
və biz bunu dərindən başa düşməliyik”.

***
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Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyevin “Yalan mə-
lumatların ifşası: Dezinformasiyaya qarşı mübarizə” 
mövzusunda II Şuşa Qlobal Media Forumundakı 
çıxışı zamanı səsləndirdiyi fikirlər, beynəlxalq ekspert 
və jurnalistlərin sualları ilə bağlı şərhləri ABŞ media-
sında da işıqlandırılıb.

“Bloomberg” nəşri ölkə başçısının Rusiyanın 
krayna ərazisindən Avropaya qaz nəqlini 2025-ci 

ildə dayandıracağı və Azərbaycan qazının Avropaya 
çatdırılması ilə bağlı fikirləri barədə yazıb. Yazıda da 
qeyd olunduğu kimi, Prezident İlham Əliyev bildirib ki, 

krayna və Avropa İttifaqı bu müqavilənin uzadılma-
sında yardımçı olmaq üçün Azərbaycana müraciət 
edir.

***
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Xəbərlərdə vurğulanıb ki, Prezident İlham Əliyev 

kolonializmdən əziyyət çəkən bütün xalqları dəstək-

ləməyə davam edəcəyini, Qəmər adaları, Mayot 
adası kimi ərazilərin hələ də kolonial idarəçilik altında 
olduqlarını deyib. Yazılarda dövlətimizin başçısının 
“Azərbaycan bu ölkələrə kömək etmək istəyir ki, on-
lar keçmişin bu iyrənc qalığından özlərini azad edə 
bilsinlər” fikri də oxuculara çatdırılıb.
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Bildirilib ki, Azərbaycanın COP29 təşkilatçıları-

nın diqqəti formatın səmərəliliyini artırmağa yönəlib. 
COP29-da ən kritik açıq suallardan biri iqlim-neytral 
qlobal iqtisadiyyata çevrilmə ilə bağlı yüklərin bölüş-
dürülməsi olacaq. 

***
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Ölkənin “Color Ne s”, “Agenzia Nova”, “Avia-
pro”, “MarketScreener” kimi xəbər portallarında ya-
yımlanan materiallarda Azərbaycan Prezidentinin 
müxtəlif ölkələrdən jurnalistlərin, beynəlxalq ekspert 
və politoloqların suallarına verdiyi ətraflı cavablar 
diqqət mərkəzində saxlanılıb. Bundan başqa, mate-
riallarda Azərbaycan Prezidentinin ölkəmizin Fransa 
müstəmləkə ərazilərinə öz müstəqilliyini təmin et-
məyə kömək edəcəyini bildirdiyi qeyd olunub. 
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Məqalədə Azərbaycan və Fransa münasibətləri 
təhlil olunub. Qeyd edilib ki, Azərbaycan Prezidenti 
İlham Əliyev çıxışında Qoşulmama Hərəkatının bir 
çox üzvünün keçmişdə müstəmləkəçiliyin qurbanı 
olduğunu bildirib. “Arab Ne s” diqqətə çatdırıb ki, bu 
həftənin əvvəlində Bakıda Yeni Kaledoniya və Fran-
sanın digər ərazilərindən, o cümlədən Korsika, Karib 
dənizi və Sakit okean adalarından müstəqillik tərəf-
darı olan qrupların iştirak etdiyi konqres keçirilib. 
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Aktual.ge” portalı dövlətimizin başçısının bu fikrini 

sitat gətirib: “Biz heç bir zaman nə işğalı, nə fəsad-
ları, nə verdiyimiz qurbanları, nə böyük Qələbəmizi 
unutmayacağıq. Biz və bizim gələcək nəsillərimiz bu 
Qələbə ilə fəxr edəcək.
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“RBK- krayna” agentliyi yazır ki, Azərbaycan 

Prezidenti İlham Əliyev kolonializmdən əziyyət çəkən 
bütün xalqları dəstəkləməyə davam edəcəyini, əlin-
dən gələni əsirgəməyəcəyini vəd edib. 
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Bildirilib ki, Azərbaycanın bu il ev sahibliyi edəcə-
yi COP29 bu ölkənin təmiz enerjinin inkişafı planları-
nın həyata keçirilməsinin davam etdirilməsi ilə bağlı 
qlobal tendensiyanı dəstəklədiyini göstərir.
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Rumıniyanın “Gandul”, Bolqarıstanın “Episentr”, 

“Seqa” və digər nəşrləri də Prezident İlham Əliyevin 
Azərbaycanın Qlobal Şimal ilə Qlobal Cənub ara-
sında körpülər qurmasını, Qoşulmama Hərəkatına 
sədrliyini, eyni zamanda, ölkəmizin ABŞ-la münasi-
bətlərinə dair fikirlərini geniş oxucu kütləsinə təqdim 
ediblər.
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Azərbaycan liderinin Şuşa Media 
Forumunda çıxışı xarici mediada

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyevin II Şuşa Qlobal Media Fo-
rumunun açılış mərasimindəki nitqi fərqli istiqamətlər üzrə verilən  mühüm me-
sajlarla diqqət çəkib. Öncə onu qeyd edək ki, forum dezinformasiyaya qarşı mü-
barizə mövzusuna həsr edilib və Prezidentin çıxışışı da  daha çox bu kontekstə 
köklənib. Nəzərə alaq ki, dezinformasiya son 20 il ərzində  dünyanın ən aktual 
problemlərindən birinə çevrilib. Analitik mərkəzlərin açıqlamalarına görə, ya-
şadığımız dövrdə  “saxta xəbər”in qlobal informasiya dövriyyəsində payı 45-80 
faiz aralığında dəyişir. Dezinformasiyanın belə sürətli artımının səbəbini  uzun 
illər ərzində rəqəmsal transformasiya, internetin inkişafı, onlayn media resurs-
larının, xüsusilə, sosial şəbəkə platformalarının çoxalması ilə əlaqələndiriblər. 
Qeyd ediblər ki, yeni media alətlərinin inkişafı paralel olaraq “saxta xəbər”in 
çoxalmasını stimullaşdırır. 

Amma son dövrlərdə bu versiya dəyi-
şir, fərqli məqamlar önə çıxır. Son  media 
nəzəriyyələrində dezinformasiya  siya-
si mübarizə aləti kimi təsvir edilir. Onun 
çoxalmasının səbəbi də dünyada siyasi 
mübahisələrin artması ilə əlaqələndirilir. 
Qeyd olunur ki, gepolitik savaş aparan-
lar, dünyanı parçalayıb bölüşənlər öz 
məqsədlərinə çatmaq üçün dezinforma-
siyadan silah kimi  yararlanırlar. Təsadü-
fi deyil ki, məşhur “Politico” nəşri “saxta 
xəbər”i  “ABŞ  siyasətinin fenomeni”  ad-
landırıb.

 Nəzəri fikirlərdə o da  qeyd olunur ki, 
“dezinformasiya bilərəkdən saxtalaşdı-
rılmış,  zərərli niyyətlər üçün yaradılmış 
saxta xəbər növüdür və dünyanı fəlakətə 
sürükləyir”.

II Şuşa Qlobal Media Forumunun ver-
diyi töhfələrdən  biri də odur ki, akademik 

mərkəzlərin nəzəri baxımdan irəli sür-
dükləri bu fikirləri praktiki müstəvidə təs-
diqləyən yüzlərlə fakt təqdim edildi.  Dün-
yanın aparıcı media təşkilatlarını təmsil 
edən 150 nəfərlik heyətin iştirakı ilə keçi-
rilən forum dezinformasiyanın yaranması, 
yayılması və hədəfləri barədə indiyədək 
deyilməyən fikirləri gündəmə gətirdi. 

Prezident İlham Əliyevin forumun açı-
lış mərasimindəki nitqi bu baxımdan daha 
əlamətdardır. O, öz nitqində Azərbayca-
nın məruz qaldığı informasiya savaşı-
nı, dezinformasiya  hücumunu nümunə 
göstərməklə dezinformasiya yaradıcıları-
nın niyyət və metodları barədə bilgi verdi.  
2020-ci ildə baş vermiş II Qarabağ sava-
şı zamanı, həmçinin, 2023-cü ilin sen- 
tyabr ayında gerçəkləşdirilmiş anti-terror 
əməliyyatları zamanı aparıcı dövlətlərin 
informasiya müstəvisində yol verdikləri 

manipulyasiyalar barədə  konkret misallar 
göstərməklə, dezinformasiya yayıcıları-
nın  hansı mexanizmlərdən faydalandıq-
ları barədə aydın təsəvvür formalaşdırdı. 

Prezident vurğuladı ki, ölkəmiz uzun 
illər ərzində faktların manipulyasiyasının, 
yanlış narrativlərin qurbanı olub. Erməni 
diasporunun səfərbər olunması, ermə-
nipərəst siyasətçilərin, media nümayən-
dələrinin Azərbaycana qarşı hücum 
etmələri,  yanlış narrativlər yaymaları 
ölkəmizin reallıqdan çox uzaq bir şəkildə 
təqdim olunması ilə nəticələnib. 

Bu məqamda Prezident onu da vur-
ğuladı ki,  natamam, qeyri-dəqiq və ma-
nipulyasiya edilmiş hesabatlar daha çox  
Qərb ölkələrindən qaynaqlanır. Beləliklə, 
yaşadığımız günlərdə intişar tapan de-
zinformasiya mənbələrinin dəqiq ünva-
nını göstərdi. Yeri gəlmişkən, Prezident 
İlham Əliyevin bu fikri Şuşa  Forumuna 
qatılmış beynəlxalq media strukturlarının 
təmsilçilərinin dilindən də təkrarlanaraq  
təsdiq olundu. Məsələn, Əl-Cəzirə Me-
dia İnstitutunun meneceri Montaser Ma-
rai beynəlxalq ictimai rəyə təsir göstərən 
trans-milli KİV-lərin daha çox Qərbdəki  
korporasiyaların əlində olduğunu qeyd 
etdi. Həmçinin sosial şəbəkə platformala-
rının da texnologiya nəhənglərinin əlində 
olduğunu, bu nəhənglərin isə Qərbdə, 
əsasən, ABŞ-də yerləşdiklərini bildirdi. 
Dezinformasiyaların daha çox transmilli 
KİV-lər və sosial media platformalarının 
üzərindən yayıldığını önə çəkməklə, de-

zinformasiyaların mənbəyi rolunda Qər-
bin çıxış etdiyinə işarə verdi: “Onlar məlu-
mat axınına təsir göstərirlər və təəssüf ki, 
uğur qazanırlar”.

Prezident İlham Əliyev öz çıxışında 
onu da vurğuladı ki, bu gün  Azərbaycanın 
daxil olduğu regionda  Cənubi Qafqazda 
tarixi transformasiya, geosiyasi dəyişik-
liklər baş verir. Ənənəvi ittifaqlar zəifləyir,  
yeni əməkdaşlıq formatları meydana gə-
lir. Bu tarixi gedişata müdaxilə etmək, pro-
sesi öz maraqlarına uyğun şəkildə dəyiş-
mək istəyən güc mərkəzləri vardır. Belə 
mərkəzlər dezinformasiya yaymaqla ha-
disələrin təbii gedişatını dəyişmək istəyir-
lər.   Amma Prezident onu da vurğuladı ki, 
indi  Cənubi Qafqazda müharibədən qalib 
çıxmış, ərazi bütövlüyünü və suverenliyini 
təmin etmiş qüdrətli Azərbaycan vardır. 
Azərbaycan öz ərazisini və siyasətini kə-
nar müdaxilələrdən qorumaq gücündədir. 

Məlumat üçün qeyd edək ki, Preziden-
ti İlham Əliyevin İkinci Şuşa Qlobal Media 
Forumunun açılış mərasimində verdiyi 
mesajlar beynəlxalq qurumların diqqət 
mərkəzindədir. Analitik mərkəzlər Prezi-
dentin çıxışında yer verilən məqamları,  
xüsusilə, Cənubu Qafqaz regionunda 
mövcud vəziyyət,  Azərbaycan-Ermənis-
tan münasibətləri, Türk Dövlətlər Təşki-
latı, enerji layihələri, nəqliyyat dəhlizləri 
və sair istiqamətlər üzrə deyilənləri təhlil 
edirlər, nəticə çıxarmağa çalışırlar. Pakis-
tandan başlamış Böyük Britaniyaya, Ərəb 
ölkələrindən ABŞ-yə qədər ən müxtəlif 

məkanlarda yerləşən KİV-lər məruzə üzrə 
məqalələr hazırlayır, təhlillər aparırlar. 
Hər biri də məsələyə öz nəzər nöqtəsin-
dən yanaşır. Məsələn, “Reuters” və “Poli-
tico” kimi nüfuzlu nəşrlər  Prezident İlham 
Əliyevin Fransanın müstəmləkə şəraitin-
də saxladığı ərazilərlə bağlı fikirlərinə yer 
veriblər. Türkiyənin aparıcı media resurs-
ları  “TRT Haber”, “Akit”, “Star” və “Ay-
dınlık” saytları isə Türk Dövlətlər Təşkilatı 
ilə bağlı fikirləri önə çıxarıblar. “Anadolu” 
agentliyi və “Haberler” saytı İsrail Fələs-
tin münaqişəsi ilə bağlı açıqlamalara  
diqqət çəkiblər. Almaniyanın “Berliner Ze-
itung” nəşrində dərc olunan məqalədə isə  
qeyd olunur ki, Prezident İlham Əliyev fo-
rumun açılışında BMT-nin İqlim Dəyişikli-
yi üzrə Çərçivə Konvensiyasının - COP29 
Tərəflər Konfransının 29-cu sessiyasında 
Azərbaycanın prioritetlərindən danışıb, 
daha sonra o, jurnalistlərin suallarını ca-
vablandırıb.

Digər ölkə KİV-ləri də Prezident İlham 
Əliyevin Şuşa Qlobal Media Forumunda 
çıxışını fərqli kontekstlərdə işıqlandırıblar 
və  Prezidentin çıxışı  beynəlxalq əks-sə-
da yaradıb.

Prezidentin Şuşa Qlobal Media Forumunda 
çıxışı beynəlxalq əks-səda yaradıb
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nin media eksperti
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“Sınıq güzgü” və ləyaqət
Azərbaycan dinc, münaqişəsiz, hamının bir-birini 

sevdiyi, əməkdaşlıq etdiyi Cənubi Qafqazı görmək istəyir 

“Şəxsən mən Qarabağı azad edərkən 17 il idi Prezident idim və 
lazım olsaydı, daha 17 il gözləyərdik ki, torpaqlarımızı azad edək. O 
zaman fərqi yoxdur kim prezident olacaqdı. Yəni, bunun heç bir fərqi 
yoxdur. Bəlkə də bu hadisə 50 il sonra baş verəcəkdi. Yəni, burada 
insan eqoist olmalı deyil. Bu, mənimlə bağlı deyil. Fərq etməz, lider və 
prezident kimdir. Bu, ləyaqət məsələsi idi”.

Bu sözləri 3 il 9 ay bundan əv-
vəl işğal altındakı torpaqları azad 
etməklə xalqa ləyaqətini qaytaran 
Azərbaycan Prezidenti, Ali Baş Ko-
mandan İlham Əliyev İkinci Şuşa 
Qlobal Forumunda xarici media nü-
mayəndəsinin sualını cavablandı-
rarkən deyib. Dövlətimizin başçısı 
bu məqamda təvazökarlıq edərək, 
zəfərimizlə bitən İkinci Qarabağ 
savaşına qədər bölgədəki və xa-
ricdəki anti-Azərbaycan qüvvələr-
lə necə mücadilə apardığını dilinə 
gətirmədi. Amma xalqımız 2020-ci 
ilin sentyabrına kimi Azərbaycan 
hakimiyyətinin qətiyyətli və son 
nəticəyə inama söykənən diploma-
tik savaşının şahididir. Atdığı hər 
bir addımı, konkret hədəflərə he-
sablanmış xarisi siyasəti ilə İlham 
Əliyev bütün beynəlxalq platforma-
larda, debatlarda miniqələbələrin 
paradını sərgiləyirdi. Həmin qarşı-
sıalınmaz paradın böyük Zəfərlə 
nə vaxt və necə tamamlanacağını 
isə yalnız özü bilirdi. 

Bəli, bu, ləyaqət məsələsi idi. 
Amma burada liderin və prezi-
dentin kimliyinin fərq etmədiyini 
söyləyəndə cənab Prezident bəd-
xahlarımızı belə heyrətə gətirə-
cək təvazökarlıq nümayiş etdirir. 
Məgər Azərbaycanın XXI əsrdə 
türkdilli ölkələrın sırasında yerinin 
möhkəmlənməsi, qardaş Türkiyə 
ilə münasibətlərin heç vaxt görün-
məmiş yüksək səviyyəyə qaldı-
rılması, nəhayət, Türk Dövlətləri 
Təşkilatının yaradılması ideyası 
İlham Əliyevə məxsus deyilmi  
Gecə-gündüz çalışaraq, əzm və 
dəyanət göstərərək ordusunu və 
iqtisadiyyatını gücləndirdiyi Azər-
baycanın geosiyasi mövqeyindən 
dahi strateg məharəti ilə istifadə 
edən İlham Əliyevin xalqı və döv-
ləti qarşısındakı xidmətlərini heç 
kəs dana bilməz  Çıxışında “Sülh 
və ərazilərimizin azad edilməsi 
naminə bütün şəxsi emosiyalarımı 
kənara qoymalı idim. Biz nə işğalı, 
nə onun fəsadlarını, nə verdiyimiz 
qurbanları, nə də Qələbəmizi heç 
zaman unutmayacağıq”,  deyən 
Azərbaycan Prezidentinin lider-
lik, sərkərdəlik məharətinin istər 
44 günlük Vətən müharibəsində, 
istərsə də ərazi bütövlüyümüzün 
və suverenliyimizin tam bərpa edil-
diyi 23 saatlıq antiterror tədbirində 
həlledici rolunu bizim kimi, bütün 
dünya izlədi.    

* * *
Milli Mətbuat və urnalistika 

Günü ilə üst-üstə düşən İkinci Şuşa 
Qlobal Forumunun əsas mövzusu 
“Yalan məlumatların ifşası: Dezin-
formasiyaya qarşı mübarizə” olsa 
da, Azərbaycan Prezidenti xarici və 
yerli media təmsilçilərinin müxtəlif 
səpkili suallarını ətraflı cavablan-
dırdı. Dünyanın 50-dək ölkəsin-
dən 150-dən çox xarici qonağın, 
o cümlədən 30-a yaxın ölkənin 
informasiya agentliyi, 3 beynəlxalq 
təşkilat və 82 media qurumundan 
nümayəndənin iştirak etdiyi bey-
nəlxalq tədbirdə İlham Əliyev bu 
gün dünyada baş verənlərin məhz 
yalan məlumatların qurbanına çev-
rildiyinə təəssüfləndiyini bildirdi: 
“Bu, bizim artıq həyat tərzimizin bir 
hissəsinə çevrilib. Bəzən biz təəc-
cüblənirik ki, Azərbaycan haqqında 
beynəlxalq mediada yayılan məlu-
matlar həqiqətə uyğun olmur. Yəni, 
faktların manipulyasiyası, yanlış 
narrativlər. zun illər ərzində bu-
nun qurbanı olmuşuq. Əlbəttə ki, 

onlardan biri Ermənistan və Azər-
baycan arasındakı münaqişə idi və 
bütün erməni diasporunun səfər-
bər olması idi”.

Azərbaycan liderinin forumda 
səsləndirdiyi fikirlər o qədər də 
uzaq olmayan keçmişin reallığı-
na söykənirdi. İctimai rəyi yalan 
və dezinformasiya ilə “yemləyən” 
xaricdəki erməni diasporu, ermə-
nipərəst siyasətçilər, satılmış me-
dia nümayəndələri Azərbaycana 
qarşı davamlı ideoloji hücumlar 

edir, bizi dünyaya reallıqdan uzaq 
formada, “sınıq güzgü” e ektin-
də təqdim edirdilər. Qərbin ermə-
nipərəst “beyin mərkəzləri” məhz 
həmin yalan informasiyaların zə-
minində Azərbaycan haqqında na-
tamam, naşı, obyektivlikdən uzaq 
hesabatlar hazırlayır və yayırdılar. 
Onlar təxribatçı fəaliyyətlərini bu 
gün də davam etdirirlər. 

“Bu, gündəlik həyatımıza çev-
rilir. O zaman təəccüblənirdik, mə-
yus olurduq, indi isə biganə yana-
şırıq. Mən xatırlayıram ki, müxtəlif 
xarici qonaqlarla görüşlərimdə, 

səmimi söhbətlərdə, mütləq hal-
larda mənə ötürülən mesaj olur 
ki, biz Azərbaycanın bu dərəcədə 
inkişaf etmiş ölkə olduğunu gözlə-
mirdik. Ona görə də bu narrativlər 
çox zərərvericidir. Bu, təkcə ölkə-
nin nüfuzunu ləkələmir. Bu, ölkə-
nin biznes potensialını, sərmayə 
imkanlarını azaldır. Bu, beynəlxalq 
ictimaiyyətin əsas məsələlərdən 
diqqətini yayındırır və tamamilə 
qeyri-realist ssenarilər üzərinə 
yönəldir”. Prezident İlham Əliyev 
bu həqiqətləri açıq şəkildə dünya-
nın nüfuzlu KİV nümayəndələrinin 
üzünə söylədi. Qarabağda ikinci 
dəfə əlli ölkənin media təmsilçisinin 
bir araya gəlməsinə diqqəti çəkən 
dövlətimizin başçısı hazırda Cənu-
bi Qafqaz regionunda maraqlı tarixi 
transformasiyanın şahidi olduğu-

muzu dedi. Ənənəvi ittifaqların bir 
qədər zəiflədiyini, yeni əməkdaşlıq 
formatlarının meydana gəldiyini 
vurğulayan cənab Prezident I Fo-
rumdan keçən bir il ərzində baş 
vermiş ən mühüm hadisənin Azər-
baycanın ərazi bütövlüyünün və 
suverenliyinin tam bərpası olduğu-
nu xüsusi qeyd etdi. 

Bəli, birinci və ikinci Şuşa fo-
rumları arasındakı fərq təkcə Qa-
rabağdakı separatçı-revanşist 
rejimin ləğv edilməsi deyil, eyni 
zamanda, müasir tariximizə qızıl 
hərflərlə yazılacaq regionda tarixi 

transformasiyanın, inqilabi geosi-
yasi dəyişikliyin baş verməsidir. Bu 
inqilabın adı Azərbaycanın bölgə-
də yaratdığı yeni reallıqdır. 

* * *
Doğrudan da, Azərbaycan on 

illər boyu absurd bir vəziyyətin 
məngənəsində olub. İşğala, etnik 
təmizləməyə, humanitar böhrana 
məruz qalan, bir milyon qaçqını 
olan ölkəyə qarşı Qərb sanksiyalar 
tətbiq edirdi. Belə ədalətsiz mü-
nasibətin səbəblərindən biri kimi 
Azərbaycanın beynəlxalq media 
şəbəkələrinə çıxışının zəif olması 
ilə izah edən dövlətimizin başçısı 
müstəqilliyini yeni bərpa etmiş ölkə 
kimi o zaman ciddi səylər göstər-
məli olduğumuzu forum iştirakçı-
larının nəzərinə çatdırdı: “Bizə elə 
gəlirdi ki, mesajımızı çatdıra bilmi-
rik. Biz özümüzü günahlandırırdıq, 
resurslarımızı səfərbər edirdik, 
beynəlxalq ictimaiyyəti maariflən-
dirirdik. Daha sonra dərk etdik ki, 
bir çox insanlar, müxtəlif fərdlər bi-
zim mesajları eşitmək istəmir, on-
lar vəziyyəti tamamilə fərqli şəkildə 
təqdim etmək istəyir”. 

Azərbaycan həqiqətlərini dün-
yaya çatdırmağın səmərəli üsulu 
kimi bu cür forumların təşkil edil-
məsində görən Prezident İlham 
Əliyev bu gün ABŞ Prezidenti 
Baydenin də məhz media tərəfin-
dən hücumların, ictimai rəyin ma-
nipulyasiyasının qurbanı olduğuna 
diqqəti çəkib.

zunmüddətli və məqsədyönlü 
fəaliyyətin nəticəsində bu gün artıq 
yanlış münasibətin Azərbaycandan 
yayındığını bildirən İlham Əliyev 
medianın, ümumiyyətlə, hər kəsin 
daim obyektiv olmasını arzuladı-
ğını dilə gətirdi: “Ancaq medianın 
xüsusi məsuliyyəti var. Çünki me-
dianın mesajları, məsələni işıqlan-
dırması bir çox insanların həyatına 
təsir edir”. 

Azərbaycanda və bölgədə 
cərəyan edən hadisələrin obyektiv 
şəkildə işıqlandırılmasının vacib-
liyini önə çəkən İlham Əliyev dedi 
ki, bəzən müəyyən səbəblərdən 
yanlışlığa yol verilməsinin üs-
tündən keçmək olar: “Ancaq bu, 
məqsədyönlü şəkildə edilirsə və 
Azərbaycanı nüfuzdan salmağa 
yönəlibsə, əlbəttə, biz sual veririk 
ki, bu, nədən baş verir  Bu, niyə 
belə olmalıdır  Dediyim kimi, bizim 
bununla bağlı edə biləcəyimiz o 
qədər də çox deyil. Bu gün Qara-
bağda apardığımız işlər, ola bilsin 
ki, bu vəziyyəti dəyişə bilər. Ancaq 
vaxt keçdikcə siyasi dairələrdə  
Qərbdə reallıq daha çox üzə çıxır 
və Azərbaycana bərabər tərəfdaş 
kimi yanaşılır”.

Azərbaycan Prezidentinin II 
Şuşa Qlobal Forumunda mediaya 
açıqlamasında diqqəti çəkən ən 
önəmli məqamlardan biri də Zəfər 
mövzusunu istismar etməməyimiz-
lə bağlı dedikləri oldu: “Biz heç bir 
zaman nə işğalı, nə onun fəsadla-
rını, nə verdiyimiz qurbanları, nə 
də böyük Qələbəmizi unutmayaca-
ğıq. Biz və gələcək nəsillərimiz bu 
Qələbə ilə fəxr edəcək. Amma biz 
buna fokuslanmamalıyıq, bu möv-
zunu daim istismar etməməliyik və 
onu əbədi bir rəmzə çevirməməli-
yik. Biz irəli getməliyik”. 

Təkcə Azərbaycanın deyil, 
bütövlükdə, bölgənin irəli getmə-
sindən ötrü prioritetləri sadalayan 
İlham Əliyev forum iştirakçılarına 
belə bir sual ünvanladı: “Biz hansı 
Cənubi Qafqazda yaşamaq istə-
yirik ”. Sualın cavabını özü verdi: 
“Sülh içində yaşayan, münaqişə-
siz, müharibəsiz, ərazi iddiası ol-
mayan, hamının bir-birini sevdiyi, 
əməkdaşlıq etdiyi Cənubi Qafqaz 
istəyirik. Amma, bu, badə qaldı-
randa deyilən gözəl kəlamlardır, 
real siyasət üçün belə deyil. Odur 
ki, həm Gürcüstanda, həm də Er-
mənistanda yeni xarici siyasət 
gündəliyi formalaşan dövrdə onu 
dərindən düşünməli, təhlil etmə-
li və bundan sonra biz müəyyən 
tədbirlər görməliyik ki, inteqrasiya 
olmasa da, ən azı, müəyyən əmək-
daşlıq mövcud olsun”. 

Bunun baş vermədiyini təəs-
süflə bildirən dövlətimizin başçısı 
amma indi belə bir şansın yaran-
dığına diqqəti çəkib: “Bunun üçün 
yenə də həm Gürcüstanda, həm 
də Ermənistanda həmin xarici si-
yasət modifikasiyalarının nə ilə ye-
kunlaşacağını Azərbaycan düzgün 
təhlil etməli və sonunu görməliyik”. 

Bu məqamda “Qafqaz evi” kimi 
real və faydalı ideyanın müəllifi olan 
İlham Əliyev yenə də qonşulara və 
dünyaya xoşməramlı mesajlarını 
göndərdi. Dövlətimizin başçısının 
Şuşada dünyanın çoxsaylı media 
təmsilçilərinin qarşısında söylədik-
ləri gerçəkləri hamıdan daha əvvəl 
rəsmi İrəvanın nəzərə alacağına, 
onun tezliklə yalançı deyil, real sül-
hə gələcəyinə ümid edək.   
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 Təəssüflər olsun ki, bəzən 
beynəlxalq hüququn normaları, 
beynəlxalq təşkilatların qərarları 
ilə bir araya sığmayan yanaş-
malar dünyada münaqişələrin 
ədalətli həllinə kölgə salır. Belə 
hallar daha çox özünü dünyaya 
“demokratiya keşikçisi” kimi təq-
dim edən Qərbin mövqeyində 
özünü göstərir. 

Hazırda dünyanın fərqli 
nöqtələrində münaqişə ocaqla-
rı yaradan bəzi güclər Cənubi 
Qafqazda da qanlı ssenarinin 
planını cızırlar. Qərb mətbuatı 
insan hüquqları, demokratiya 
mövzularına tez-tez toxunur, 
üçüncü ölkələrə necə yaşama-
ğı öyrətməyə çalışır. Amma bu 
zaman həmin “böyük güclər”in 
törətdiyi qanlı hadisələr barədə 
susurlar. Onların demokratiya 
ixrac etdikləri Suriya, İraq, ivi-
ya, Əfqanıstan və başqa dövlət-
lərin düşdüyü durum göz qaba-
ğındadır. 

Bu gün ABŞ-nin Cənubi 
Qafqaz siyasətinin konturları 
açıq görünür. Fəqət bu maraq-
ların sülh əleyhinə olduğu kə-
nardan da görünür. Məlum olur 
ki, Vaşinqton Cənubi Qafqazda 
gərginliyi artıraraq, yeni mü-
naqişə yaratmaq yolunu tutub. 
Bu yolu tutan ölkənin bölgədə 
sülhü nəzərə alacağına kim ina-
nar  

Əslində, Qərbin rəsmi İrə-
vanın qeyri-konstruktiv və sül-
hdənqaçma siyasətini dəstək-
ləməsi, Azərbaycanın əleyhinə 
fəaliyyət göstərməsi heç də 
ermənilərə  sevgisindən irəli 
gəlmir. “Qoca qitə” üçün Ermə-
nistanı təsir altında saxlamaq, 
iqtisadi fayda əldə etmək, bu 
yolla müstəqil siyasət yürüdən 
qonşularına təzyiq etmək daha 
maraqlandırır. Qərb ölkələri, xü-

susilə də, ABŞ daxildə qanunun 
icazə verdiyi çərçivədən çıxan 
etiraz aksiyalarını amansızlıqla 
yatırırlar. Amma xaricdə oxşar 
aksiyalardan söhbət gedəndə, 
onlar belə aksiyaları dəstəklə-
yirlər. 

Biz məhz ikili standartların 
nəticəsində işğalın, etnik tə-
mizləmənin qurbanı olmuşuq. 
Ölkəmizə qarşı aparılan qa-
rayaxmalara, feyk məlumatla-
ra baxmayaraq  Azərbaycan 
bölgədə yeni siyasi reallıqlar 
yaradıb, sülh və əməkdaşlıq is-
tiqamətində inamla addımlayır. 
Azərbaycanın xarici siyasəti bü-
tünlüklə cənab Prezidentin kre-
ativ siyasi zəkasına əsaslanır. 
Qətiyyətli, prinsipial və düşü-
nülmüş siyasəti ilə ən təhlükəli 
dönəmlərdə ölkəmizə qarşı təh-
didlərin qarşısını alan Prezident 
İlham Əliyev həmin təşkilatlar-
dan daha demokratik, ədalətli, 
beynəlxalq hüquqa hörmətlə 
yanaşan siyasətçi olduğunu bü-
tün dünyaya sübut etdi.

Bütün deyilənlərin fonunda 
belə bir həqiqət də öz təsdiqini 
tapır ki, güclü və müdrik lideri 
olan dövlət qarşısında duran 
bütün maneləri dəf edir. Bu 
baxımdan Vətən müharibəsin-
dən sonrakı bütün proseslərə, 
ən son 4 qeyri-anklav kəndin 
qaytarılmasına da nəzər salsaq, 
Prezident İlham Əliyevin regi-
onun və dünyanın diplomatik 
müstəvisində söz sahibi olduğu 
aydın görünür.

Ekspert rəyi

Payız-qış mövsümünə hazırlıq 
müzakirə edilib

2024–2025-ci il istilik enerjisi təchizatı sahəsində pa-
yız-qış mövsümünə hazırlıq işləri ilə əlaqədar iyulun 22-də 
Azərbaycan Respublikasının Baş naziri Əli Əsədovun 
sədrliyi ilə iclas keçirilib.

Nazirlər Kabinetinin mətbuat xidmətindən bildiriblər ki, iclas-
da istilik enerjisi təchizatı sahəsində 2024 2025-ci il payız-qış 
mövsümünə hazırlıq məsələləri, istilik təchizatını təmin edən 
qazanxana və istilik məntəqələrinin istismara hazırlıq vəziyyə-
ti, habelə istilik xidmətlərinin göstərilməsində “Azəristiliktəchi-
zat” Açıq Səhmdar Cəmiyyətinin fəaliyyətinin təkmilləşdirilməsi, 
qarşısında duran vəzifələr və digər məsələlər ətraflı müzakirə 
olunub. 

Energetika, İqtisadiyyat, Maliyyə, Fövqəladə Hallar nazir-
liklərinin, Dövlət Şəhərsalma və Arxitektura Komitəsinin, Bakı 
Şəhər İcra Hakimiyyətinin, “Azəristiliktəchizat” Açıq Səhmdar 
Cəmiyyətinin və “Azəriqaz” İstehsalat Birliyinin səlahiyyətli nü-
mayəndələrinin iştirak etdikləri iclasda məruzələr dinlənilib. 

İclasın yekununda müzakirə olunan məsələlər barədə qərar-
lar qəbul edilib, aidiyyəti qurumlara istilik xidmətlərinin keyfiyyə-

tinin artırılması, istilik təsərrüfatı avadanlıqlarının tam işlək və-
ziyyətə gətirilməsi, istilik təchizatında fasilələrin yaranmaması, 
həmçinin digər təcili və təxirəsalınmaz addımlarla bağlı müvafiq 
tapşırıqlar verilib.

AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ  
DÖVLƏT TƏHLÜKƏSİZLİYİ XİDMƏTİNİN QƏRARI
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“İstehsalat və məişət tullantı-
ları haqqında” Azərbaycan Res-
publikasının Qanununda dəyişik-
lik edilməsi barədə” Azərbaycan 
Respublikasının 2023-cü il 24 
iyun tarixli 928-VIQD nömrəli 
Qanununun icrası ilə əlaqədar 
Azərbaycan Respublikasının bəzi 
qanunlarında dəyişiklik edilməsi 
haqqında” Azərbaycan Respubli-
kasının 2024-cü il 23 fevral tarixli 
1103-VIQD nömrəli Qanununun 
icrasının təmin edilməsi barədə” Azərbaycan Respublikası Na-
zirlər Kabinetinin 2024-cü il 27 mart tarixli 164s nömrəli Sərənca-
mının 2-ci hissəsinin icrasının təmin edilməsi, habelə Azərbay-
can Respublikası Dövlət Təhlükəsizliyi Xidmətinin 2017-ci il 20 
iyul tarixli Q 15 nömrəli Qərarı ilə təsdiq edilmiş “Götürülmüş əş-
yaların, pulların və digər qiymətlilərin məhkəmənin qərarınadək 
Azərbaycan Respublikasının Dövlət Təhlükəsizliyi Xidmətində 
uçotu, saxlanılması və aidiyyəti üzrə təhvil verilməsi barədə Tə-
limat”ın təkmilləşdirilməsi məqsədilə Azərbaycan Respublikası 
Prezidentinin 2016-cı il 13 yanvar tarixli 724 nömrəli Fərmanı ilə 
təsdiq edilmiş “Azərbaycan Respublikasının Dövlət Təhlükəsizli-
yi Xidməti haqqında Əsasnamə”nin 5.7.5-ci yarımbəndini rəhbər 
tutaraq ə  l

1. Azərbaycan Respublikası Dövlət Təhlükəsizliyi Xidmətinin 
2017-ci il 20 iyul tarixli Q 15 nömrəli Qərarı ilə təsdiq edilmiş 
“Götürülmüş əşyaların, pulların və digər qiymətlilərin məhkəmə-
nin qərarınadək Azərbaycan Respublikasının Dövlət Təhlükə-
sizliyi Xidmətində uçotu, saxlanılması və aidiyyəti üzrə təhvil 
verilməsi barədə Təlimat”ın 1.2.5-ci yarımbəndində birinci halda 
“məişət tullantılarında” sözləri “məişət məmulatlarında” sözləri 
ilə, “istehsal və məişət tullantılarında” sözləri “tullantılarda” sözü 
ilə əvəz edilsin.

2. Hüquqi təminat idarəsi: bu Qərarın Azərbaycan Respub-
likasının Hüquqi Aktların Dövlət Reyestrinə daxil edilməsi üçün 
3 gün müddətində Azərbaycan Respublikasının Ədliyyə Nazirli-
yinə təqdim olunması təmin edilsin.
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Nazir Fərid Əhmədov  
Qusarda görüş keçirib
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Ədliyyə Nazirliyindən bildirilib ki, qəbuldan əvvəl Fərid Əh-

mədov ümummilli lider Heydər Əliyevin abidəsini ziyarət edib və 
önünə gül dəstəsi qoyub.

Qəbulda Qusar, Quba, Xaçmaz, Şabran və Siyəzən rayon 
sakinlərinin ədliyyə fəaliyyəti ilə bağlı müraciətləri dinlənilib. 
Vətəndaşların müraciətlərində qaldırılan məsələlərin bir qismi 
yerində həllini tapıb. Əlavə araşdırma tələb edən digər müra-
ciətlərə isə mövcud qanunvericiliyin tələblərinə uyğun şəkildə 
baxılması ilə bağlı nazirliyin aidiyyəti struktur bölmələrinin rəh-
bər şəxslərinə müvafiq tapşırıqlar verilib.

Səfər çərçivəsində nazir, həmçinin Qusar rayon icra və pro-
basiya, eləcə də qeydiyyat şöbələrinə və Qusar Rayon Məh-
kəməsinə baş çəkib, infrastruktur və iş şəraiti ilə tanış olub. 

Qeyd edək ki, qəbul mərkəzi icra hakimiyyəti orqanlarının və 
digər idarəetmə qurumlarının rəhbərləri tərəfindən şəhər və ra-
yonlarda vətəndaşların qəbulu cədvəlinə əsasən həyata keçirilir.

10 23 iyul 2024-cü il, çərşənbə axşamı Xalq qəzeti
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Azərbaycan dövlətinin “yaşıl”  
iqtisadiyyata keçid strategiyası

Prezident İlham Əliyevin qlobal iqlim 
dəyişikliyi ilə bağlı məsələlərə ciddi 
yanaşmasının, karbon emissiyala-
rının mümkün qədər azaldılması ilə 
əlaqədar strateji planların hazırlan-
ması və gerçəkləşdirilməsinin  nəti-
cəsidir ki, Azərbaycanda bu il daha 
bir əhəmiyyətli tədbirin – BMT-nin 
İqlim Dəyişikliyi üzrə Çərçivə Kon-
vensiyasının Tərəflər Konfransının 
29-cu sessiyasının keçirilməsi qəra-
ra alınıb. 

Prezident İlham Əliyev COP29-un 
respublikamızda reallaşması qərarını 
ölkəmizin növbəti böyük uğura imza at-
ması, eyni zamanda, dünya ölkələrinin 
Azərbaycana bir daha böyük etimad və 
hörmət göstərməsi kimi dəyərləndirib. 
Dövlətimizin başçısı deyib: “Biz buna la-
yiqik, biz apardığımız siyasət nəticəsində 
dünya miqyasında çox güclü mövqelərə 
sahib olmuşuq. Azərbaycana beynəlxalq 
aləmdə olan hörmət günbəgün artır və 
biz bu hörməti öz əməlimizlə, işimizlə, 
siyasətimizlə qazanmışıq”. 

COP29-un ölkəmizdə keçirilməsi 
Azərbaycanın beynəlxalq aləmdəki  nü-
fuzunu daha da möhkəmləndirəcək və 
iqlim dəyişikliyi ilə mübarizədə  qlobal 
səylərə töhfəsini artıracaq. Eyni zaman-
da, ölkələri  bir araya gətirməklə ətraf 
mühitin yaxşılaşdırılması, insanların 
sağlamlığı və təhlükəsizliyi üçün ciddi   
təhdidlərin aradan qaldırılması istiqamə-
tində qərarların qəbulunu şərtləndirəcək. 

Bütün bu qeyd edilənlər barədə 50-yə 
yaxın ölkədən 150-dən çox xarici qona-
ğın, o cümlədən 30-a yaxın ölkənin infor-
masiya agentliyi,  3 beynəlxalq təşkilat və 
82 media qurumunun qatıldığı  2-ci Şuşa 
Qlobal Media Forumunda ətrafl  məlumat 
verilib, geniş fikir və təcrübə mübadiləsi 
aparılıb. Ən başlıcası isə Prezident İlham 
Əliyev tərəfindən COP29-un respub-
likamızda reallaşması ilə bağlı suallar 
cavablandırılıb. Dövlətimizin başçısının 
verilən suallara cavabından, ilk növbə-
də, bir məqam  aydın nəzərə çarpır. Belə 
ki, Birləşmiş Ərəb Əmirliklərinin (BƏƏ) 
Dubay şəhərində keçirilən COP28-də ol-
duğu kimi, COP29-a ciddi hazırlaşıldığı 
bir vaxtda Qərb mediasının bu nüfuzlu, 
taleyüklü tədbiri mənfi, qərəzli  işıqlandır-
ması, bu neqativ prosesin indi də davam 
etdirilməsi fikrinə ölkə rəhbərinin müna-
sibəti diqqət çəkir: “Bizim namizədliyimiz 
və evsahibliyimizlə bağlı qərar verildik-
dən sonra  növbəti həftə Qərb media-
sında bizə qarşı hücumlar başladı. Bu, 
gözlənilən bir hal idi və bunu müzakirə 
etdiyim bir çox şəxslərlə danışıqlarımda, 

 həmkarlarımı, dövlət və hökumət baş-
çılarını nəzərdə tuturam,  onlar mənə 
deyirdilər ki, bu, Azərbaycan üçün böyük 
başağrısı olacaq. Əlbəttə, biz dərk etdik 
ki, hücumlara məruz qalacağıq. Biz əl-
bəttə, bunu proqnozlaşdıra bilmərik ki, 
ittihamların mövzusu necə olacaqdır  
Amma əminəm ki, kifayət qədər ittiham-
lar olacaqdır”. 

Bəs BƏƏ, eləcə də Azərbaycan 
COP-a evsahibliyi etməkdə hansı “gü-
nahlarına”  görə ittiham edilirlər  Bu 
qərəzin arxasında hansı səbəblər daya-
nır  Prezident İlham Əliyev bütün bunlar 
barədə verilən sualı əhatəli cavablandır-
dı. Dövlətimizin başçısı BƏƏ-nin, eləcə 
də Azərbaycanın, əsasən,  neft və qazla 
zəngin olan ölkələr olduğu üçün Qərb 
mediasının hücumlarına  məruz qaldığını 
bildirdi. 

Bəli, Azərbaycanın COP29-a evsa-
hibliyi etmək etimadı göstərildiyi ilk gün-
dən Prezident İlham Əliyevin vurğuladı-
ğı kimi,  ölkəmiz çox təəccüblü bir halla 
üzləşdi, respublikamıza qarşı çox geniş 
və koordinasiyalı media prosesi başladı. 
Dövlət başçısının da etiraf etdiyi kimi, 
Azərbaycan ilk vaxtlar buna hazır deyil-
di. Düzdür,  müxtəlif səviyyəli tədbirlərdə 
“respublikamızın zəngin neft-qaz ölkəsi 
olması heç də onun günahı deyil”,  deyə 
bildirilirdi. Əlbəttə, Azərbaycanın fəaliy-
yətinin bu səbəbə görə mənfi qiymətlən-
dirilməsi, əslində, qərəzdən, məsələyə 
qeyri-obyektiv yanaşmadan başqa bir 
şey deyildi. Qərb mediası ölkəmizə qar-
şı qərəzli bir münasibət sərgiləmək əvə-
zinə, Azərbaycan həqiqətlərini işıqlan-
dırmağa üstünlük verməli idi. Məsələn, 
Azərbaycanın müstəqillik əldə etdiyi qısa 
bir zaman məsafəsində nail olduğu so-
sial-iqtisadi uğurlara hansı yollarla çat-
ması, iqtisadiyyatı necə şaxələndirməsi, 
işsizliyin öhdəsindən necə gəlməsi, yox-
sulluğu necə azaltması səbəblərini təhlil 
edib obyektiv fikirləri diqqətə çatdırmalı 
idi. 

Bu mövzuda danışan Prezident İlham 
Əliyev toplantı iştirakçılarına xatırlatdı 
ki, hazırda Azərbaycanın sosial-iqtisadi 
göstəriciləri inkişaf edən ölkələrin səviy-

yəsindədir, yoxsulluq 5 faiz həddindədir. 
Qazıntı yanacaq növlərindən əldə etdilən 
gəlirlər çox şə af şəkildə, məsuliyyətli, 
ədalətli paylanılır: “Buna baxmayaraq, it-
tihamlar davam edir. Ancaq deyə bilərəm 
ki, vaxt keçdikcə bizə qarşı hücumların 
sayı azalır, bizim COP heyətimiz çox 
səmərəli işləyir, öz vaxtının böyük his-
səsini xaricdə keçirir, müxtəlif görüşlər 
keçirir. Bizim COP-la bağlı gündəliyimiz 
proqnozlaşdırılabilən, aydın hədəflərə, 
məqsədlərə, nəticələrə köklənmiş gün-
dəlikdir. Deyə bilərəm ki, qərardan altı 
ay keçdikdən sonra biz daha az hücuma 
məruz qalırıq. Ancaq onu bilirik ki, tədbir 
yaxınlaşdıqca bu ittihamların və hücum-
ların sayı artacaqdır”.

Yeri gəlmişkən, Qərb mediasında bu 
mövzuya  COP29-a qərəzli yanaşma 
ədalətsiz və ikili standartlara əsaslana-
raq işıqlandırılır. Bu fikrin təsdiqi olaraq 
bir məqamı xatırlatmaq istərdik. Belə ki, 
dövlətimizin başçısının müəyyən suala 
cavabında vurğuladığı kimi, COP tədbi-
rinin biri Qlazqoda  Böyük Britaniyanın 
neft hasil etdiyi bir bölgədə keçirilib və 
heç kəs o zaman bu ölkəni ittiham etmə-
yib. Halbuki həmin coğrafiya dünyada  
neft və qazı ilə tanınıb.  

Bəli, Qərb mediası COP kimi belə 
bir nüfuzlu tədbirə qərəzlə yanaşmaq 
əvəzinə,  onun əhəmiyyəti, dünya əhali-
si üçün taleyüklü olması barədə yazılar 
verməlidir.  Qlobal miqyasda son illər 
ciddi narahatlıq yaradan istiləşməyə, iq-
lim dəyişkənliyinə və bu hadisələrə qar-
şı mübarizəyə həsr olunan materiallar 
diqqətdə saxlanılmalıdır.  

Prezident İlham Əliyev COP29-u 
dünyada, beynəlxalq arenada bir nömrə-
li konfrans kimi qiymətləndirdi. Eyni za-
manda, bu nüfuzlu tədbirin ilk dəfədir ki, 
postsovet məkanında keçirildiyini, Azər-
baycan üçün misilsiz bir şans olduğunu, 
həmçinin bu toplantı ilə respublikamızın  
ən yüksək liqaya yüksəldiyini bildirdi: “Biz 
təkcə təşkilati baxımdan işlər görmürük, 
mahiyyət baxımından da təşəbbüslər 
irəli sürürük. Biz inkişaf etmiş ölkələrlə 
fəal şəkildə işləyirik. Biz Qlobal Cənub 
və Qlobal Şimal arasında körpülər quru-
ruq. Bizim üstünlüyümüz ondan ibarətdir 
ki, dörd il ərzində Qoşulmama Hərəkatı-
na sədrlik etmişik. 120 ölkənin iştirakı ilə 
orada yekdil şəkildə sədr seçilmişdik və 
sədrlik müddətimiz də uzadıldı. Sədrliyi-
miz dövründə biz böyük nüfuz qazandıq”.

Dövlətimizin başçısı fikirlərinə əlavə 
edərək xatırlatdı ki, Azərbaycan bəlkə də 
yeganə ölkədir ki, regionda və postsovet 
məkanında Avropa İttifaqı (Aİ) dövlətləri 
ilə, Aİ-nin 10 üzvü ilə strateji tərəfdaşlıq 
haqqında bəyannamələr imzalayıb. Res-
publikamız İslam Əməkdaşlıq Təşkilatı-
na, “OPEC Plus” formatına  üzv seçilib. 

Yeri gəlmişkən, bu məsələ ilə əlaqə-
dar Şuşa Qlobal Media Forumunda səs-
ləndirilən bir fikri də xatırlatmaq istərdik. 
Tədbirdə bildirildi ki, Qərbin dünyanın hə-
yatına təsir göstərmək istəyinə və dekar-
bonizasiya ilə bağlı iddialarına baxma-
yaraq neft-qaz öz aktuallığını bu gün də 
saxlayır. Məsələn, ABŞ-da bu məsələyə 
100 milyardlarla dollar xərclənir.  Həmçi-
nin ötən il Birləşmiş Ştatlar tarixində ilk 

dəfə olaraq neft-qaz sahəsində ən böyük 
hasilata nail olunub. Amma buna baxma-
yaraq ABŞ,  eləcə də Azərbaycan “yaşıl 
enerji” məsələsinə sadiqdir.

Artıq Azərbaycan inkişafda olan kiçik 
ada ölkələri ilə də əməkdaşlıq edir. Bu 
ölkələrlə münasibətlərin getdikcə geniş-
ləndirilməsi diqqət mərkəzində saxlanı-
lır. Respublikamızın bu məsələ ilə bağlı 
COP29 çərçivəsində ittifaq ölkələrinin də 
qoşulacağı tədbir keçiriləcəyi gözlənilir.  

Prezident İlham Əliyev bildirdi ki, 
Azərbaycan ittifaq ölkələri ilə birgə fond 
yaradılacağını və bu yeni qurumla inki-
şafda olan kiçik ada ölkələrinə kömək 
ediləcəyini qarşıya mühüm vəzifə kimi 
qoyur. Çünki indiki qlobal vəziyyət onların 
mövcudluğuna təhlükədir. Respublika-
mız bu gün həm də BƏƏ-nin  COP28-in 
ev sahibi kimi təcrübəsindən istifadə 
ediləcəyinə, bu təcrübəyə əsaslanılaraq 
fəaliyyət göstəriləcəyinə xüsusi önəm ve-
rildiyini bildirir.  

Yeri gəlmişkən, dövlət başçısının 
Azərbaycanın ittifaq ölkələri ilə birgə fond 
yaradılması təşəbbüsü hazırda inkişafda 
olan kiçik ada ölkələri tərəfindən yüksək 
dəyərləndirilir. İqlim Maliyyəsi Fondu (Cli-
mate Finance Action Fund) adlandırılan 
bu qurumun təşkili, əslində, respubli-
kamızın təşəbbüsüdür. Belə bir maliy-
yə mexanizminin qurulmasında əsas 
məqsəd iqlim dəyişikliyi ilə mübarizəyə 
töhfə verməkdir. Ekspertlər bildirirlər ki,  
bu fondun fəaliyyəti üçün hələlik qrant 
əsaslı 1 milyard dollar vəsait toplanılma-
sı zəruridir.      

Sözügedən fond çoxtərəfli bir maliy-
yə mexanizmi kimi fəaliyyət göstərəcək. 
Çoxtərəfli maliyyə təşkilatları onun fəaliy-
yətinə nəzarət edəcək. Bakı isə fondun 
katibliyinə evsahibliyini həyata keçirəcək.  

Mütəxəssislərin fikrincə, fondun yara-
dılmasından əsas məqsəd  kiçik ada döv-
lətlərinə təbii fəlakətlər zamanı yardım 
etməkdir.  Ayrılacaq vəsaitin 50 faizinin 
iqlim fəaliyyətinə, “yaşıl enerji” texnologi-
yalarına yönəldilməsi, investisiyalardan 
gələn gəlirlərin 20 faizinin isə “2R2F” ad-
landırılan maliyyə mexanizmi vasitəsilə 
inkişaf etməkdə olan ölkələrə istiqamət-
ləndiriləcəyi nəzərdə tutulur.  

Xatırladaq ki, Prezident İlham Əliyev 
iyulun 13-də ATƏT-in baş katibi xanım 
Helqa Mariya Şmidini qəbul edərkən 
də bu barədə fikirlərini diqqətə çatdırıb. 
Dövlətimizin başçısı ölkəmizin “yaşıl ke-
çid” siyasəti və bu istiqamətdə görülən 
tədbirlərdən danışaraq inkişaf etməkdə 
olan kiçik ada dövlətlərinin Azərbayca-
nın gündəliyində prioritet istiqamətlərdən 
biri olduğunu deyib və “Common ealth” 
təşkilatı ilə birlikdə kiçik ada dövlətləri ilə 
əlaqədar xüsusi fondun yaradılması is-
tiqamətində iş aparıldığını xatırladıb. 

Qeyd edək ki, iqlimlə bağlı Azərbay-
canın belə bir təşəbbüsü qlobal maliyyə 
institutları, eləcə də inkişafda olan kiçik 
ada ölkələri tərəfindən dəstəklənir, bu-
nunla da respublikamızın yaşamaq üçün 
əlverişli planet və yoxsulluqdan azad bir 
dünya yaratmaq niyyətinə müsbət mesaj-
lar verilir. 

Bir sözlə, yeni yaradılacaq fond is-
tiləşməni 1,5 C-yə qədər saxlamaq üçün 

dəstəyə ehtiyacı duyulan inkişaf etməkdə 
olan ada ölkələrində iqlim layihələrini ma-
liyyələşdirəcək.  

Yeri gəlmişkən, bu gün inkişafda 
olan ölkələrdə iqlim dəyişikliyinin yarat-
dığı fəsadlara qarşı daha çox həssaslıq 
nəzərə çarpır. Bu məqsədlə 2009-cu 
ildə Danimarkada reallaşan COP15-də 
inkişaf etmiş ölkələr 2020-ci ilə qədər 
inkişaf etməkdə olan inkişafda olan kiçik 
ada ölkələrində iqlim dəyişmələri ilə bağ-
lı problemlərin həlli məqsədilə hər il 100 
milyard dollar məbləğində vəsait səfər-
bər etməyi öhdələrinə götürmüşdülər. 
Hazırda isə qlobal olaraq, təxminən, 73 
ictimai və ya qismən ictimai iqlim fondu 
mövcuddur. Bu gün onların fəaliyyəti ef-
fektiv şəkildə əlaqələndirilmir. Çərçivə 
Konvensiyasının çətiri altında olan və-
saitlər kifayət qədər kapitallaşdırılmayıb. 
Bu fondların 2020-ci ildə müxtəlif layihə 
və proqramlara, ümumilikdə, 3-4 milyard 
dollar ödədiyi bildirilib.  

Azərbaycanın COP29-da sədrliyi ən 
mühüm mövzuya  iqlimin maliyyələşdi-
rilməsinə həsr olunub. İtki və Zərərlərin 
Ödənilməsi Beynəlxalq Fondu tərəfindən 
sənaye güclərinin inkişaf etməkdə olan 
ölkələrə yardım göstərməsinə imkan ya-
ratmaq üçün kompensasiya mexanizmi 
təqdim edilib. Bununla belə, adıçəkilən 
fond indiyədək cəmi 429 milyon ABŞ dol-
ları toplayıb ki, bu da həmin ölkələrə dəy-
miş zərərdən xeyli az olub. Buna görə də 
ekspertlər tərəfindən Bakıda keçiriləcək 
COP29-a iqlim maliyyəsinin ədalətli bö-
lüşdürülməsi platforması kimi yanaşılıb.

“Yalan məlumatların ifşası: Dezinfor-
masiyaya qarşı mübarizə” mövzusun-
da 2-ci Şuşa Qlobal Media Forumunda 
Azərbaycanın bərpaolunan enerji sahə-
sində böyük nailiyyətlərə imza atma-
sı, ölkəmizdə ən böyük Günəş Elektrik 
Stansiyasının  230 meqavat gücündə 
stansiyanın istifadəyə verilməsi, hazırda 
isə 240 meqavatlıq külək elektrik enerjisi 
stansiyasında işlərin yekunlaşma mər-
hələsində olması, habelə tezliklə 240 
meqavatlıq Günəş Elektrik Stansiyası-
nın açılışının gerçəkləşəcəyi ilə bağlı 
məsələlər diqqətə çatdırılıb.   

Bildirildi ki, birinci layihə “Masdar” 
şirkəti, ikinci layihə isə “Ac a Po er” 
şirkəti tərəfindən həyata keçirilir. Üçün-
cüsünün isə BP tərəfindən inşa ediləcəyi 
nəzərdə tutulur. 

Adları çəkilən şirkətlər  dünyanın apa-
rıcı enerji qurumlarıdır. Bununla yanaşı, 
ötən ay Bakıda  3 günəş və külək elekt-
rik stansiyasının təməli qoyulub, ümumi 
həcm isə bir qiqavatdır. Bu gün Azərbay-
canda bu sahədə çox böyük işlər görülür. 

Ölkəmizin həm texniki, həm də iqti-
sadi baxımdan  zəngin “yaşıl enerji” po-
tensialı var. Belə ki, dənizdə külək ener-
jisi potensialı 157 qiqavatdır. Beynəlxalq 
Maliyyə Korporasiyasının hesablamaları-
na görə, iqtisadi baxımdan quruda günəş 
və külək stansiyalarının potensialı göstə-
rir ki, Azərbaycan çox böyük həcmdə 27 
qiqavat gücündə bərpaolunan enerji is-
tehsal edə bilər.

Bütün bunlarla bağlı dövlətimizin 
başçısı Şuşa Qlobal Media Forumunda 
dedi: “Hazırda biz texniki əsaslandırma 

işləri həyata keçiririk. Söhbət Xəzər də-
nizindəki külək enerji stansiyalarından 
Rumıniyaya Qara dənizin dibi ilə uza-
nacaq elektrik kabel layihəsindən gedir. 
Orada da potensial dörd qiqavatdır. Biz 
“Ac a Po er” şirkəti ilə saziş imzalamı-
şıq ki, istehsal edilən bərpaolunan ener-
jinin saxlanma şəraiti olmalıdır, imkanlar 
olmalıdır. Çünki bu, ən böyük problemdir. 
Siz bunu istehsal edə bilərsiniz, ancaq 
bir növ nəhəng bir batareya şəklində inşa 
ediləcək bu layihə. Ona görə də biz oraya 
həm sərmayə cəlb edirik və bu işə öz sər-
mayəmizi də yatırırıq. Bununla yanaşı, 
bu, bizə imkan verəcək ki, təbii qaza qə-
naət edək. Bu gün Avropanın bizim qaza 
böyük ehtiyacı var. Mən nəyə görə dedim 
ki, gəlin riyakarlığa son qoyaq  Bir tərəf-
dən Avropa bizdən xahiş edir ki, hasilatı 
artıraq və onu Avropaya nəql edək. Çün-
ki onların buna ciddi ehtiyacı var. Digər 
tərəfdən, onlar bunu maliyyələşdirmirlər 
və bu, mənim avropalı həmkarlarımla 
müzakirələrimdə mövzudur”.

Xəzər dənizindəki külək enerji stansi-
yalarından Rumıniyaya Qara dənizin dibi 
ilə uzanacaq elektrik kabel layihəsindən 
danışarkən qeyd edək ki, son vaxtlar res-
publikamızda “yaşıl enerji”nin ixrac po-
tensialının gücləndirilməsi ilə bağlı  ciddi 
layihələr icra edilib. Məsələn, Azərbay-
can, Gürcüstan, Rumıniya və Macarıstan 
arasında imzalanan dördtərəfli müqavilə-
nin gerçəkləşdirilməsi ilə əlaqədar geniş-
miqyaslı işlər görülüb, keçirilən tenderin 
nəticəsində artıq qalib şirkətlə müqavilə 
imzalanıb. 

Qara dənizin dibi ilə yaradılacaq 
“yaşıl dəhliz” layihəsi öz aktuallığını get-
dikcə artırır. ayihəyə beynəlxalq maliy-
yə dəstəyinin gücləndirilməsi də məhz 
bundan qaynaqlanır. Bugünlərdə Dünya 
Bankının İcraçı Direktorlar Şurası elektrik 
enerjisi və bərpaolunan enerji mənbələ-
ri proqramı (ESPIRE) vasitəsilə enerji 
təhlükəsizliyinin gücləndirilməsi üzrə 
proqramın birinci mərhələsinin maliy-
yələşdirilməsi üçün 35 milyon ABŞ dolları 
məbləğində krediti təsdiqləyib. Bu barə-
də Dünya Bankı məlumat yayıb. 

Xatırladaq ki, ESPIRE proqramı Qara 
dəniz sualtı kabel layihəsinin inkişafı 
üçün Gürcüstanın institusional imkanları-
nın yaxşılaşdırılması, yerli elektrik ötürmə 
sistemininin möhkəmləndirilməsi, eləcə 
də Cənubi Qafqaz və Cənub-Şərqi Av-
ropa arasında birbaşa enerji əlaqəsinin 
qurulmasını hədəfləyən 500 milyon ABŞ 
dolları dəyərində potensial maliyyələş-
dirmə paketi ilə birlikdə üç mərhələdən 
ibarətdir. Sözügedən proqram təyinat 
nöqtələri Gürcüstan və Rumıniyada ol-
maqla Qara dəniz boyunca paralel sualtı 
kabel elektrik ötürmə xətləri və fiber optik 
kabelin çəkilməsini hədəfləyən Qara də-
niz sualtı kabel layihəsinin (BSSC) hazır-
lığının növbəti mərhələlərini dəstəkləmək 
üçün nəzərdə tutulub. 

Yeri gəlmişkən, dünyada ənənəvi 
enerji mənbələrindən “yaşıl enerji”yə ke-
çidin sürətləndirilməsi ilə əlaqədar neft, 
qaz və ya kömür kimi təbii sərvətlərlə 
zəngin ölkələr belə, enerji siyasətində 
müəyyən dəyişikliklərə başlayıblar. Bu-
nun nəticəsidir ki, hazırda dünyada enerji 
istehlakının 20 faizə yaxını bərpaolunan 
enerji mənbələrinin payına düşür. Hətta 
bir sıra ölkələr 2035-2050-ci ilə qədər 
mədən yanacaqlarından tamamilə imti-
na etməyi və “yaşıl enerji”dən istifadəyə 
keçməyi planlaşdırırlar.

Azərbaycan və Rumıniya arasında 
“yaşıl enerji”nin ötürülməsi məqsədilə 
Gürcüstan və Qara dənizdən keçəcək 
sualtı elektrik enerjisi kabelinin çəkilmə-
si nəzərdə tutulan sazişə əsasən, Xəzər 
dənizi üzərində və ətrafında yaradılacaq 
bərpaolunan enerji mənbələrində isteh-
sal olunan “yaşıl enerji”nin Azərbaycan-
dan Gürcüstana, oradan kabel xətti ilə 
Qara dənizin altından keçməklə Rumıni-
ya və Macarıstana, daha sonra isə Avro-
pa Birliyi ölkələrinə ötürülməsi, bununla 
da “Xəzər  Avropa Birliyi Yaşıl Enerji 
Dəhlizi”nin yaradılması tərəflər arasında 
əsas prioritet olaraq qəbul edilib. 

Qara dənizin dibi ilə çəkiləcək 4 qiqa-
vat gücündə və 1195 kilometr uzunluğun-
da olan kabel ölkəmizdə istehsal edilən 
“yaşıl enerji”nin Avropaya ixracına imkan 
yaradacaq. Beləliklə, Azərbaycan Avropa 
qitəsinin enerji təhlükəsizliyinin daha dol-
ğun və əhatəli şəkildə təmin edilməsində 
yaxından iştirak edəcək.

Ötən il, həmçinin “yaşıl enerji” ilə bağ-
lı ilk Yaşıl Enerji Məşvərət Şurası  keçiri-
lib. Qarabağ və Şərqi Zəngəzur iqtisadi 
rayonlarında Yaşıl Enerji Zonasının ya-
radılması ilə bağlı tədbirlər reallaşdırılıb. 
Naxçıvandan Türkiyəyə elektrik enerjisi-
nin ixracı istiqamətində də çox ciddi la-
yihələrin icrasına başlanılıb.
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Ermənistanı kimlər müharibəyə hazırlayırlar?
Fransanın ardınca ABŞ və Avropa İttifaqı da 

Hayastana hərbi məqsədli yardım edir
Bütün daşlar yerinə oturur. O anlamda ki, əvvəllər Fransanın Ermənistanı 

silahlandırması rəsmi Parisin təkbaşına həyata keçirdiyi təşəbbüs təsiri 
bağışlayırdısa, artıq prosesin bütövlükdə kollektiv Qərbin egidası altında 
reallaşdırıldığını söyləmək üçün əsaslar var. Bu baxımdan iki məqamın üzərində 
dayanacağıq. 

Məlum olduğu kimi, ABŞ Dövlət kati-
binin müavini zra Zeya bu günlərdə Er-
mənistanın Müdafiə Nazirliyində Amerika 
ordusunun nümayəndəsinin çalışacağı 
ilə bağlı qərarın verildiyi barədə məlumatı 
təsdiqləmişdi. İndi isə Birləşmiş Ştatların 
İrəvandakı səfirliyi konkret detalları açıq-
layıb. Ali diplomatik təmsilçilik “Azadlıq” 
radiostansiyasının sorğusuna cavab 
olaraq bildirib ki, ABŞ Dövlət Departa-
mentinin mülki müşaviri yaxın aylarda 
erməni hərbi birləşmələrində konsultativ 
dəstəyə rəhbərliyə başlamaq niyyətin-
dədir. Səfirlikdən bu işə dəqiq nə zaman 
start veriləcəyi açıqlanmasa da, deyilib 
ki, Qlobal Müdafiə İslahatları Proqramı 
üzrə Ermənistana göndəriləcək müşa-
vir ABŞ ordusu və ya Müdafiə Nazirliyi 
tərəfindən maliyyələşdirilmir. Maliyyəni 
Dövlət Departamenti verir. Sən demə, 
müşavir  Ermənistanın müdafiə institut-
larını gücləndirməyə yardım göstərəcək-
miş: “ABŞ Dövlət Departamentinin Qlo-
bal Müdafiə İslahatları Proqramı strateji 
səviyyəli məsləhət dəstəyi ilə dünya üzrə 
tərəfdaş ölkələrə daha möhkəm, e ektiv 
və hesabatlı təhlükəsizlik institutları qur-
mağa kömək edir”.

***
O da məlumdur ki, Avropa İttifaqı 

2020-ci ilin 44 günlük müharibəsindən 
sonra Azərbaycan və Ermənistan ara-
sında münasibətlərin tənzimlənməsi və 
mövcud xüsusda tərəflərin sülhə gəl-

mələri yönümündə bir sıra addımlar atıb. 
Bu baxımdan Aİ Şurasının prezidenti 
Şarl Mişelin əməyini vurğulamaq müm-
kündür. Ancaq indi, görünür, vəziyyət 
dəyişib. Belə ki, Aİ Şurası Ermənistan 
Silahlı Qüvvələrinə dəstək üçün 10 mil-
yon avro məbləğində yardım göstərmək 
barədə qərar qəbul edib. Məlumatı quru-
mun mətbuat xidməti yayıb. 

Məlumatda bildirilib ki, sözügedən 
yardım Avropa Sülh Fondu (APF) çərçi-
vəsində həyata keçiriləcək. Nəzərə alaq 
ki, belə bir təşəbbüs Ermənistan üçün 
ilkdir. Məqsəd ölkənin silahlı qüvvələri-
nin maddi-texniki potensialını gücləndir-
mək, böhran və fövqəladə hallarda mülki 
əhalinin müdafiəsinin yaxşılaşdırılma-
sına töhfə verməkdir. Dəstək, həmçinin 
Ermənistanın dayanıqlılığını artırmaq və 
gələcəkdə Aİ tərəfindən aparılan bey-
nəlxalq hərbi missiya və əməliyyatlarda 
mümkün iştirakı halında ölkənin  silahlı 
qüvvələrinin qarşılıqlı fəaliyyətini sürət-
ləndirmək məqsədini daşıyır. O da bildi-
rilir ki, görülən tədbir tabor ölçülü bölmə 
üçün tam təchiz olunmuş çadır şəhərci-
yini təmin etməyə imkan verəcək.

Aİ Şirasının mətbuat xidmətinin bə-
yanatında  o da bildirilib ki, hazırda Er-
mənistana qəbul edilən dəstək proqramı 
Avropa İttifaqının ölkə ilə ortaq dəyərlərə 
əsaslanan, Ermənistanda və Cənubi 
Qafqazda sülh, sabitlik və rifahı təşviq 
etmək məqsədi daşıyan tərəfdaşlığı çər-

çivəsində veriləcək. Aİ qurumla rəsmi 
İrəvanın Hərtərəfli və Genişləndirilmiş 
Tərəfdaşlıq Sazişi əsasında Ermənis-
tanla siyasi və iqtisadi tərəfdaşlığını və 
əlaqələrini bütün ölçülərdə daha da güc-
ləndirməyə sadiqdir. Bu, xarici siyasət 
və təhlükəsizlik siyasəti, o cümlədən, 
ümumi təhlükəsizlik və müdafiə siyasəti 
(CSDP) sahəsində dialoqun və əmək-
daşlığın intensivləşdirilməsini əhatə edir.

Məsələ ilə bağlı Aİ-nin ən böyük er-
mənipərəsti qurumun xarici işlər və təh-
lükəsizlik siyasəti üzrə ali nümayəndəsi 
ozep Borrelin fikirləri də var. Borrel 

bildirib ki, təhlükəsizlik Ermənistanla Aİ-
nin ikitərəfli münasibətlərinin daha vacib 
elementinə çevrilir. Onun sözlərinə görə, 
Avropa Sülh Fondunun görəcəyi iş Er-
mənistanın  dayanıqlılığına töhfə verə-
cək: “Xarici işlər və təhlükəsizlik siyasəti 
üzrə dialoqumuzu genişləndirməkdə, 
eləcə də Ermənistanın gələcəkdə Aİ-nin 
rəhbərlik etdiyi missiya və əməliyyatlar-
da iştirakında marağımız var”.

Əvvəldə də bildirdiyimiz kimi, bu iki 
məsələ, ümumən kollektiv Qərbin Er-
mənistana hərbi dəstək ritorikasının 
mövcudluğundan xəbər verir. Yalançı 
dəstəklər ölkənin düşdüyü illüziya bataq-
lığındakı yerini bir qədər də möhkəmlən-
dirir. İllüziyanın ilk avantürist simptomu 
isə artıq var. Ermənistan silahlı qüvvələri 
Kəlbəcər istiqamətində mövqelərimi-
zi atəşə tutublar. Rəsmi İrəvan, daha 
dəqiq desək, baş nazir Nikol Paşinyan 
administrasiyası məsələ ilə bağlı açıq-
lamasında faktı təkzib edib və məsələni 
Azərbaycanla qarşılıqlı əsasda araşdır-
mağa hazır olduğunu bildirib. Bunun bir 
adı var: həyasızlıq.

Bəli, Ermənistan hakimiyyəti həya-
sızlıq edir və ehtimal ki, rəsmi İrəvan 
bundan sonra da təxribatlarını davam et-
dirəcək. Çünki illüziya bataqlığı ölkənin 
başbilənlərinin başqa cür, yəni normal 
düşünmələrinə imkan vermir. Düşünmə-
sinlər, ancaq nəzərə alsınlar ki, indiyədək 
Azərbaycana yönəlmiş bütün anti-sülh 
davranışları yekunda uğursuzluqla üzlə-
şib. Əminliklə demək olar ki, ölkə 2020-
ci ildən bəri itirə-itirə gedir. Rəsmi İrə-
van durumun fərqində deyil və anlamır 
ki, Azərbaycanla barış üçün itirilən hər 
gün Ermənistana son dərəcə acınacaqlı 
perspektiv vəd edir. Necə deyərlər: can 
özünün, cəhənnəm Tanrının. 

Ə R TƏ V 
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Qərbdə Azərbaycan bərabər tərəfdaş kimi qəbul edilir
(əvvəli -ci səhifədə)
Qeyd edək ki, 2023-cü il iyulun 21

23-də keçirilən I Şuşa Qlobal Media Foru-
mu “4-cü Sənaye inqilabı dövründə yeni 
media” mövzusuna həsr edilmişdi. Builki 
forum isə qeyd etdiyimiz kimi, “Yalan mə-
lumatların ifşası: Dezinformasiyaya qarşı 
mübarizə” mövzusunda idi. Belə bir möv-
zuya müraciət edilməsi heç də təsadüfi 
sayılmamalıdır. Məsələ ondadır ki, şərti 
olaraq, “dezinformasiya maşını” adlandı-
ra biləcəyimiz aparat çox fəal şəkildə iş-
ləyir. Bu “maşın”ın sayəsində dünyadakı 
müəyyən mərkəzlər olduqca çirkin işlərə 
imza ataraq xəbis niyyətlərini həyata ke-
çirirlər. Müxtəlif mərkəzlərdən aldıqları 
vəsaitlə və ideoloji təlimatlarla işlər görən 
bu maşının əsas hədəfi müstəqil xarici 
siyasət yürüdən Azərbaycan kimi ölkələr 
olur. Müstəqillik illərində biz ölkəmizə 
qarşı yürüdülən dezinformasiya siyasə-
tinin mənfi nəticələrini çox görmüşük və 
təəssüf ki, hələ də görməkdəyik.

Prezident İlham Əliyev forumda yalan 
məlumatların ifşası və dezinformasiyaya 
qarşı mübarizə mövzusunda moderator 
 “Eurone s” televiziyasının aparıcısı və 

prodüseri xanım Rebekka Maklaflin-İst-
hamın sualına cavab olaraq təəssüf hissi 
ilə bildirdi ki, bu gün dünyada baş verən-
lər məhz bu mövzunun bir növ qurbanına 
çevrilib: “Təəssüf ki, bu, bizim artıq həyat 
tərzimizin bir hissəsinə çevrilib. Bəzən 
biz təəccüblənirik ki, Azərbaycan haqqın-
da beynəlxalq mediada yayılan məlumat-
lar həqiqətə uyğun olmur  yəni faktların 
manipulyasiyası, yanlış narrativlər. Biz 
uzun illər ərzində bunun qurbanı olmu-
şuq, əlbəttə ki, onlardan biri Ermənistan 
və Azərbaycan arasındakı münaqişə idi 
və bütün erməni diasporunun səfərbər 
olması idi. Ermənipərəst siyasətçilər, me-
dia nümayəndələri Azərbaycana qarşı 
hücum edirdilər, Azərbaycan haqqında 
yanlış narrativlər yayırdılar və Azərbay-
canı reallıqdan çox uzaq olan bir şəkildə 
təqdim edirdilər”.

Həqiqətən də, Azərbaycan hələ  
1980-ci illərin sonlarından başlayaraq, 
Qarabağ məsələsində böhtanlara mə-
ruz qalıb. Qərb dünyasındakı, əsasən 
ABŞ-dəki ermənipərəst mərkəzlər ölkə-
mizi əsassız hücumların hədəfinə çevi-
riblər. Həmin illərdə ermənilər Azərbay-
canda açıq separatizmə başlamışdılar. 
1992-ci ildən iki ölkə arasında mühari-
bəyə çevrilən hadisələr nəticəsində əv-
vəlcə Qarabağın dağlıq hissəsi, sonra 
isə keçmiş DQMV-yə aid olmayan 7 ra-
yonumuz işğal altına düşmüşdü. Ölkəmiz 
bir milyon qaçqın və məcburi köçkünlə 

üzləşmiş, minlərlə insan itkisinə, soyqı-
rımlarına, ölçüyəgəlməz maddi itkilərə 
məruz qalmışdı. Ancaq Qərbdəki dairələr 
baş verənlərə görə Ermənistanı ittiham 
etmək əvəzinə, Azərbaycanı təqsirkar 
çıxarmağa çalışırdılar. 1989-cu ildə Av-
ropa Parlamentinin qəbul etdiyi bədnam 
qətnamə bu istiqamətdə ilk addım ol-
muşdu. Sonra isə işğalçılara ABŞ Konq-
resinin Nümayəndələr Palatasının qəbul 
etdiyi “Azadlığa dəstək aktı”na 907-ci 
düzəliş dəstəvüz oldu. 907-ci düzəliş se-
paratçılara sanki, qol-qanad verdi. Onları 
Azərbaycan torpaqlarının işğalına ruh-
landırdı. Nəticədə 1992-1993-cü illərdə 
rayonlarımız sürətlə işğal altına düşdü.

Bu məqam Prezident İlham Əliyevin 
forumda toxunduğu məsələlərdən biri idi. 
Dövlətimizin başçısı bildirdi ki, biz etnik 
təmizləmənin, işğalın qurbanı olmuşuq. 
Bu hal 30 il davam edib. Ancaq bizi dün-
yada təcavüzkar kimi təqdim edirdilər 
və medianın bu məsələni işıqlandırma-
sı, siyasi motivlərə söykənən mesajlar 
və qərarlar nəticəsində biz beynəlxalq 
sanksiyalara məruz qaldıq. ABŞ 1992-ci 
ildə Azərbaycana qarşı sanksiyalar tət-
biq edib. Biz işğalın və təcavüzün qur-
banı olmuşuq və o zaman Konqresin 
ermənipərəst nümayəndələrinin səyləri 
nəticəsində bizə qarşı sanksiyalar tətbiq 
edildi. Yəni, bu, absurd bir vəziyyətdir ki, 
humanitar böhrana məruz qalan, bir mil-
yon qaçqını olan, işğal edilmiş əraziləri 
tamamilə dağıdılan bir ölkə sanksiyalara 
məruz qalmışdır.

Prezidentin səsləndirdiyi digər bir 
fikir də diqqəti cəlb edir. Cənab İlham 
Əliyev qeyd etdi ki, o zaman bizim bey-
nəlxalq media şəbəkələrinə o qədər də 
çıxış imkanımız yox idi: “Biz müstəqil-
liyini yeni bərpa etmiş ölkə idik və ciddi 
səylər göstərməli idik. Bizə elə gəlirdi ki, 
mesajımızı çatdıra bilmirik. Biz özümüzü 
günahlandırırdıq, resurslarımızı səfərbər 
edirdik, beynəlxalq ictimaiyyəti maariflən-
dirirdik”.

Bu məsələ ilə bağlı qeyd etmək lazım-
dır ki, müstəqilliyin ilk illərində ölkəmizi 
idarə edən səriştəsiz hakimiyyətlər infor-
masiya siyasətini də düzgün qura bilmir-
dilər. İnformasiya cəbhəsindəki blokada, 
sözün əsl mənasında, ulu öndər Heydər 
Əliyevin hakimiyyətinin ilk illərində yarıldı. 

lu öndər səfər etdiyi hər bir ölkədə au-
ditoriyalar qarşısında çıxış edərək Ermə-
nistan Azərbaycan münaqişəsi ilə bağlı 
əsl həqiqətləri çatdırırdı. Heydər Əliyev 
Qarabağda mövcud olan vəziyyəti, ermə-
nilərin hansı əraziləri işğal etdiyini xəritə 
üzərində əyani şəkildə həmin ölkələrin 

ictimaiyyət nümayəndələrinə izah edirdi. 
Eyni zamanda, işğalın ölkəmizə vurduğu 
yaraları aydın nümayiş etdirirdi.

Prezident İlham Əliyevin 2003-cü ildə 
hakimiyyətə gəlişi ilə informasiya cəbhə-
sində də əsaslı dönüş əldə edildi. Qa-
rabağ məsələsində müdafiədən hücum 
diplomatiyasına keçilməsi strategiyası 
özünü bu sahədə də göstərdi. Düzdür, 
ölkəmiz yenə də əsassız hücumlara mə-
ruz qalırdı. Bakıda keçirilən hər bir bey-
nəlxalq tədbir azərbaycanofob, islamofob 
dairələrin Azərbaycanı qaralaması üçün 
fürsətə çevrilirdi. 2020-ci ildə 44 günlük 
Vətən müharibəsi zamanı bu hücumlar 
özünün pik nöqtəsinə çatmışdı. akin 
çevik idarəçilik mexanizmi sayəsində 
hər bir “feyknyus” ifşa edilirdi. Artıq onlar 
necə deyərlər, nokauta düşdüklərini dərk 
edirdilər.

Prezidentin bu istiqamətdə sonrakı fi-
kirləri də maraqlıdır: “Daha sonra biz dərk 
etdik ki, bir çox insanlar, müxtəlif fərdlər 
bizim mesajları eşitmək istəmir, onlar 
vəziyyəti tamamilə fərqli şəkildə təqdim 
etmək istəyir. Ona görə də bu məsələyə 
yanaşmanın ən yaxşı yolu budur: 30 il 
müstəqil olan ölkə nə edə bilər  Sizin 
kimi şəxsləri Bakıya və bölgələrimizə 
dəvət etmək və bizim nə işlər gördüyü-
müzü, planlarımızı təqdim etmək, göz-
ləntilərimizi sizə çatdırmaqdır ki, biz döv-
lət quruculuğunda nələrə nail olmuşuq. 
Məhz, bu, ən səmərəli üsuldur”.

Cənab İlham Əliyev, həmçinin bildirib 

ki, Azərbaycanla bağlı natamam, qey-
ri-dəqiq və manipulyasiya edilmiş hesa-
batlar Qərbdən qaynaqlanır və bu, bizim 
gündəlik həyatımızın bir hissəsinə çev-
rilib. Əvvəllər biz təəccüblənirdik, sonra 
məyus olurduq, indi isə buna çox biganə 
yanaşırıq. Bizim üçün fərq etməz, çünki 
burada əsas qərar sahibi Azərbaycan 
xalqıdır və hökumətin fəaliyyəti məhz 
xalqın mənafeyi naminədir. Əlbəttə, biz 
istərdik ki, Azərbaycanda və regionda 
baş verən hadisələr obyektiv şəkildə işıq-
landırılsın. Bu, müəyyən dezinformasiya 
sayəsində obyektiv deyilsə, eybi yoxdur. 
Ancaq bu, məqsədyönlü şəkildə edilir-
sə, bu, Azərbaycanı nüfuzdan salmağa 
yönəlibsə, əlbəttə, biz sual veririk ki, bu, 
nədən baş verir, bu, niyə belə olmalıdır  
Dediyim kimi, bizim bununla bağlı edə 
biləcəyimiz o qədər də çox deyil. Bu gün 
Qarabağda apardığımız işlər, ola bilsin 
ki, bu vəziyyəti dəyişə bilər. Ancaq vaxt 
keçdikcə siyasi dairələrdə  Qərbdə re-
allıq daha çox üzə çıxır və Azərbaycana 
bərabər tərəfdaş kimi yanaşılır.

Mövzu ilə bağlı “XQ”yə açıqlama 
verən l s  d l  ə ə i i  
əh ə i  li l  l  hi l  

sözlərinə görə, Prezident İlham Əliyevin 
forumda çıxışından gəlinən qənaət budur 
ki, Azərbaycan beynəlxalq aləmdə dost-
larının və tərəfdaşlarının sayını artırıb, 
müxtəlif regional təşkilatlarda ölkənin mə-
nafeyi baxımından iştiraka marağı artıb. 
Onun sözlərinə görə, dövlətimizin başçısı 

Avropa Parlamenti və Avropa Şurası, o 
cümlədən Fransa xaricində Azərbayca-
nın Qərblə münasibətlərində problemin 
olmadığını bu şəkildə dəyərləndirib: “Vaxt 
keçdikcə, Qərbin siyasi dairələrində real-
lıq daha çox üzə çıxır və Azərbaycana 
bərabər tərəfdaş kimi yanaşılır”.

E.Şahinoğlu qeyd edib ki, Azərbay-
can Vətən müharibəsindəki Qələbədən 3 
il sonra antiterror tədbirləri ilə işğala və 
separatizmə birdəfəlik son qoydu: “Göz-
ləmək olardı ki, bu qələbəmizi həzm edə 
bilməyənlərin sayı çox olacaq, bizə təz-
yiq artacaq. Heç biri olmadı, kiçik istis-
nalar xaricində ərazimizdə separatizmə 
son qoymağımıza etiraz olmadı, əksinə, 
tərəfdaşlığa üstünlük verənlərin sayı art-
dı. Reallıq budur”.

Onu da qeyd edək ki, Prezident  
İlham Əliyev forumda Azərbaycanın uzun 

illərdir üzləşdiyi əsassız hücumlara bu 
gün ABŞ-nin 45-ci Prezidenti Donald 
Trampın da məruz qaldığını vurğulayıb. 
“Prezident Tramp “Vaşinqton Post”u və 
“Nyu-York Tayms”ı feyknyus, yəni yalan 
xəbər mənbəyi adlandırıb. Mən onunla 
tamamilə razıyam. Mən təkcə bu məsələ-
də deyil, onun bir çox bəyanatları ilə razı-
yam. Bu gün ABŞ Prezidenti məhz media 
tərəfindən hücumların qurbanıdır, ictimai 
rəyin manipulyasiyasının qurbanıdır. Elə, 
sadəcə, bunu görəndə biz özümüzü bir 
az rahat hesab edə bilərik. Yəni bu gün 
diqqət Azərbaycandan yayınıbdır”  
deyən Prezident İlham Əliyev medianın, 
hər kəsin obyektiv olmasını arzu etdiyini 
bildirib. Ancaq medianın xüsusi məsu-
liyyəti var. Çünki medianın mesajları, 
məsələni işıqlandırması bir çox insanla-
rın həyatına təsir edir.

ə a ət Ə İ   
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Mina terroru erməni 
təcavüzünün davamıdır

300-dən çox vətəndaşımız onların  
“yeraltı müharibəsi”nin qurbanı olub

Azərbaycanın Qarabağ iqtisadi rayonundan getməyə məcbur edilən separatçı-
xunta rejiminin doğma yurdlarına qayıtmağa başlayan soydaşlarımıza qarşı “yeraltı 
müharibəsi” hələ davam edir. Dörd gün bundan əvvəl daha üç vətəndaşımız Kəlbcərdə 
mina partlayışı nəticəsində yaralanıb. Partlayış rayonun Ağdaban kəndi ərazisində 
minalardan təmizlənməmiş ərazidə baş verib.

Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyevin 
II Şuşa Qlobal Media Forumunun açılış 
mərasimində toxunduğu mövzulardan 
biri də Ermənistanın müharibədən sonra 
Azərbaycan ərazisini minalarla çirkləndi-
rilməsi oldu. 

“2020-ci ilin 10 noyabr tarixli üçtərəfli 
Bəyanatından sonra, bizim açın dəhlizi 
üzərində nəzarətimiz olmadığı dövrdə Er-
mənistandan mina daşınır və onlar Qara-
bağda basdırılırdı. Biz bunu necə bilirik  
Çünki o minaların üzərində “İstehsal tarixi 
2021-ci il, Ermənistanda istehsal edil-
mişdir” yazıları var. Yəni, təsəvvür edin 
ki, İkinci Qarabağ müharibəsi başa çat-
dıqdan sonra belə onlar bizə qarşı mina 
terroru həyata keçirirdilər”.

Bu gün dünyanın bir çox ölkələrinin 
mina terrorundan əziyyət çəkdiyini forum 
iştirakçılarının diqqətinə çatdıran dövləti-
mizin başçısı iyulun 19-da insidentin baş 
verdiyini, üç nəfərin mina partlayışı nəti-
cəsində yaralandığını söyləyib: “2020-ci 
ildən bu yana 300-dən çox insan ya hə-
lak olub, ya da yaralanıb. Təəssüf ki, nə-
hayət, Ermənistanın bizə verdiyi mina xə-
ritələri tamamilə yararsızdır, onlar dəqiq 
deyil. Əvvəl biz onlardan xahiş edəndə 
deyirdilər ki,  onların baş nazirləri mənə 
deyirdi ki,  bizdə xəritələr yoxdur. Ancaq 
sonra etiraf etməli oldular ki, xəritələr var, 
amma onlar tamamilə yararsızdır”.

Keçmiş köçkünlərin doğma yurdları-
na qayıdışına ən böyük maneənin məhz 
minalar olduğunu deyən İlham Əliyev 
Azərbaycanın həmin ərazilərin reabilita-
siyasının daha sürətli aparılması üçün 
infrastruktur layihələrinin və yaşayış bina-
larının inşasına başlamamışdan əvvəl o 
ərazilərin minalardan təmizləndiyini qeyd 
edib. “Təəssüflər olsun ki, bizim kifayət 
qədər resursumuz, təcrübəli heyətimiz 
yoxdur. Beynəlxalq təşkilatlar və şirkət-
lər bizə elə qiymətlər təklif edirlər ki, hər 
bir kvadratmetrə təklif edilən qiymət 5-10 
dəfə artıqdır. Çünki bizim də özümüzün 
Minatəmizləmə Agentliyimiz və şirkətlə-
rimiz var. Bu, nə qədər davam edəcək, 
bunu demək çox çətindir”. 

İşğaldan azad olunmuş ərazilərin 
əziyyətli və vaxtaparan iş olduğu hamı-
ya məlumdur. Üstündən 25 il keçməsinə 

baxmayaraq, Balkanlarda hələ də mina 
partlayışlarının baş verdiyini forum iş-
tirakçılarının diqqətinə çatdıran dövl ət 
başçımız bu bəlanın artıq beynəlxalq xa-
rakter aldığını vurğuladı: “Yəni, Balkan-
larda münaqişə illərdir sona çatmasına 
baxmayaraq, hələ də bu hallar baş verir. 
Təəssüflər olsun ki, biz də onilliklər ər-
zində bununla üzləşəcəyik. Bu gün bizdə 
olan məlumata görə, orada bir milyondan 
artıq mina basdırılıb”. 

Forumdakı çıxışında köçkünlərin Qa-
rabağa qayıdışı məsələsinə də toxunan 
Prezident İlham Əliyev vətəndaşların 
dörd şəhərə və dörd kəndə artıq qayıt-
dıqlarını nəzərə çatdırıb: “Azad edilmiş 
ərazilərdə artıq 8 minə yaxın əhali yaşa-
yır. İlin sonuna qədər bu rəqəm 20 minə 
çatacaq. Bir neçə ay əvvəl biz 23 bina-
dan ibarət yaşayış kompleksini istifadəyə 
verdik. Üç, dörd, beşmərtəbəli binalardır. 
Buraya yaxındır, oranı gedib görə bilərsi-
niz. Artıq orada sakinlər yaşayırlar. Yəni, 
Qarabağda və Şərqi Zəngəzurda geniş 
reabilitasiya proqramı həyata keçirilir”.

Azərbaycanın Qarabağ iqtisadi ra-
yonundan çıxarkən evlərini yandıran, 
mal-qarasına od vuran, naqilləri, hətta 
unitazını çöküb aparan hay vandallarının 
özlərindən sonra torpaqlarımızda burax-
dıqları yeraltı “yadigarları”nın əziyyətini 
hələ  neçə illər çəkəcəyimiz şübhəsiz-
dir. Onlar özünəməxsus “qisas” meto-
du saydıqları vəhşilikləri ilə bu torpağa, 
həqiqətən, vətən kimi baxmadıqlarının, 
deməli, burada yaşamağa layiq ünsürlər 
olmadıqlarının əyani sübutudur.     

İ Ə Ə ALA  
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Qeyri-neft-qaz sektorunun  
büdcəyə töhfəsi 13 faiz çoxalıb

Cari ilin yanvar-iyun ayları ərzində İqtisadiyyat Nazirliyi yanında Dövlət Vergi 
Xidmətinin xətti ilə dövlət büdcəsinə vergi daxilolmaları 8 milyard 282 milyon 38,9 
min manat təşkil edib.

Dövlət Vergi Xidmətindən redak-
siyamıza bildirilib ki, dövlət büdcəsinə 
proqnozdan əlavə 1 milyard 53,4 milyon 
manat vəsait daxil olub. Qeyri-neft-qaz 
sektorundan daxilolmalar isə 5 milyard 
875 milyon manata yüksəlib. Ötən ilin 
müvafiq dövrü ilə müqayisədə bu sektor-
dan vergi daxilolmaları 675,3 milyon ma-
nat və ya 13 faiz olub.  Ödənilən vergilə-
rin 70,9 faizi qeyri-neft-qaz sektorunun, 
29,1 faizi isə neft-qaz sektorunun payına 
düşüb.

Bu müsbət göstəricilərin əldə edilmə-
si iqtisadiyyatın bütün sahələrində ötən il-
lərdəki artım dinamikasının qorunub sax-
lanılmasının məntiqi nəticəsidir. Başqa 
sözlə, belə bir uğur makroiqtisadi sabit-
liyin möhkəmləndirilməsi, iqtisadiyyatın 
şaxələndirilməsi, qeyri-neft sektorunun 
inkişafı və ölkəmizin dünya iqtisadiyya-
tına inteqrasiyası istiqamətində nəzərdə 
tutulan tədbirlərin ardıcıl həyata keçiril-
məsi ilə şərtlənir.  

Azərbaycan iqtisadiyyatın bütün 
sahələrində, eləcə də sənayenin inkişa-
fında böyük uğurlar əldə edir. Bu gün iq-
tisadi fəallığın artırılması, dayanıqlı inki-
şafın təmin olunması məqsədilə ənənəvi 
sənaye sahələri ilə yanaşı, yeni prioritet 
istehsal obyektlərinin, sənaye parklarının 
yaradılması da intensiv xarakter daşıyır. 

Qeyri-neft-qaz sektorunda nəzərə 
çarpan müsbət dinamika həm də ölkə-
mizdə uğurlu sənayeləşmə siyasəti sayə-
sində mümkün olub. Sənaye parklarının 
mövcud sahədəki fəaliyyəti, həmin zona-
larda yeni sənaye sahələrinin yaradılma-
sı, rəqabətqabiliyyətli və ixracyönümlü 
yeni məhsul istehsalının təşkili, bu işə 
investorların geniş cəlb olunması kimi 
məsələlər hökumətin daim diqqət mərkə-
zində saxlanılıb və bu, müsbət göstəri-
cilərlə müşahidə edilib.

Sənaye parklarının yaradılmasında 
əsas məqsəd innovativ və yüksək texno-
logiyalar əsasında rəqabət qabiliyyətli sə-
naye istehsalının inkişafına, xidmətlərin 

göstərilməsi üçün münbit şəraitin yaradıl-
masına və mövcud sahədə sahibkarlığın 
dəstəklənməsinə nail olmaqdır. Eyni za-
manda, ölkənin yerli və xarici investisiya-
lar üçün əlverişliliyinin artırılması, əmək 
qabiliyyətli əhalinin istehsal sahəsində 
məşğulluğunun artırılması kimi məsələlər 
də qarşıda mühüm vəzifələr kimi durur.  

Qarabağ və Şərqi Zəngəzurun dir-
çəlməsində də sənayeləşmə siyasətinə 
mühüm önəm verilir. Başqa sözlə, işğal-
dan azad edilmiş ərazilərimizdə sənaye 
parklarının yaradılması və bu sahəyə in-
vestisiya cəlb olunması bölgənin resurs-
larından, həmçinin  iqtisadi imkanlardan 
yararlanmaqla Qarabağın ölkə iqtisadiy-
yatına səmərəli reinteqrasiyasına əlavə 
stimul yaradır.  

Qeyri-neft sənayesinin inkişafı Azər-
baycanın karbohidrogen daşıyıcılarının 
hasilatı və ixracından əldə edilən gəlirlər-
dən, həmçinin daxili istehsalın və istehlak 
bazarının idxaldan asılılığını azaldır, ixra-
cın şaxələnməsinə xidmət edir.

Son illərdə respublikada yüzlərlə 
müasir sənaye müəssisəsinin, yeni isteh-
sal sahələrinin, müxtəlif bölgələrdə səna-
ye parklarının yaradılması daxili tələbatın 
ödənilməsində yerli məhsulların payını 
əhəmiyyətli dərəcədə artırır, ixrac imkan-
larını genişləndirir. Eyni zamanda, Azər-
baycanda lazım olan bütün istehsalat 
sahələrinin yaradılması, yeni investisiya-
lar cəlb edilməsi üçün gözəl biznes mühi-
tinin mövcudluğu, infrastruktur, hazırlıqlı 
peşəkar kadrlar, ixrac bazarları, qonşu 
ölkələrlə yaxşı işgüzar münasibətlərin 
dərinləşdirilməsi  qeyri-neft sənayesinin 
inkişafını şərtləndirir.   

Sənaye zonaları və aqroparkların 
təşəkkülü də belə demək mümkünsə, 
bax, bu cür  əlverişli mühitin məhsuludur. 
Bu müəssisələrdə  sahibkarlar üçün sti-
mullaşdırıcı biznes və investisiya mühiti 
yaratmaq üçün dövlət tərəfindən müxtəlif 
dəstək tədbirləri mövcuddur. Belə ki, sa-
hibkarlara təşkilati dəstəklə yanaşı, vergi 

və gömrük güzəştləri, eləcə də hazır in-
frastrukturla təminat təklif edilir. 

Sənaye parklarının rezidentləri qey-
diyyata alındıqları tarixdən 10 il müddə-
tinə əmlak, torpaq, gəlir və ya mənfəət 
vergilərindən, istehsal məqsədilə idxal 
etdikləri texnikanın, texnoloji avadanlıq-
ların və qurğuların idxalı zamanı ƏDV-
dən və 10 il müddətinə gömrük rüsumla-
rından azad olunurlar. 

Həmin parklarda rezidentlər üçün 
dövlət vəsaiti hesabına müasir və geniş 
infrastruktur təchizatı “birbaşa qoşulma” 
(“Plug Play”) prinsipi əsasında gerçək-
ləşdirilir. Dövlət vəsaiti hesabına yaradıl-
mış müasir infrastruktur sahibkarlara öz 
vəsaitlərini birbaşa layihəyə investisiya 
olaraq yönəltmələrinə imkan yaradır.

Sənaye məhəllələrində tam infrast-
rukturla təmin edilmiş torpaq sahələri, 
həm də hazır tiklilər sahibkarlara uzun-
müddətli icarəyə verilir. Dövlət aqropark-
larında zəruri infrastrukturla təmin edilmiş 
torpaq sahələri sahibkarlara uzunmüd-
dətli icarəyə verilir, özəl aqroparklarda 
isə infrastrukturun təmin edilməsi ilə bağ-
lı tədbirlər görülür.

Yazının əvvəlində  vurğulanan müs-
bət göstəricilərin əldə olunmasında  bir 
sıra digər amillər də mühüm rol oyna-
yır.   Belə ki, ölkəmizin nəqliyyat infrast-
rukturunun müasir dünya standartlarına 
uyğunlaşdırılması, həmçinin tranzit po-
tensialının daha da artırılması ilə bağlı 
həyata keçirilən layihələr və qlobal miq-
yaslı təşəbbüslər qeyri-neft-qaz ixracı-
nın artımını sürətləndirir. Bundan başqa, 
paytaxtda və regionlarda beynəlxalq 
aeroportların, Bakı Beynəlxalq Dəniz 
Ticarət imanının tikintisi, Şərq-Qərb və 
Şimal-Cənub nəqliyyat dəhlizlərinin müa-
sirləşdirilməsi daşımaların həcminə müs-
bət təsir göstərir.  

Ölkə rəhbərinin tapşırığı ilə qeyri-
neft-qaz sektorunda istehsal olunan  
məhsulların xaricə, o cümlədən, qey-
ri-ənənəvi bazarlara ixracının genişlən-
dirilməsi məqsədilə zəruri tədbirlər də 
ardıcıl həyata keçirilir, dövlət dəstəyi 
ilə potensial ixrac ölkələrində logistik 
mərkəzlərin yaradılması diqqət mərkə-
zində saxlanılır. Bununla yanaşı, qar-
şılıqlı investisiya fəaliyyətinin təşviq 
edilməsi istiqamətində işlər getdikcə 
gücləndirilir. Bu, ilk növbədə, investorlar 
üçün mühüm önəm daşıyan investisi-
yaların qarşılıqlı qorunmasını, təşviqini, 
eləcə də ikiqat vergitutmanın aradan qal-
dırılmasını nəzərdə tutan hüquq-müqa-
vilə bazasının yaradılması layihələrində 
özünü qabarıq büruzə verir.

Beləliklə, qeyd edə bilərik ki, dövləti-
mizin başçısının rəhbərliyi ilə son illərdə 
qeyri-neft-qaz  sektoru üzrə ixracın həc-
mi və dəyəri artıb. İqtisadiyyatın diver-
sifikasiyası nəticəsində bu sahəyə aid 
məhsulların çeşidlənməsi və müxtəlifliyi, 
o cümlədən coğrafi şaxələndirmə res-
publikamızın tədiyyə balansına müsbət 
təsir göstərərək, makroiqtisadi və maliy-
yə sabitliyini daha da möhkəmləndirib. 

Çinin Qərblə ən qısa yolu Orta Dəhlizdən keçir
Çindən (Transxəzər Beynəlxalq Nəq-
liyyat Marşrutu ilə (Orta Dəhliz) cari 
ilin əvvəlindən iyun ayının sonuna 
kimi, ümumilikdə, 105 blok qatarı 
yola salınıb.

“Azərbaycan Dəmir Yolları” QSC-nin 
məlumatına əsasən, son 15 il ərzində 
ölkəmizdə dəmir yolları ilə yükdaşımala-
rın həcmində böyük artım qeydə alınıb. 
Bu artımı davamlı etmək üçün mövcud 
dəmir yolu xətləri yenilənib, eyni zaman-
da, yeni yollar salınıb.

Xatırladaq ki, 2024-cü ilin mayında 
Bakı Tbilisi Qars dəmir yolunun mo-
dernləşdirilməsi başa çatdırılaraq bu 
marşrutla yükdaşımalara start verilib. 
Ötürücülük qabiliyyəti 1 milyon tondan 5 
milyon tona qədər artırılıb.  

Şimal Cənub Nəqliyyat Dəhlizinin 
inkişafı üzrə may ayında  Azərbayca-
nın Astara rayonunda yük terminalı ye-
nilənərək istifadəyə verilib, yükaşırma 
potensialının ilin sonuna qədər 1 milyon 
tona qədər artırılması planlaşdırılıb.

Ümumilikdə, cari ilin yanvar iyun ayla-
rında 9,3 milyon tondan çox yük daşınıb 
ki, bunun da 3,9 milyon tona yaxını kon-
teyner yükləri də daxil olmaqla tranzit yükü 
olub. Tranzit yükdaşımalar ötən illə müqa-
yisədə 8 faizdən çox artıb.

Orta Dəhlizin səmərəliliyinin bundan 
sonra da artmasını şərtləndirən amillər 
var. Bununla bağlı Dünya Bankının (DB) 
yaydığı məlumata əsasən, bu maliyyə 
qurumu Orta Dəhlizin  səmərəliliyini  yük-
səltmək üçün Azərbaycan, Qazaxıstan 
və Gürcüstana bütün nəqliyyat şəbəkəsi 
üzrə yüklərin izlənilməsi imkanının təmi-
nini tövsiyə edib. Bunun üçün həm dəmir 
yolu, həm də Xəzər dənizi ilə daşımaları 
əhatə edən vahid elektron sənəd dövriy-
yəsinə keçidin gerçəkləşdirilməsi zəruriliyi 
diqqətə çatdırılıb. Eyni zamanda, logistik 
qovşaqların yaradılması hesabına yüklə-
rin konsolidasiyası, dəmir yolu nəqliyyatı-
na keçidə yardım göstərilməsi və Şərqlə 
Qərb arasında yük axınlarının balansının 
yaxşılaşdırması əhəmiyyəti vurğulanıb. 
Bundan başqa, yekun nəqliyyat tariflərinin 

şə aflığı və bu məsələdə proqnozlaşdır-
maya üstünlük verilməsi də önə çəkilib.  

DB Azərbaycan və Qazaxıstana də-
niz limanında yüklərin daşınma müddətini 
azaltmağı, Bakı Aktau və əks istiqamətdə 
marşrutlar üzrə konteynerlərin həcmlərini 
artırmağı, konteynerlər üçün yük və liman 
tariflərini aşağı salmağı da zəruri sayır. 
Bildirilir ki, Azərbaycan yüklərin gəmilər-
dən sahilə daşınmasının səmərəliliyini ar-
tırmalı, Qazaxıstan isə limanların bağlan-
ması parametrlərini nəzərdən keçirməli və 
bütün bazar iştirakçıları üçün ayrı-seçkilik 
olmadan liman xidmətlərinə çıxışı təmin 
etməlidir. Beynəlxalq maliyyə qurumu, 
həmçinin Gürcüstanın liman-dəmir yolu 
və avtomobil daşımalarının səmərəliliyinin 
artırılacağı, naviqasiya kanalının vəziy-
yətinin yaxşılaşdırılacağı və konteynerlər 
üçün liman tariflərinin azaldılacağı təqdir-
də Orta Dəhlizin səmərəliliyinin yüksələ-
cəyi əminliyini vurğulayır.   

Dəmir yolları və sərhəd-keçid 
məntəqələrinə gəlincə, DB Qazaxıstan 
tərəfindən vaqonların sayının və manevr 
əməliyyatlarının səmərəliliyinin artırılma-
sını,  Azərbaycan və Gürcüstanın isə bu 

prosesi əsasən, sərhəd-keçid  məntəqələ-
rində həyata keçirmələrini təklif edir. Bey-
nəlxalq maliyyə qurumunun ekspertləri 
bildirirlər ki, belə addımlar məhdud inves-
tisiya nəticəsində də əhəmiyyətli nəticələr 
verə bilər. Bunlar prioritet, dərhal diqqət 
tələb olunduğu məsələ kimi nəzərdən ke-
çirilməlidir. 

Bank 2030-cu ilə qədər Orta Dəhliz 
boyunca daşımaların həcminin 2021-ci illə 
müqayisədə 3 dəfə artacağını və yüklə-
rin daşıma müddətini 2 dəfə azalacağını 
proqnozlaşdırır. Eyni zamanda, bildirir ki, 
investisiya və əməliyyat təkmilləşdirmələ-
rinin düzgün kombinasiyası vasitəsilə bu 
dəhliz transkontinental ticarətin iqtisadi və 
siyasi davamlılığına əhəmiyyətli töhfə verə 
bilər. Bundan başqa, sözügedən layihə 
dəniz limanlarına çıxış vasitəsilə Çinə, Av-
ropaya və dünyanın digər regionlarına eti-
barlı marşrutu gerçəkləşdirməklə Mərkəzi 
Asiya və Cənubi Qafqazın potensialının 
inkişafını şərtləndirir.  

Xatırladaq ki, Orta Dəhliz 2014-cü ilin 
fevral ayında Azərbaycan, Qazaxıstan və 
Gürcüstanın müvafiq strukturlarının iştira-
kı ilə yaradılıb. Sonradan layihəyə kray-

na, Rumıniya və Polşa qoşulub. 
Hazırda marşrut Çin Qazaxıstan sər-

hədindən başlayır və Qazaxıstan, Xəzər 
dənizi, Azərbaycan və Gürcüstan ərazisin-
dən keçərək Avropaya qədər uzanır. Bü-
tün marşrut boyunca vahid tarif yaradılıb, 
“vahid pəncərə” prinsipi tətbiq olunur.

Orta Dəhlizlə bağlı bir məqamı da vur-
ğulamaq istərdik. Belə ki, Çini Avropa İtti-
faqı ilə Mərkəzi Asiya, Qafqaz və Türkiyə 
vasitəsilə birləşdirən bu dəhliz ölkəmizin 
iqtisadi maraqlarını əks etdirən irihəcmli 
beynəlxalq layihədir. Bu layihə ilə əlaqə-
dar fəaliyyətin gücləndirilməsi Qərblə Şərq 
arasında körpü rolunu oynayan Azərbay-
can üçün mühüm önəm daşıyır. 

İqtisadi baxımdan səmərəli, siyasi 
cəhətdən də xüsusi əhəmiyyətə malik    
Orta Dəhliz Avrasiya regionunda son illər 
ən çox müzakirə olunan məsələlərdən bi-
ridir. Çinin “Bir kəmər, bir yol” layihəsinin 

bir hissəsi kimi bu dəhliz, həmçinin tarixi 
İpək yolunun ən mühüm komponentlərin-
dən biri kimi dəyərləndirilir. Buna görə də 
Orta Dəhliz üzrə tranzit müddətinin 2024-
cü ildə 18-23 gündən 14-18 günə, o cüm-
lədən Qazaxıstan ərazisində 6 gündən 5 
günə endirilməsi planlaşdırılır.

Onu da xatırladaq ki, 2023-cü ildə Orta 
Dəhliz  çərçivəsində yükdaşımaların həc-
mi, təqribən, 90 faiz artaraq 2 milyon tonu 
keçib. Yeri gəlmişkən, 2022-ci ildə marşrut 
üzrə yükdaşımaların həcmi 2,5 dəfə arta-
raq 1,5 milyon tona çatıb. Mövcud marş-
rutlara ciddi alternativ kimi dəyərləndirilən 
dəhlizin ümumi ötürücülük qabiliyyəti isə il 
ərzində 5,8 milyon ton yükə hesablanıb.       

Qazaxıstanın strateji hədəfi isə 2030-
cu ilə qədər Orta Dəhlizin ötürücülük qabi-
liyyətini 10 milyon tona çatdırmaqdır. Bunu 
reallaşdırmaq üçün adıçəkilən ölkə 2027-
ci ilə qədər “dar keçidləri” aradan qaldır-
maq və Orta Dəhlizi inkişaf etdirmək üçün 
Azərbaycan, Gürcüstan və Türkiyə ilə “yol 
xəritələri” imzalayıb.

Sonda onu da deyək ki, 2022-ci ilin 
martında Azərbaycan və İran arasında 
imzalanan  memoranduma əsasən, ölkə-
mizin Şərqi Zəngəzur iqtisadi rayonu ilə 
İran İslam Respublikasının ərazisindən 
keçməklə Naxçıvan Muxtar Respublikası 
arasında yeni dəmir və avtomobil yolla-
rının açılması, eləcə də rabitə və enerji 
xətlərinin yaradılması planlaşdırılır. Bu 
məqsədin reallaşdırılması üçün Araz çayı 
üzərində iki avtomobil (piyada keçidi ilə) 
və iki dəmir yolu olmaqla, ümumilikdə, 
4 körpünün, eləcə də rabitə və enerji tə-
minatı infrastrukturunun tikintisi nəzərdə 
tutulur. Artıq  Zəngilan, İran, Naxçıvan 
və yenidən Türkiyə ərazisindən keçəcək 
bu yolun yaradılması ilə bağlı böyük işlər 
həyata keçirilir. Həmçinin Qars Naxçıvan 
dəmir yolunun inşası da diqqətdə saxlanı-
lır. Bu isə Orta Dəhlizin yeni bir qolunun 
yaranması kimi də dəyərləndirilir.  

əhi əni hazırladılar   
Va i  AYRA V,  

irba ır YA ZA Ə  

Subsidiyalara nəzarət 
mexanizmi

“Rəqabət Məcəlləsi”nə əsasən, Azərbaycanda subsidiyaların verilməsinə 
nəzarət mexanizmi yaradılıb.

Bu, İqtisadiyyat Nazirliyi yanında 
Antiinhisar və İstehlak Bazarlarına Nə-
zarət Dövlət Xidməti tərəfindən verilən 
məlumatda bildirilib. Qeyd edilib ki, sö-
zügedən mexanizmin yaradılması yeni 
qanuna əsasən həyata keçirilib.

Xatırladaq ki, bu ayın 1-dən Azər-
baycanın Rəqabət Məcəlləsi qüvvəyə 
minib. 12 fəsil, 84 maddədən ibarət 
olan Rəqabət Məcəlləsi ölkədə əlverişli 
biznes mühitinin inkişafı, təsərrüfat sub-
yektlərinin sayının və iqtisadiyyata cəlb 
olunan investisiyaların artması üçün ge-
niş imkanlar yaradacaq.

Zəngilanda su, qaz, işıq 
xidməti şəbəkəsi qurulur
İşğaldan azad olunmuş Zəngilan rayonunun Ağalı kəndi ərazisində 

Azərbaycan Dövlət Neft Şirkətinin “Azəriqaz” İstehsalat Birliyi tərəfindən qaz 
tənzimləyici məntəqə qurulur.

Bu barədə “Azəriqaz”dan verilən 
məlumatda bildirilib ki, işlər bu gün də 
müntəzəm olaraq davam etdirilir. Qaz 
tənzimləyici məntəqə Zəngilan rayonu-
nun Həkəri, Yenikənd və 2-ci Alıbəyli 
kəndlərini “mavi yanacaq”la təmin edə-
cək. Məntəqənin ərazisi 2500 kvadrat-
metr olacaq. 

Hazırda ərazidə 2 su anbarının ti-
kintisi başa çatmaq üzrədir. İşıq dirək-
lərinin bünövrəsi hazır vəziyyətdədir. 
Məntəqədə işlərin avqustun sonunadək 
yekunlaşdırılması planlaşdırılır.

Ödənişli xidmətlər 
7 faiz artıb

Bu ilin yanvar–iyun aylarında Azərbaycanda əhaliyə göstərilən ödənişli 
xidmətlərin dəyəri 2023-cü ilin eyni dövrü ilə müqayisədə 6,9 faiz artaraq 5 
milyard 833 milyon manat təşkil edib.

Dövlət Statistika Komitəsinin  mə-
lumatında bildirilir ki, bu göstəricinin  4 
milyard 381 milyon manatlıq hissəsi 
hüquqi şəxslərə məxsus olub ki, bu da, 
xidmətlərin ümumi dəyərinin 75,1  faizi-
ni  təşkil edib.

Hesabat dövründə ödənişli xidmət-
lərin dəyərinin 1 milyard 244  milyon 
manatı dövlət, 4 milyard 588  milyon 
manatı qeyri-dövlət sektorunun payına 
düşüb. Bu da, ötən ilin eyni dövrü ilə 
müqayisədə müvafiq olaraq 9,5 faiz və 
6,2 faiz çoxdur.

6 ayda hər bir ölkə sakini orta he-

sabla 572 manatlıq və yaxud 1 il əvvələ 
nisbətən 47 manat çox dəyərdə müxtəlif 
ödənişli xidmətlərdən istifadə edib.

 ayda Asiya nəhəngi  
bu yolla 10  qatar yük yola salıb
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Milli Məclisə seçkilərə 39 gün qaldı
SEÇKİYƏ GƏL, SƏS VER, SEÇİLMİȘLƏRDƏN OL!

Seçki mübahisələrinin məhkəmə qaydasında 
həllinə həsr olunan layihəyə start verilib

2024-cü il sentyabrın 1-nə təyin edilmiş Milli Məclisə növbədənkənar seçkilər-
lə əlaqədar Mərkəzi Seçki Komissiyasının maarifləndirmə proqramına uyğun 
olaraq, iyulun 22-dən etibarən növbəti ümumrespublika miqyaslı tədbirlərə – 
Ali Məhkəmə və apellyasiya məhkəmələri ilə birgə layihə çərçivəsində seç-
ki mübahisələrinin məhkəmə qaydasında həllinə həsr olunan regional semi-
nar-müşavirələrə start verilib.

Dünən baş tutan layihənin açı-
lış mərasimi və ilk seminar-müşavirə 
Mərkəzi Seçki Komissiyasının sədri 
Məzahir Pənahovla Ali Məhkəmənin və 
Məhkəmə-Hüquq Şurasının sədri İnam 
Kərimovun giriş nitqləri ilə başladı. Onlar 
çıxışlarında vətəndaşların seçki hüquqla-
rının realizə olunmasında qanunvericiliyin 
tələblərinə dəqiqliklə riayət edilməsinin 
vacibliyini diqqətə çatdıraraq, zəruri töv-
siyələr verdilər.

Açılış nitqlərinin ardınca Mərkəzi Seç-
ki Komissiyası və Ali Məhkəmə təmsilçilə-
rinin “Azərbaycan Respublikasının Milli 
Məclisinə seçkilərdə vətəndaşların seçki 
hüquqlarının pozulması ilə əlaqədar şi-
kayət və müraciətlərin seçki komissiyala-
rında araşdırılması prinsipləri və xüsusiy-
yətləri”, “Məhkəmədə seçki hüquqlarının 

müdafiəsi ilə bağlı işlər üzrə icraatın xü-
susiyyətləri” mövzularında təqdimatları 
dinlənildi. İştirakçılara Seçki Məcəlləsinin 
müraciət və şikayətlərə dair tələbləri, ha-
belə seçki hüququnun müdafiəsi ilə bağlı 
qanunvericiliyin məhkəmələr tərəfindən 
tətbiqi təcrübəsi barədə ətraflı məlumat 
verildi və meydana çıxan suallara aydın-
lıq gətirildi.

Ali Məhkəmənin hakimləri, Bakı və 
Sumqayıt apellyasiya məhkəmələrinin 
sədrləri və hakimləri, Mərkəzi Seçki Ko-
missiyasının üzvləri və Katibliyin aidiyyəti 
struktur bölmələrinin əməkdaşları, eləcə 
də, region üzrə  dairə seçki komissiya-
ları sədrlərinin də qatıldıqları birinci se-
minar-müşavirəyə seçki mübahisələrinin 
məhkəmə qaydasında həlli ilə bağlı fikir 
mübadiləsi və müzakirələrdən sonra  

yekun vuruldu.
ayihə çərçivəsində seminar-mü-

şavirələrin növbəti mərhələsinin iyulun  
23-də Gəncə, Naxçıvan, Şəki və Şir-
vanda regionlar üzrə müvafiq məhkəmə 
orqanları və seçki dairələrinin dairə seçki 
komissiyalarını əhatə etməklə reallaşdı-
rılması nəzərdə tutulur.

Qarşıdan gələn Milli Məclisə növbə-
dənkənar seçkilərlə əlaqədar seçicilərin 
məlumatlandırılması ilə yanaşı, müxtəlif 
statuslu seçki iştirakçılarının maariflən-
dirilməsi, aşağı seçki komissiyaları üzv-
lərinin bilik, bacarıq və peşəkarlıqlarının 
daha da yüksəldilməsi məqsədilə fərqli 
istiqamətlər üzrə çoxsaylı layihələri əhatə 
edən genişmiqyaslı proqram ardıcıl və 
sistemli şəkildə reallaşdırılmaqdadır. 
Seçkilərin azad, ədalətli və şə af keçiril-
məsində mühüm yer tutan maarifləndir-
mə layihələrinin qanunvericiliklə müəy-
yənləşdirilmiş vəzifə və səlahiyyətlərə 
malik qurumlarla sıx əməkdaşlıq şərai-
tində gerçəkləşdirilməsi görülən işlərin 
e ektivliyinin artırılmasına əhəmiyyətli 
töhfə verməklə bərabər, vətəndaşların 
konstitusion hüquqlarının daha səmərəli 
təmin olunmasında da önəmli rol oynayır.

Regionlarda da seçkilərə maraq böyükdür
“Qəbələ sakinləri yüksək seçki əhval-ruhiyyəsindədirlər. Namizədlərin 

sayı durmadan artır. Hər gün 3-4 nəfər namizədliyinin irəli sürülməsi 
üçün dairə seçki komissiyasına müraciət edir. Siyasi əqidəsindən və 
mövqeyindən asılı olmayaraq, hər kəsə eyni şərait yaradılıb. Kimlərinsə 
namizədliyinin qeydə alınmaması üçün yersiz bəhanələr və ya süni 
əngəllər ola bilməz. Tələb olunan etibarl imzaları toplayan və digər zəruri 
sənədləri vaxtında təqdim edən hər bir kəsin namizədliyi qeydə alınır və 
alınacaq”.

Parlament seçkilərinə hazırlıqla 
əlaqədar müraciətimizi cavablandıran 
116 saylı Qəbələ seçki dairəsinin səd-
ri Zülfüqar Cəfərov daha sonra dedi 
ki, hazırlıq işləri zamanı bir daha şa-
hid oluruq ki, budəfəki seçkilərə maraq 
daha böyükdür: “Ümumiyyətlə, Qəbələ 
rayonunda seçkilər həmişə mütəşəkkil 
keçib. Ağsaqqallar səsvermədə nümunə 
göstərirlər. Əvvəlki seçkilərdə onların 
yaşadıqları ünvanlara daşınan qutu 
aparmağı təklif etsək də, razı olmayıb-
lar. Seçki günü məntəqəyə gəlib istədik-
ləri namizədə səs veriblər. Hadisələrin 
gedişi göstərir ki, bu dəfə də elə olacaq”.

Seçki dairəsinin sədri dedi ki, Qəbələ 
relyefi mürəkkəb olan rayonlardandır. 
Məsələn, aza, Əmirvan uzaq dağ kənd-
ləridir. Həmin kəndlərə gediş-gəliş çə-
tindir. Quşlar kəndi rayon mərkəzindən 
xeyli uzaqdadır. Həmin kəndlərdə yara-
dılmış seçki məntəqələri daimi elektrik 

enerjisi və internətlə təmin olunmalıdır. 
Seçki prosesində bunların hər ikisi va-
cibdir. Çünki seçkilər günü baş verənlər 
barəsində məlumatlar vaxtında çatdırıl-
malıdır. Artıq bu məsələlər həll olunub. 
Bundan əlavə, həmin ərazilərdə yaşa-
yan seçicilərin səsvermə məntəqələrinə 
gəlmələri üçün nəqliyyat vasitələrindən 
istifadə edilməlidir. Bu ilin fevralında qı-
şın soyuğunda keçirilən növbədənkənar 
prezident seçkilərində biz bu işlərin öh-
dəsindən layiqincə gəldik. Qəbələnin iq-
limi də mürəkkəbdir. Hava şəraiti tez-tez 
dəyişir. Bütün bunların hamısını nəzərə 
almışıq. İndiyədək qazandığmız təcrübə 
bu dəfə də köməyimizə çatar”.

Z.Cəfərov sədri olduğu dairənin 
əhatəsində 59 seçki məntəqəsinin ol-
duğunu bildirdi. Qeyd etdi ki, seçki 
məntəqələrində hazırlıq işlərinin çoxu 
başa çatıb. Yalnız seçicilərə bildirişlərin 
paylanılması qalıb. Bu da qanunvericili-

yin tələbinə uyğun olaraq vaxtında başa 
çatdırılacaq. Doqquz seçki məntəqəsin-
də veb-kameralar quraşdırılıb. Onlar-
dan ikisi kənd seçki məntəqəsindədir. 
Adətən, əksər veb-kameralar şəhər seç-
ki məntəqələrində quraşdırılır. Ancaq bi-
zim rayonda kənd seçki məntəqələrində 
də veb-kameralar var. 

Qəbələ rayonu turistlərin daha çox 
gəldiyi məkan olduğundan seçici siya-
hısını hələ tam dəqiqləşdirə bilməmişik. 
Qəbələyə istirahətə gələnlər yaşadıqları 
ərazidən səsvermə üçün qeydiyyatdan-
çıxma haqqında sənədi təqdim edib hə-
min gün rayonumuzda səs verə bilərlər. 

Onlara həm də  
hədiyyə veriləcək 

Sədr dedi ki, səsvermə günü 18 yaşı 
tamam olan gəncləri seçki məntəqələ-
rində sürpriz gözləyir. Onlara ilk dəfə səs 
verdiklərinə və doğum günləri səsvermə 
günü ilə üst-üstə düşdüyünə görə, hə-
diyyə də veriləcək. Artıq həmin şəxslər 
müəyyənləşib. Onlar 9 nəfərdir. İlk dəfə 
səs verəcək 535 nəfərlə müxtəlif vaxt-
larda görüşlər keçiriləcək, seçkilərdə 
iştirakın zəruri olması barədə söhbətlər 
aparılacaq.

Ağsaqqal və ağbirçək 
seçicilər seçki məntəqələrində 

səs vermək istəyirlər
İndiyədək Qəbələdə keçirilən bütün 

seçkilərdə ağsaqqal və ağbirçəklər seç-
ki məntəqələrinə gələrək səs veriblər. 
Rayon mərkəzindən 40 kilometr aralı-
da yerləşən Yuxarı Dızaxlı kənd seçki 
məntəqəsinin sədri Muxtar Aşuralyev 
dedi ki, əvvəlki seçkilərdə bizim seçki 
məntqəsində səs verənlərin uzun növ-
bəsi yaranardı. Bunu müşahidəçilər də 
təsdiqləyə bilərlər. Hətta, bir dəfə seçki 
məntəqəmizə gəlmiş xarici müşahidəçi 
yaşlı seçicilərin (onların arasında 90 92 
yaşı olanlar da var idi), səs vermək üçün 
növbəyə dayandıqlarının şahidi oldu və 
birinci dəfə belə hadisə ilə qarşılaşdığını 
bildirdi. 

Seçki məntəqəsində hazırlıq işlərinin 
yekunlaşmaqda olduğunu deyən sədr 
təxminən, 1400-ə yaxın seçicinin yolunu 
gözlədiklərini bildirdi. Onlar arasında 13 
nəfər ilk dəfə səs verəcək. 98 yaşlı iki 

qadın seçicimiz var. Hələlik, onlar evlə-
rinə gutu gətirilməsinə razılıq vermirlər. 
Növbədənkənar prezident seçkilərində 
qışın soyuğunda seçki məntəqəsində 
səs verən həmin qadınlar bu dəfə də 
məntəqəyə gəlmək istəyirlər.

Qəbələ şəhər 5 sayalı seçki 
məntəqəsinin sədri Elbrus Məmmə-
dov da yaşı 90-dan çox olan seçicilərin 
seçki məntəqəsində səs verəcəklərini 
dedi. Onun sözlərinə görə, hər seçkidə 
ağsaqqal və ağbirçəklərlə söhbət edir, 
onların yaşadıqları ünvanlarda rahat səs 
vermələri üçün qutu göndərmək istədik-
lərini bildirirlər. akin yaşlı seçicilər razı 
olmurlar. Onlar seçki məntəqəsinə gəlib 
şəxsən səs verirlər. Bu dəfə də seçki 
məntqələrinə gələcəklərini bildiriblər. 
Təki sağlam olsunlar və özləri gəlib səs 
versinlər. 

əcəf s f v  Yaşım 96-dır. 
Özümü gümrah hiss edirəm. Rayonda 
keçirilən tədbirlərə ağsaqqal kimi dəvət 

olunur və iştirak edirəm. İndiyədək keçi-
rilən bütün seçkilərdə iştirak etmişəm və 
heç kimin göstərişi ilə səs verməmişəm. 
Kimi istəmişəm, ona da səs vermişəm. 
Budəfəki seçkilərdə də şəxsən iştirak 
edəcək və ürəyimcə olan namizədə səs 
verəcəyəm.

əl i i sl v  Bu il 90-ı yola 
saldım. Yaşadığım Yeni Dızaxlı axar-
lı-baxarlı kənddir. Kəndimizdə uzun- 
ömürlülər çoxdur. Hamımız özümü-
zü yaxşı hiss edirik. Toy-bayramlarda, 
başqa tədbirlərdə birlikdə iştirak edirik. 
Seçkiləri də toy-bayram kimi qarşılayır 
və yola salırıq. 

l v və i sə s -
v  da yaşı doxsanı haqlayanlar-

dandırlar. Hər ikisi zəhmət adamıdır. 
Müstəqilliyimizin ilk illərində keçirilən 
seçkiləri xatırlayan Kamal dayı deyir ki, 
o vaxt bir qrup adam qapı-qapı gəzərək 
sabahkı seçkilərdə mütləq filankəsə səs 
verməyi tapşırardı. Hətta hədə-qorxu da 
gələrdilər. Ancaq son 30 ildə belə hadisə 
ilə rastlaşmamışıq. Bizə deyirlər ki, seç-
kilərdə iştirak etmək vacibdir. Kimə səs 

veririk, o, bizim öz işimizdir. Parlament 
seçkilərində də elə edəcəyəm. Bizə bu 
şəraiti yaradan Prezidentimizə minnət-
darlığımı bildirirəm.

əhi əni hazırladı   
Əli ismət Ə ƏL V 

 

PARLAMENT SEÇKİLƏRİ

Mərkəzi Seçki Komissiyasının 
növbəti iclası keçirilib

İyulun 22-də Məzahir Pənahovun sədrliyi ilə Mərkəzi Seçki Komissiyasının 
növbəti iclası keçirilib. 

Mərkəzi Seçki Komissiyası Katibli-
yinin Media və kommunikasiya şöbə-
sindən bildiriblər ki, əvvəlcə Komissi-
yanın iyulun 19-da keçirilmiş iclasının 
protokolu təsdiq edilib.

Sonra 2024-cü il sentyabrın 1-nə 
təyin edilmiş Azərbaycan Respublika-
sının Milli Məclisinə növbədənkənar 
seçkilərdə “Ana Vətən” Partiyasının 
səlahiyyətli nümayəndələrinin qeydə 
alınması məsələsinə baxılıb və təqdim 
olunan şəxslərin səlahiyyətli nümayən-
dələr kimi qeydə alınmasına qərar ve-
rilib.

Daha sonra iclasda qarşıdan gələn 
seçkilərlə əlaqədar Mərkəzi Seçki Ko-
missiyasına daxil olmuş müraciətə 

baxılıb. Seçki qanunvericiliyi ilə müəy-
yən olunmuş müddətdə və qaydada 
iclasa çıxarılan müraciət maraqlı sub-
yektin də iştirakı ilə Komissiya üzvləri 
tərəfindən geniş müzakirə edildikdən 
sonra müvafiq qərar qəbul olunub.

Xarici qurum və media subyektləri 
nümayəndələrinin iştirak etdikləri ic-
lasda Milli Məclisə seçkilərə hazırlıq 
istiqamətində müxtəlif məsələlərə dair 
statistik göstəricilər də diqqətə çatdırı-
lıb, həmçinin Komissiya tərəfindən ar-
dıcıl və sistemli şəkildə reallaşdırılan 
irimiqyaslı maarifləndirmə proqramı 
barədə ətraflı məlumat verilib.
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“Bakı Beynəlxalq Dəniz Ticarət Limanı” 
Qapalı Səhmdar Cəmiyyəti 

cəmiyyətə məxsus yedək gəmilərinin “Yanmar” markalı 
mühərrikləri üçün ehtiyat hissələrinin satın alınması üçün 

MÜSABİQƏ ELAN EDİR
Müsabiqədə iştirak etmək istəyən şəxslər .portofbaku.com səhifəsinə daxil olmaqla 

elanlar bölməsindən əlavə sənədləri və ətraflı məlumatı əldə edə bilərlər. Zərflərin təqdim 
edilməsi üçün son tarix 6 avqust 2024-cü il saat 17.00-dəkdir. Göstərilən vaxtdan gec təqdim 
olunan zərflər açılmadan geri qaytarılacaqdır. 

Əlaqə telefonu: 994 12 599 00 03 (daxili 3706).
Ünvan: AZ1010. Bakı şəhəri, Nəsimi rayonu, Ü.Hacıbəyov küçəsi 140.

“Bakı Beynəlxalq Dəniz Ticarət Limanı” 
Qapalı Səhmdar Cəmiyyəti 

cəmiyyətə məxsus infrastruktur üçün lazım olan inşaat və 
təmir-tikinti materiallarının satın alınması üçün

MÜSABİQƏ ELAN EDİR
Müsabiqədə iştirak etmək istəyən şəxslər .portofbaku.com səhifəsinə daxil olmaqla 

elanlar bölməsindən əlavə sənədləri və ətraflı məlumatı əldə edə bilərlər. Zərflərin təqdim 
edilməsi üçün son tarix 1 avqust 2024-cü il saat 17.00-dəkdir. Göstərilən vaxtdan gec təqdim 
olunan zərflər açılmadan geri qaytarılacaqdır. 

Əlaqə telefonu: 994 12 599 00 03 (daxili 3706).
Ünvan: AZ1010. Bakı şəhəri, Nəsimi rayonu, Ü.Hacıbəyov küçəsi 140. 

“Paris-2024”: ilk komanda 
“qızılı”nı qızlarımızdan gözləyirik

Qadınların iştirak etdiyi ilk 
Olimpiada  “Paris-1900” 

Qadınların olimpiadada iştirakı uzun 
sürən mübarizənin nəticəsidir. Onillər 
boyu idman və buradakı rəqabət ruhu 
yalnız kişilərə xas cəhətlər hesab olu-

nurdu. akin 1900-cü ildə qadınlar ilk 
dəfə Paris Olimpiadasında iştirak ediblər. 
Bu yarışda 997 iştirakçıdan 22-si qadın 
olubsa, “Tokio-2020”də qadın olimpiyaçı-
lar, ümumilikdə, iştirakçıların 48,7 faizini 
təşkil edib. 

Şübhəsiz, Beynəlxalq Olimpiya Ko-
mitəsi gender bərabərliyinin təmin edil-
məsində qabaqcıl idman ölkələrinin po-
tensialına güvənib. Çünki, yalnız inkişaf 
etmiş ölkələrdə idmanın kütləviliyi üçün 

geniş imkanlar yaradılır. Eləcə də, kütlə-
vilik olan yerdə, kişi idmançılarla yanaşı, 
qadınların təmsilçiliyi də diqqət mərkə-
zindədir. 

Bütün olimpiadalarda xanım 
idmançılarımızdan medal
128 illik tarixə malik olan müasir Yay 

Olimpiya Oyunlarında ilk dəfə olaraq, iş-
tirakçılar sayında gender balansına nail 
olunub. “Paris-2024”də 10 min 500 id-
mançının yarısı qadınlardır. 

Azərbaycanın müstəqilliyi dövründə 
iştirak etdiyi ilk Oyunlarda  “Olimpia-
da-1996”da 23 olimpiyaçıdan yalnız 3-ü 
qadın idisə, artıq “Sidney-2000”də onla-
rın sayı 2 dəfə artaraq 6-ya çatıb. Sonrakı 
olimpiadalarda zərif cinsin nümayəndələ-
rinin idmanda mövqeyinin yüksəlməsi 
Olimpiya Oyunlarında iştirakda da özü-
nü göstərib. Ötən olimpiadada 28 kişi, 

16 qadın təmsilçimiz yarışıb. İndiyədək 
komandamızın aktivinə xanımlarımız da 
ən layiqli mükafatları əlavə etməyə nail 
olublar. 

Sidney Olimpiadasında 1 qızıl, Afi-
na Oyunlarında 2 bürünc, Pekində 1 
bürünc, ondonda 1 gümüş, 1 bürünc 
medal qazanan qadın olimpiyaçılarımız 
“Rio-2016”da 1 gümüş, 3 bürünc mükafat 
əldə edə biliblər. Tokio Olimpiadasında 7 
mükafatın az qala yarısı  3-ü qadınların 
payına düşüb. Beləliklə, Atlanta Oyunları 
istisna olmaqla, qadınlarımız ötən olim-
piadaların hamısında medal qazanıblar. 
Qadınlarımız arasında Olimpiya Oyunla-
rının qalibi və bürünc mükafatçısı Zem-
fira Meftahətdinova, 4 qat Olimpiya mü-
kafatçımız Mariya Stadnik kimi istedadlı 
idmançılarımız var ki, onlarla fəxr edirik. 

Qızlarımız Parisdə medal estafetini da-
vam etdirəcəklər.

Yeni üfüqlər, ümidlər
Paris Oyunlarına lisenziya qazanan 

48 idmançıdan 20-nin qadın olması bu 
sahədə son illər görülən genişmiqyaslı 
işlər sayəsində mümkün olub. Göründü-
yü kimi, tam bərabərlik olmasa da, fərq 
çox da böyük deyil. Düzdür, güc idman 
növlərində hələ də istədiyimiz nəticəni 
ala bilmirik. Məsələn, budəfəki Oyunlar-
da yarışacaq 12 güləşçidən yalnız 1-i, 
cüdoda isə 9 idmançıdan 2-si qadındır. 
Parisə yollanacaq 2 komandamız (bədii 
gimnastika üzrə qrup hərəkətləri koman-
dası, 3X3 basketbol) qadınlardan ibarət-
dir. 

Medal kolleksiyasında 2 “bürünc”, 2 
“gümüş” olan təcrübəli güləşçi Mariya 
Stadnik Parisə “qızıl” üçün gedəcək. Bə-
dii gimnastika üzrə qrup hərəkətləri ko-
mandamızın heyətində yer alan əman 
Əlimuradova, Kamilə Əliyeva, Yelizaveta 

uzan, Güllü Ağalarzadə, Zeynəb Hüm-
mətova və Darya Sorokinadan ibarət 
kollektiv çoxnövçülük proqramında çıxış 
edəcək. Avropa çempionatında medal 
qazanan ilk azərbaycanlı gimnast, Tokio 
Oyunlarının iştirakçısı, “Konya-2022” İs-
lam Həmrəyliyi Oyunlarının qalibi Zöhrə 
Ağamirovanın Fransa paytaxtında “parla-
maq” üçün yetərincə potensialı var. Azər-
baycan tarixində batut gimnastikasında 
olimpiadaya ilk vəsiqənin sahibi Selcan 
Mahsudova, badminton və üzgüçülükdə 
qadın təmsilçilərimiz yeni nailiyyətlər qa-
zanmaq əzmindədirlər.

Bu olimpiadada qadınlarımızın he-
sabına ilk dəfə komanda növündə təmsil 
olunuruq. Sevindirici haldır ki, dünyanın 8 
ən güclü yığması sırasında Azərbaycan 
millisi də yarışacaq. Olimpiadada ilk ko-
manda “qızılı”nı da məhz qızlarımız qa-
zana bilər. 

L e y l a  QU R B A N O V A   
XQ

Bayden getdi, Harris gəldi
Yeni namizəd Trampa qalib gələ biləcəkmi?

ABŞ prezidenti Co Bayden öz partiyası ilə bir neçə həftəlik aktiv qarşıdurmadan 
sonra ikinci müddətə namizəd olmamaq qərarına gəldi. Eyni zamanda o, vitse-
prezident Kamala Harrisə tam dəstəyini ifadə etdi. Bununla belə, bir çox hörmətli 
demokratlar ən yüksək hökumət postuna namizədin azad şəkildə seçilməsini tələb 
edirlər. Respublikaçılar isə ictimaiyyətdən soruşurlar ki, belə bir vəziyyətdə 81 yaşlı 
prezidentin dövlət başçısı kimi fəaliyyətini davam etdirə bilərmi? 

ABŞ prezidenti Co Bayden parti-
ya yoldaşlarının çoxsaylı zənglərindən 
sonra seçki yarışından uzaqlaşdı. Bu 
günlərdə siyasətçi COVID-19 səbəbi ilə 
Delaverdəki iqamətgahında karantinə 
alınmışdı. akin ABŞ mediası yazır ki, bu 
müddət ərzində cənab Baydenin partiya 
yoldaşları ilə təmasları dayanmadı. Get-
dikcə daha çox nüfuzlu partiya üzvləri və 
donorlar Ağ evin sahibini yenidən seçil-
mək planlarından imtina etməyin zərurili-
yinə inandırmağa çalışırdılar. Sonuncular 
ona təkcə sözdə deyil, həm də əməldə 
təzyiq göstərərək 90 milyon dollarlıq 
dəstəyi dondurdular. Son anadək Ağ ev 
nümayəndələri Co Baydenin yarışdan 
çıxması ilə bağlı şayiələrin əsassız oldu-
ğunu iddia edirdilər. Prezidentin qərarga-
hının nümayəndələri söz verirdilər ki, o, 
bazar ertəsinə qədər sağalacaq və seçki 
mitinqlərini bərpa edəcək. 

Bununla belə, bazar günü günorta-
dan sonra Co Bayden namizədliyini irəli 
sürməyəcəyini açıqladı: “Prezidentiniz 
kimi xidmət etmək mənim həyatımın ən 
böyük şərəfi oldu. Yenidən seçilmək niy-
yətində olsam da, hesab edirəm ki, geri 
çəkilmək və səlahiyyət müddətimin qa-
lan hissəsində yalnız prezident kimi öz 
vəzifələrimi yerinə yetirməyə fokuslan-
maq partiyamın və ölkəmin mənafeyinə 
uyğundur”. Co Bayden qərarı ilə bağlı bu 
həftənin sonunda xalqa müraciət edəcə-
yini söylədi. 

Ancaq o, noyabrın 5-də keçiriləcək 

prezident seçkilərində vitse-prezident 
Kamala Harrisi və ya hər hansı digər 
mümkün partiya namizədini dərhal 
dəstəkləmədi: “İndi isə icazə verin, mə-
nim yenidən seçilməyim üçün çox əməyi 
keçən hər kəsə dərin təşəkkürümü bildi-
rim. Vitse-prezident Kamala Harrisə bü-
tün bu işlərdə görkəmli tərəfdaş olduğu 
üçün təşəkkür etmək istəyirəm. Mənə 
göstərdiyiniz etimada görə Amerika xalqı-
na ürəkdən minnətdarlığımı bildirirəm”.

Co Baydenin onu əvəz etmək üçün 
ən rahat namizəd hesab edilən vitse-pre-
zidentinə dərhal kart-blanş verməməsi 
Ağ ev rəhbərinin Demokratlar Partiyası-
nın qurultayında azad seçkilərin tərəfdarı 
olması barədə fərziyyələrə səbəb oldu. 
akin bir saat sonra prezident başqa bir 

yazı yayımlayaraq, bu fərziyyələri alt-üst 
etdi: “Bu gün mən Kamalanı partiyamızın 
builki namizədi kimi tam dəstəklədiyimi 
bildirmək istəyirəm. Demokratlar, birləş-
mək və Trampı məğlub etmək vaxtıdır. 
Gəlin bunu edək”. Bir neçə saat sonra 
Kamala Harris Amerika liderinə dəstəyə 
görə təşəkkür etdi: “Amerika xalqı adın-
dan mən Co Baydenə Birləşmiş Ştatların 
Prezidenti kimi görkəmli rəhbərliyinə və 
ölkəmizə onilliklər ərzində göstərdiyi xid-
mətə görə təşəkkür edirəm... Prezidentin 
dəstəyini almaqdan şərəf duyuram və 
namizədliyi qazanmağa və qalib gəlməyə 
sadiqəm. .. Seçki gününə 107 gün qalır. 
Birlikdə mübarizə aparacağıq. Biz birlik-
də qalib gələcəyik”.

Co Bayden namizədliyini götürsə də, 
prezident kimi fəaliyyət göstərəcəyini bil-
dirdi. akin respublikaçılar ondan Ağ evi 
dərhal tərk etməyi tələb edirlər. Respub-
likaçılar iddia edirlər ki, əgər siyasətçi ye-
nidən seçilə bilmirsə, o, ölkəyə rəhbərlik 
etməməlidir. Nümayəndələr Palatasının 
spikeri Mayk Conson prezidenti dərhal 
istefaya çağırır. Respublikaçılar Parti-
yasından vitse-prezidentliyə namizəd 
.D.Vens isə konkret suala cavab axtarır: 

“Əgər Co Bayden seçki kampaniyasını 
bitirirsə, o, prezident qalmasına necə 
haqq qazandıra bilər ”.

Bundan başqa, Donald Trampın əsas 
müttəfiqləri artıq bildirirlər ki, ilkin seç-
kilərdə milyonlarla səs qazandıqdan son-
ra Co Baydenin vəzifəsindən kənarlaş-
dırılması qeyri-demokratik olardı. Hətta 
bəziləri baş verənləri çevrilişlə eyniləşdi-
rir və bundan seçkinin nəticələrinə qarşı 
arqument kimi istifadə edə biləcəklərini 
istisna etmirlər. Cənab Tramp özü də par-
tiya yoldaşlarının dediklərini təkrarlayır: 
“Bacarıqsız Co Bayden ölkəmizin tarixin-
də ən pis prezidentdir. O, ölkəmizi məhv 
etmək üçün əlindən gələni etdi, cənub 
sərhədimizdən tutmuş enerji üstünlüyü, 
milli təhlükəsizlik, beynəlxalq mövqe və 
s. O, dağıdıcı debatda məhv edildi və 
indi korrupsioner və radikal demokratlar 
onu gəmi göyərtəsindən dənizə atırlar”. 
Cənab Tramp düşünür ki, Kamala Harri-
si məğlub etmək onun üçün daha asan 
olacaq.

Bəs Kamala Harrisin qalib gəlmək 
şansı varmı  Seçkilərə üç ay qalır, ona 
görə də, bu müddət ərzində rəqiblər ara-
sında tərəzinin gözü sağa və sola tez-tez 
dəyişə bilər. Amma K.Harrisin bir gün 
ərzində 55 milyon dollar ianə toplama-
sı vitse-prezidentin Donald Tramp üçün 
asan rəqib olmayacağı barədə iddiaları 
gücləndirir. Nüfuzlu “Politico” yazır ki, 
Kamala Harris noyabrda prezident se-
çilərsə, o, Donald Trampın prezidentliyi 
dövründə senator olduğu vaxtdan qazan-
dığı xarici siyasət təcrübəsi və ABŞ tarixi-
nin beynəlxalq məsələlər üzrə ən məlu-
matlı prezidentlərindən biri olan Bayden 
dövründə vitse-prezident kimi çalışacaq. 
Bundan başqa, əksər sahələrdə xanım 
Harris, çox güman ki, prezident Co Bay-
denin xarici siyasət məqsədlərini həyata 
keçirməyə davam edəcək. “Politico” qeyd 
edir ki, Harris administrasiyası krayna-
nın hərbi səylərinə güclü dəstək verəcək 
və Çinin geosiyasi yüksəlişi fonunda 
Asiya-Sakit Okean regionunda ittifaqları 
gücləndirmək təşəbbüslərini davam et-
dirəcək.

S . E L A Y   
XQ

Dünya maliyyə bazarında çalxalanma
ABŞ Prezidenti Co Baydenin prezidentlik yarışından geri çəkilməsi dünya 

maliyyə bazarına təsirsiz ötüşməyəcək. Analitiklər bir məsələdə həmfikirdirlər: Co 
Baydenin prezidentlik yarışından çıxması ABŞ və dünyanın maliyyə bazarlarında 
volatilliyin (qeyri-sabitliyin) artmasına səbəb olacaq. Bu məsələ ilə bağlı “Yahoo 
Finance” nəşri ekspertlər arasında sorğu keçirib. Respondentlərin böyük əksəriyyəti 
bazar dalğalanmalarının artacağını söyləyib.

“Impact Health SA” şirkətinin baş 
direktoru Coş Tompson “Yahoo”ya izah 
edib ki, investorlar sabitlik axtarırlar. 
“Baydenin prezidentlik yarışından çıxma-
sı kimi kəskin siyasi dəyişikliklər bazarla-
ra mənfi təsir edir, qeyri-müəyyənliyi ar-
tırır. İlk reaksiya səhmlərlə bağlı olacaq. 
Onların bazar qiymətləri kəskin dəyişə 
bilər”.

 “ inCap Financial”ın qurucusu və 
baş icraçı direktoru Maykl Kollinz də bu 
fikri təkrarlayıb. O, lider dəyişikliyi səbə-
bindən bazarda daha çox qeyri-müəy-
yənlik və dəyişkənliyin ola biləcəyini 
söyləyib. “Baydenin gedişi Trampın qələ-
bəsini təmin edəcək”.

akin “Orion” şirkətinin baş inves-
tisiya direktoru Timoti Holland Harrisin 
Trampa nisbətən daha zəif namizəd 
kimi qəbul edildiyi ilə razılaşaraq, bunun 
Trampın vergi endirimi siyasəti səbəbin-
dən oll-ctritdə (aparıcı maliyyə qurum-
larının qərargahlarının yerləşdiyi küçə) 
artımlara səbəb ola biləcəyini söyləyib. 
Onun sözlərinə görə, Trampın siyasəti 
ABŞ iqtisadiyyatına təsir edəcək, şirkət-
lərin qısa və ortamüddətli perspektivdə 
daha yüksək mənfəət əldə etməsinə sə-
bəb olacaq. Bu da səhm qiymətlərinin 
yüksəlməsinə kömək edəcək.

“Veda” investisiya firmasının həmtə-
sisçisi Stefani Von da hesab edir ki, son 
nəticədə Baydenin yarışdan geri çəkil-
məsi ABŞ-ın fond bazarına müsbət təsir 
göstərəcək. “Kamala Harrisin Demokrat-
lar Partiyasından prezidentliyə namizəd 
seçimi, şübhəsiz ki, Trampın qalib gəl-
mə ehtimalının daha yüksək olduğu bir 
vəziyyət yaradacaq. Tramp açıq şəkildə 
iqtisadi artımı və innovasiyaları müdafiə 
edir. İnvestorlar, demək olar ki, bundan 
faydalanacaqlar”.

Bir çox ekspertlər artan qeyri-müəy-
yənlik şəraitində qızıl və gümüşün xü-
susi maraq doğurduğunu iddia edirlər. 
Məsələn, Amerika İqtisadi Tədqiqatlar 
İnstitutunun baş iqtisadçısı Peter Earl de-
yib: “Vəziyyət aydınlaşana qədər inves-

torlar təhlükəsiz sığınacaq axtaracaqlar 
ki, bunlardan biri də qiymətli metallara 
sərmayədir. Artıq dünya bazarında qı-
zılın qiyməti kifayət qədər yüksəkdir və 
“Comex” birjasında qiymətli metalın 1 
unsiyası 2 min 469,5 dollara satılır. Ar-
tım ABŞ Federal Ehtiyat Sisteminin uçot 
dərəcəsini azaltmaq istəyi, eləcə də trey-
derlərin Baydenin prezidentlik yarışın-

dan çəkilməsi və  ABŞ-ın keçmiş dövlət 
başçısı Trampın prezidentlik yarışında 
mümkün qələbəsi ilə əlaqədar  mərclərini 
artırması ilə bağlıdır. Trampın reytinqi isə 
hər gün artır. “Ipsos” sosioloji xidmətinin 
“ABC” televiziya şirkəti üçün hazırladığı 
sorğunun məlumatlarına görə, Trampın 
reytinqi cari hadisələr fonunda son 4 ildə 
ilk dəfə 40 faizə yüksəlib. 

Qızıl il ərzində 18 faiz bahalaşıb. 
Beləliklə, geosiyasi gərginlik ənənəvi 
olaraq təhlükəsiz sığınacaq kimi qəbul 
edilən qiymətli metalı da dəstəkləyib. 
Tezliklə qızılın unsiyasının 2 min 470 dol-
laradək bahalaşacağı gözlənilir. Hətta bu 
göstəricinin 2 min 500 dollara yüksələcə-
yi proqnozlaşdırılır.

Baydenin seçki kampaniyasının başa 
çatdığını elan etməsindən sonra dün-
ya bazarında neftin qiyməti də dəyişib. 
Yanacaq 0,3-0,4 faiz bahalaşıb. Brent 
markalı neftin sentyabr fyuçerslərinin 
qiyməti bir barrel üçün 0,28 faiz artaraq 
82,86 dollar, TI markalı neftin sentyabr 
fyuçersləri 0,43 faiz artaraq 78,94 dollara 
çatıb.

Dünən ABŞ dolları ( SD) isə əsas 
valyutalar qarşısında cüzi ucuzlaşıb. 
“Dollar Spot Index” (BBDXY) 0,06 faiz 
azalaraq 1 255,6 bənd təşkil edib. “Bit-
coin”in məzənnəsi son 24 saat ərzində 
təxminən 1,3 faiz artaraq 67,6 min dol-
lara yüksəlib. “Roundhill Financial”ın 
baş icraçı direktoru Dave Mazza deyib: 

“İnvestorlar dəyişkənliyin sıçrayışını göz-
ləməlidirlər”. Onun fikrincə, vitse-pre-
zident Kamala Harris Trampa rəqabət 
apara bilsə, dəyişkənlik davam edəcək. 
Bununla belə, əgər Tramp ictimai rəy 
sorğularında liderliyini davam etdirsə və 
investorlar onun qələbəsinin qaçılmaz 
olduğuna inansalar, o zaman valyuta ba-
zarında qeyri-sabitlik azalacaq.

Xatırladaq ki, iyulun 21-də Bayden 
prezidentlik yarışını tərk etdiyini açıqla-
yıb. O qeyd edib ki, hazırkı səlahiyyət 
müddətinin qalan hissəsində prezident 
kimi öz vəzifələrini yerinə yetirəcək.

P nhan Ə Ə İYEV  
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Ürək – ona hansı qida gərək?
Ürəyi sağlam saxlamaq və onu xəstəliklərdən qo-
rumaq üçün profilaktika məqsədilə qəbul edilən 
qida məhsullarına diqqət etmək zəruridir. Dieto-
loqlar bu qidalardan bəzilərini diqqətə çatdırır. 

li  nəinki ürəyi qoruyur, hətta insanda ürək 
xəstəliklərinin yaranması və inkişafı riskini azaldan fito-
nutrientlərlə zəngindir. 

l   Omeqa-3 yağ turşuları ilə zəngindir.  Omeqa 
-3 qanda xolesterinin səviyyəsini aşağı salır, eyni za-
manda, tromb və infarkt riskini azaldır.

ilə vələ   ürək əzələlərini möhkəmləndirən 
və daxili orqanlardakı soyuqlamanı aradan qaldıran an-
tioksidantlarla zəngindir.

v d   qanda xolesterinin səviyyəsini aşağı sa-
lır, ürək-damar xəstəliklərinin yaranmasına əngəl olur.

  ürək xəstəliklərinin və infarktın qarşısını alan 
beta-karotinlə zəngindir.      

Siz gavalı çayı içmisinizmi?

Mütəxəssislərin fikrincə, gavalı budaqlarından 
və yarpaqlarından dəmlənən çay həyəcan və əsəbi 
halların aradan qaldırılmasında faydalıdır.

Dietoloqlar bildirirlər ki, gavalı çayı, həm də ağciyər 
xəstəliklərində də faydalıdır. Çayı çox tünd hazırlamağa 
ehtiyac yoxdur. Onun daha çox faydasını görmək üçün 
zəif dəmləmə kifayət edir.

Çayı hazırlamaq üçün 15 santimetr uzunluğunda 
6 7 ədəd gavalı budağı götürülür və xırda doğranır.  
Bundan sonra üstünə qaynar su əlavə edilir və dəmlə-
nir. Soyuduqdan sonra içilən çay  albalı dadı verən və 
zərif ətri ilə seçilir.

Z EY Lİ  
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Süni intellekt  
diaqnoz qoyur...

Süni intellekt sürətlə həyatımıza daxil 
olur. O artıq bəzi problemləri asanlıqla həll 
edir. Məsələn, tədqiqatçılar elə bir süni in-
tellekt alətləri yaradıblar ki, onlar, sadəcə, 
insanları qoxulamaqla xəstəlik növlərini 
aşkar edirlər. Xərçəng, şəkərli diabet, beyin 
zədəsi və stress əsasən aldehidlər adlanan 
kimyəvi maddələrlə, Parkinson xəstəliyi isə 
"müşk qoxusu" ilə əlaqəlidir. 

Süni intellekt botları həm də qaz və ya 
digər kimyəvi maddələrin sızmasını insan-
dan tez ortaya çıxarır. İndi meyvələrin yetiş-
məsini təyin edə və hətta səbətə yerləşdirə 
bilən robotlar var. Bu, sensorlar və kamera-
lar vasitəsilə həyata keçirilir.

Videoya baxarkən insanın emosiyalarını 
izləyə bilən süni intellekt vasitələri  getdikcə 
populyarlıq qazanır. Süni Emosional İntel-
lekt üz ifadələri, bədən dili və s. məlumatla-
rın toplanması ilə işləyir. Daha sonra onları 
təhlil edir, bu məlumatlar əsasında fəaliyyət 
planı hazırlayır.

Tədqiqatçılar xəstənin ölümünü proq-
nozlaşdırmaqda qara qutu alqoritmi tapıblar. 
Bu, xəstəlik məlumatlarından alınan EKQ 
nəticələrindən istifadə etməklə əldə edilir. 
Onun köməyi ilə insanın ölüm tarixi dəqiq 
göstərilir.

P Ü N H A N
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vəfatından kədərləndiyini bildirir və dərin hüznlə 

başsağlığı verir. 

Fəxrəddin Ağamirzəyev ailəsi ilə birlikdə Aslan Mirzəyevə 
atası

 
vatından kədərləndiyini bildirir və dərin hüznlə başsağlığı 

verir.
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Lənkəran teatrı mövsümün finişində
Lənkəran Dövlət Dram Teatrı 133-cü mövsümünü uğurla başa vurub. Sənət 

ocağı iyulun 18-də teatrın baş rejissoru Anar Babalının səhnələşdirdiyi, yazıçı və 
professor Kamal Abdullanın “Casus” pyesi əsasında səhnəyə qoyulmuş  eyniadlı 
tamaşa ilə teatrsevərlərin qarşısına çıxıb. 

İyulun 19-da isə mövsümün son ta-
maşası  görkəmli qırğız yazıçısı Çingiz 
Aytmatovun “Cəmilə” əsərinin motivləri 
əsasında hazırlanmış eyniadlı səhnə 
əsəri  nümayiş olunub. Tamaşanın müəl-
lifi  rejissor İmran Ali Qurbandır. 

Qeyd edək ki, teatr yeni mövsümdə 
də teatrsevərlərin qarşısına uğurlu tama-
şalarla, beynəlxalq festivallardakı çıxışla-
rı və digər layihələrlə çıxmağı qarşısına 
məqsəd qoyub. 

Xatırladaq ki, ənkəran teatrı fəaliy-
yətə 1891-ci ilin 18 yanvarında N. B. Və-
zirovun “Oddan alova” (“Yağışdan çıxdıq, 

yağmura düşdük”) komediyası ilə başla-
mışdır. Bundan 41 il sonra, 1930-cu ildən 
bu sənət məbədi H. Ərəblinskinin adını 
daşıyır. 1949-cu ildən Xalq Teatrı statu-
sunu qazanmışdır. 

Yaradıcı kollektiv son 51 ildə isə 300-ə  
yaxın əsərə səhnə həyatı vermişdir. 
Azərbaycan və dünya dramaturgiyasının 
klassik nümunələrini uğurla səhnəyə qo-
yan teatr fəaliyyəti dövründə bir çox bey-
nəlxalq festivallarında ölkəmizi uğurla 
təmsil etmişdir.

idan AL A VA 
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Aranda yağmursuz,  
dağlarda yağış və duman
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Abşeron çimərliklərində gözlənilən dəniz suyunun tem-
peraturu: Şimal çimərliklərində: (Sumqayıt, Novxanı, Pir-
şağı, Nardaran, Bilgəh, Zaqulba) 26-27  isti, Cənub çimər-
liklərində: (Türkan, Hövsan, Sahil, Şıx) 27-28  isti olacaq. 
Azərbaycanın rayonlarında əksər rayonlarda əsasən yağ-
mursuz keçəcək. akin bəzi dağlıq və dağətəyi ərazilərdə 
fasilələrlə yağış yağacağı, şimşək çaxacağı, dolu düşəcəyi 
ehtimalı var. Gecə və səhər bəzi yerlərdə zəif duman ola-
caq. Mülayim şərq küləyi əsəcək. Havanın temperaturu 
gecə 21-26 , gündüz 33-38 , dağlarda gecə 13-18 , gün-
düz 21-26  isti olacaq.
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İsti havalarda dəmir relslər üzərində hərəkət edən 
tramvayların şinli avtobuslardan, hətta elektrobuslardan daha 
faydalı ola biləcəyi barədə mülahizələr səsləndirilir?! 

Belə ki, bir çox mütəxəssislərin fikrincə, avtobuslardan fərqli ola-
raq dəmir relslər asfaltdan daha az qızır, qızanda isə daha tez soyu-
yur. Şinlərlə asfaltın kontaktı daha çox isti enerji buraxır. Hələ dəm 
qazlarının faktorunu kənara qoyuruq (elektrobuslarda onlar yoxdur).

Bir çox Avropa şəhərlərində tramvay relslərini qazon ilə örtürlər, 
bu isə qızma faktorunu daha da aşağı salır və ayrıca olaraq şəhərə 
xüsusi gözəllik qatır. Məsələn, Niderlandın paytaxtı Amsterdam 
şəhərində məhz belə edirlər. Ümid edək ki, Bakıda da tezliklə relsləri 
qazonla örtülü tramvaylar hərəkət edəcək. 

Leyla A İYEVA ,  
tələbə urnalist 

Leyləklərin çöp 
yuvası boş deyil...

Tə dim etdi
AC A L
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Bakıdan 
gedib 
tramvay


